
آغاز پایش کیفیت اینترنت در 
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نقش متقابل مردم و دولت در حفاظت از محیط زیست در کلانشهرها
   کریم حسن پور  -  آلودگــــــــــی هـــــوا مهم تریـــن خطر محیط زیستی برای سلامت انسان بویژه در کلانشهرهاست که هر ساله با ورود به نیمه دوم سال تبدیل به معضلی برای شهرهای بزرگ می شود. بر اساس اعلام سازمان جهانی بهداشت، سالانه بیش از ۸ میلیون مرگ بر اثر 

آلودگی هوا رخ می دهد که این آمار در ایران حدود 3۰ هزار مرگ به واسطه همین موضوع است.

استفاده از انرژی های پاک، سوخت مناسب و توسعه ناوگان حمل و نقل 
عمومی از جمله مهم ترین اقدامات برای کاهش غلظت آلاینده های هواست، 
اما آنچه که امروز با آن روبه رو هستیم، نشان می دهد برنامه هایی که تاکنون 
برای کاهش آلودگی در دستورکار قرار داشته یا ناکارآمد بوده یا موقتی، به 
همین دلیل مشکلات تنفسی در جامعه بویژه در شهرهای بزرگ رو به افزایش 
است و بار مالی درمان بیماری های ناشی از آن را بر سیستم سلامت کشور 

سنگین تر کرده است.
به گفته عباس شاهسونی، رئیس گروه سلامت هوا و تغییر اقلیم وزارت 
بهداشت، هزینه ها و عوارض ناشی از آلودگی هوا به وزارت بهداشت به گونه ای 
است که سالانه ۴۰ تا ۵۰ همت در این خصوص برای درمان بیماران به نظام 
سلامت تحمیل می شود که راهکار مقابله با آلودگی هوا، درمان نیست بلکه 

باید پیشگیری کرد. نکته بسیار مهم درباره آلودگی هوا، تأثیر آن بر افزایش 
جمعیت و بارداری است. تقریباً همه پژوهشگران بر این موضوع که آلودگی 

هوا می تواند نقش مخربی در تولیدمثل داشته باشد، نظر مشابهی دارند.
این روزها پیش بینی کارشناسان هواشناسی، انباشت آلاینده های جوی 
و تشدید کاهش کیفیت هوا، بویژه در مناطق مرکزی و نیمه جنوبی استان 
تهران و پایداری این هوا تا چند روز آینده است؛ هوایی که در شرایط ناسالم 
قرار دارد و از شهروندان خصوصاً بیماران تنفسی خواسته شده تا ۱۹ آذرماه 

از تردد در فضای باز بپرهیزند.
بیماری های تنفسی ریوی در همه کشورها شایع است و مختص ایران 
نیست از جمله برونشیت مزمن که چهارمین علت مرگ و میر در دنیا محسوب 
می شود، همچنین سرطان ریه، عفونت های ریوی و آسم که شیوع بسیاری 

رشد ۷۰ درصدی تقاضای 
گاز طبیعی در جهان

هوش مصنوعی جای چه 
کسانی را تنگ می کند؟

 تاج بیاید خبری از 
تغییر نیست!
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تنها گزینه در شــرایط فعلی برای حل چالش های صنعت 
برق استفاده از انرژی های تجدیدپذیر به ویژه انرژی خورشیدی 
اســت. همچنین در کنار احداث نیروگاه های تجدیدپذیر باید 
اقدامات دیگری برای کاهش مصرف برق مانند اجرای مبحث 
۱۹ مقررات ملی ســاختمان، احداث پنل های خورشیدی در 
سقف ساختمان ها، سقف سوله های صنعتی و کارگاهی نیز اجرا 
شود. یکی از موارد مهمی که حتماً باید اجرا شود مبحث ۱۹ 
مقررات ملی ساختمان است که از هدررفت انرژی جلوگیری 
می کند و این موضوع باید به صورت جدی در کشور اجرا شود.

اینکه چرا کشور باید به سمت ساخت نیروگاه های خورشیدی 
حرکت کند به موضوعات مختلفی بازمی گردد، اما در یک دید 
کلی در شرایط فعلی و بدون چالش های بین المللی و تحریم، 
احداث یک نیروگاه گازی حدوداً 2 سال، نیروگاه بخار ۵ سال 
و نیروگاه اتمی حدود ۱۰ ســال زمان می برد، اما احداث یک 
نیروگاه خورشیدی ۱۰ مگاواتی با فرض مکان یابی پروژه بین 
۱۰ تا ۱۴ ماه زمان می برد و این خود نشان می دهد که حرکت 
به سمت احداث نیروگاه های خورشیدی می تواند مؤثرتر باشد.

ضمن اینکه باید در نظر گرفت احداث نیروگاه های گازی با 
مشکل تأمین سوخت مواجه است؛ به این معنا که احداث این 
نیروگاه ها کار خوبی است، اما هم به زمان بیشتری نیاز دارد و 
هم به دلیل ناترازی ها در بخش گاز با مشکل تأمین سوخت نیز 
مواجه است.بررسی راه های مختلف نشان می دهد که صنعت برق 
راه حلی جز حرکت به سمت انرژی های تجدیدپذیر ندارد؛ ضمن 
اینکه احداث نیروگاه های خورشیدی هم به صرفه تر است و هم 
منجر به کاهش آلودگی هوا خواهد شد.نکته مهم اما همیاری 
مردم، مجلس و ارکان مختلف دولت اســت. چنانچه همه این 
بخش ها با یکدیگر همکاری و همیاری کنند مشکلات صنعت 
برق در طول ۵ سال قابل حل است تا کشور دیگر دچار خاموشی 
نشود.برای همیاری مردم باید فرهنگ سازی های لازم انجام شود؛ 
به طور مثال دستگاه های شارژ موبایل مردم اغلب به طور مداوم 
داخل پریز اســت و این موضوع وقتی در ابعاد بزرگ محاسبه 

شود منجر به اتلاف بخش زیادی از انرژی در کشور می شود.

مسعود سرپاک            
کارشناس

راهکار غلبه بر ناترازی انرژی

میان کودکان دارد.
ناگفته نماند همه این بیماری ها قابل پیشگیری است، اما در شرایطی 
که آلودگی هوا بر بیشتر روزهای سال غلبه کند، بار این بیماری ها صعودی 

می شود.
دکتر سیدعلی جواد موسوی فوق تخصص ریه و عضو هیأت علمی دانشگاه 
علوم پزشــکی ایران نیز درمورد ماسک مناسب برای شرایط آلودگی هوا  
می گوید: در شرایط افزایش بار بیماری های ویروسی و آلودگی هوا، ماسک ها 
اثرگذار هستند، اما باید بدانید که ماسک های N۹۵ مخصوص بیماری های 
ویروســی است و در شرایط آلودگی هوا آن طور که باید کارآیی ندارد، چرا 
که ذرات آلوده از این نوع ماسک ها عبور می کنند، بنابراین همواره توصیه 
می شود مردم از ماسک استفاده کنند، حتی همین ماسک های معمولی و 

رایج که در داروخانه ها موجود است.
در هیچ کجای دنیا دولت ها به تنهایی قادر به حل معضل آلودگی هوا 
نیستند و مردم هم باید نقش خودشان را در روزهایی که افزایش آلایندگی ها 
به هشدار می رسد، ایفا کنند. این متخصص توصیه های را به مردم ارائه می دهد 
از جمله استفاده از وسایل حمل و نقل عمومی به جای اتومبیل های شخصی، 
خودداری از تردد های غیرضروری، عدم مصرف دخانیات و سالم نگه داشتن 
هوای خانه، چرا که آلودگی هوای داخل منزل خطرناک تر از آلودگی فضای 
شــهری برای کودکان و سالمندان است.مصرف مایعات و سبزیجات، عدم 
حضور در فضای شلوغ و ورزش نکردن در هوای آلوده، اگرچه راه حل مقطعی 
برای پشت سر گذاشتن شرایط اضطرار آلودگی هواست، اما می تواند از بدتر 

شدن حال مان و درگیر شدن ریه ها به بیماری کمک کننده باشد.

در زمان کمبود 
برق، گاز یا خدمات 

مخابرات، واحدهای 
تولیدی، صنعتی و 
کشاورزی نباید در 

اولویت قطع برق 
یا گاز یا خدمات 

مخابرات قرار داشته 
باشند. 
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مدیرعامل شرکت ملی گاز ایران، مهمترین اقدام های این شرکت در بخش دیپلماسی، توزیع ایمن و 
پایدار گاز و مدیریت مصرف گاز در ۱۰۰ روز نخست فعالیت دولت چهاردهم را تبیین کرد.

به گزارش از وزارت نفت، »سعید توکلی« افزود: نشست های سوخت این شرکت به منظور بررسی وضعیت 
مقدار گاز تحویلی به شبکه و اتخاذ تصمیم های جدید با توجه به پیش بینی ها و سناریوهای مختلف برای 
افزایش پایداری، به ویژه قابلیت اطمینان شــبکه امســال یک ماه زودتر از سال گذشته آغاز شد. کاهش 

زمان تعمیرات ایستگاه های مختلف تقویت فشار و پالایشگاه ها ازجمله تصمیم های این نشست ها بود.
وی، کاهش زمان اتصال فاز دوم پالایشــگاه ایلام به خط سراســری را از موارد مهمی دانســت که در 
نشست های سوخت تصمیم گیری شد و گفت: با برنامه ریزی دقیق و تعریف جبهه های کاری موازی، زمان 

اجرای این پروژه از ۶۵ روز به ۳۰ روز کاهش یافت و سبب شد تولید پالایشگاه متوقف نشود.
معاون وزیر نفت با اشاره به اهمیت آمادگی و افزایش قابلیت اطمینان تأسیسات، خاطرنشان کرد: در 
پالایشــگاه های فاز ۶، ۷ و ۸، افزون بر اجرا و اصلاح خروجی وضعیت توربین ها و کمپرسورها، نخستین 
کارگروه تخصصی ابزار دقیق با اســتفاده از ظرفیت شرکت ملی گاز و کارگروه تلفیقی در قالب کارگروه 
ابزار دقیق و برق تشکیل شد و با اعزام همکاران منطقه 2 عملیات انتقال گاز به پالایشگاه و بررسی وضع 

موجود، پالایشگاه فازهای ۶، ۷ و ۸ به پایداری بسیار مطلوبی دست یافتند.
توکلی با تأکید بر اینکه به روز بودن سیستم های دیسپچینگ شرکت ملی گاز در مدیریت شبکه بسیار 
با اهمیت است، ادامه داد: در این سه ماه به روزآوری این سیستم انجام شد و با اخذ مجوزهای مرتبط از 

دستگاه های بالاسری هم اکنون آماده سرویس دهی و کنترل شبکه است.

  امکان کاهش 3۰ درصدی مصرف گاز در ساختمان
وی، مبحث ۱۹ مقررات ملی ساختمان را از موارد بسیار اثربخش در رفع ناترازی انرژی و کاهش ۳۰ 
درصدی مصرف گاز در ســاختمان ها عنوان وافزود: افزون بر اینکه مکاتبات لازم در زمینه این مبحث، 
با وزارتخانه ها، ســازمان ها و طرف های ذی نفع و متولی انجام شــد، این موضوع در نشست های متعددی 
در شــورای عالی امنیت ملی و کمیســیون های انرژی، اقتصادی و عمرانی مطرح و این حساســیت در 

سازمان های متولی ایجاد شد.
مدیرعامل شــرکت ملی گاز ایران به اهمیت استفاده از یک پلتفرم یکنواخت برای استفاده از داده ها 
به عنوان ابزاری کاربردی برای رفع ناترازی انرژی در کل سازمان های دولتی اشاره کرد و گفت: نخستین 
نشست برای انجام این اقدام هفته گذشته برگزار شد و قرار بر این است که شرکت ملی گاز این سکوی 
یکنواخت و یکپارچگی اطلاعات را استفاده کند و بتواند با تحلیل داده ها به اقدام های خوبی دست یابد.

توکلی خاطرنشان کرد: همچنین با این اقدام می توان بستری ایمن برای اجرای کنتورهای هوشمند 
فراهم کرد. بخش زیادی از مدیریت شبکه با اجرای کنتورهای هوشمند قابل انجام است.

  مدیریت شبکه با کنتورهای هوشمند
وی درباره ســرقت گاز و انشــعاب هایی که در بعضی نقاط کشور از سوی افراد سودجو انجام می شد، 

گفت: مکاتباتی با دستگاه های قضایی صورت گرفت و برخورد با آنها انجام شد و فرآیند کنترل این موضوع 
تداوم دارد. تلفن ۱۹۴ امداد گاز و سامانه ۱۵۹۴ برای اعلام سرقت گاز، انشعاب غیرمجاز و سیستم های 

گرماتاب تعریف شده است.
معاون وزیر نفت درباره اجرای کمپین هوادار انرژی در کل کشور خاطرنشان کرد: برای فرهنگ سازی 
در الگوی مصرف ۱2 سرفصل پروژه ای تعریف شد که برنامه های عملیاتی آنها در حال انجام است. همیار 
گاز ازجمله مواردی در این ارتباط است که تجربیات مفیدی در بعضی استان ها کسب شد تا از ظرفیت 
معلمان مدارس، همچنین دانش آموزان با مکانیسم های تشویقی برای انجام اقداماتی مرتبط با بحث مصرف 

انرژی استفاده شود که این موضوع در کل کشور عملیاتی شد و کاملًا در حال انجام است.
توکلی توسعه خط چلوند - رشت را از اقدام های بسیار مهم برشمرد و گفت: این محدوده از نقاط بسیار 
سرسخت بود که با بررسی های واحدهای برنامه ریزی و دیسپچینگ شرکت ملی ایران، با تغییر آرایشی 

در شبکه، مشکل رفع شد و خط به پایداری گاز رسید.

  تداوم عرضه گواهی صرفه جویی گاز
وی در زمینه طرح تعویض بخاریهای راندمان پایین با بخاریهای راندمان بالا براساس مصوبه شورای 
اقتصاد گفت: نخســتین پارت براســاس قراردادی که قبلًا تعیین تکلیف شده بود، برای همه افرادی که 
بتوانند این اقدام را انجام دهند، اعلام عمومی شد. بین ۱۵ تا 2۰ میلیون بخاری در کشور وجود دارد که 

با اجرای تعویض آنها با اولویت مدارس و مساجد به صرفه جویی انرژی در کشور کمک می شود.
مدیرعامل شرکت ملی گاز ایران با بیان اینکه عرضه گواهی صرفه جویی گاز از بهترین و اثربخش ترین 
اقدام هایی اســت که از قبل آغاز شــده بود و در این دوره نیز به صورت جدی انجام می شود، گفت: بر این 
اساس مقدار گازی که می توان از طریق گواهی صرفه جویی در بازار انرژی عرضه کنیم از سوی متقاضیان، 

قیمت گذاری و خریداری می شود.
توکلی ســرمایه گذاری پتروشــیمی ها در طرح های صرفه جویی گاز به پیشنهاد وزارت نفت را یکی از 
اقدام های همســو با پویش مردمی  مدیریت مصرف گاز با کاهش ۱۰ درصدی در بخش خانگی اعلام و 
خاطرنشان کرد: این موضوع در حال پیگیری است تا با تعیین مکانیسم و سازوکار آن، عملیاتی شود و 

به صرفه جویی در مصرف گاز کمک کند.

  کارشناسی روستاهای قابل گازرسانی
وی ادامه داد: بیش از ۷2 درصد سبد انرژی کشور به گاز وابسته است و وزارت نفت سقفی را به درستی 
برای ســرانه انشعاب تعیین کرده بود، اما در بعضی موارد، روستاهای بسیاری با مکانیسم های مختلف و 
شرایط غیرکارشناسی، گازرسانی شدند و شاید با نوع دیگری از انرژی نیاز انرژی آن روستا برطرف شود.

معاون وزیر نفت اســتفاده از ظرفیت شــورای اقتصاد بر اساس ماده ۸۷ قانون تنظیم را از اقدام های 
بســیار مهم دانســت و افزود: با توجه به این مصوبه، کل روستاهای قابل گازرسانی مشخص شد و دیگر 

امکان اضافه کردن نیست.
توکلی با اشــاره به اینکه پیگرانی هوشمند در سه ماه ونیم قبل از تحویل دولت چهاردهم انجام شده 
بود، گفت: بالغ بر ۱2 نقطه در خط هشتم سراسری دچار مشکل بود. بر اساس نظرهای کارشناسی یکی 
از روش های رفع مشکل قطع خط و مواجهه با حجم زیادی تخلیه و مهم تر از آن استفاده نکردن از خط 
هشــتم سراسری با ظرفیت ۱۰۰ میلیون مترمکعب بود که با بررسی فنی، روش تعمیرات جدید تدوین 

شد و به اجرا درآمد که از توقف خط لوله سراسری جلوگیری شد.
به گفته وی، راه اندازی ایســتگاه کنترل فشــار ســمنان، راه اندــازی دو واحد توربوکمپرســور در 
ایســتگاه تقویت فشــار گاز آبپخش، راه اندازی یکی از واحدهای ایســتگاه تقویت فشــار گاز دوراهان، 
تکمیــل پــروژه خط لولــه انتقــال گاز اردبیل - گرمــی و بهره بردــاری از ویرایش جدید سیســتم 
نگهدــاری تعمیــرات شــرکت انتقــال گاز ازجمله دیگــر اقدام هــای اثربخش در ۱۰۰ روز نخســت 
 فعالیــت دولت چهاردهم اســت که به منظــور افزایش پایدــاری انتقال گاز، قابلیت اطمینان شــبکه

 و انعطاف پذیری شبکه انجام شده است.
مدیرعامل شــرکت ملی گاز ایران با بیان اینکه افزایش کارکرد توربوکمپرسورها از مهم ترین مباحث 
شبکه انتقال است، افزود: کارکرد توربوکمپرسورها در شبکه انتقال در شهریور و آبان 2۱ درصد نسبت به 
پارسال افزایش داشته و این مؤید این است که با تلاش و اقدام های عملیاتی مناسب از سوی همکارانم، 
پایداری و قابلیت اطمینان به شبکه افزایش یافته است. بر اساس این عدد، قابلیت اطمینان در شرکت 
انتقال گاز نسبت به سال گذشته در این دو ماه ۱.۳۴ درصد افزایش داشته و به عدد ۹۷.۴ رسیده است.

توکلی به کمک شــرکت ملی گاز ایران به افزایش تولید انرژی های تجدیدپذیر اشــاره و خاطرنشان 
کرد: وزارت نیرو مکلف به توســعه انرژی های تجدیدپذیر است، اما تأمین منابع آن به عهده شرکت ملی 
گاز ایران بود که این شرکت با توجه به اهمیت این موضوع در مقدار مصرف گاز کشور، همه تعهدات را 

انجام داده و هیچ بدهی ندارد.

شرکت ملی گاز ایران؛ از پایداری در شبکه تا میز مذاکره
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پول دیجیتال سند خورد
   مریم لطفی    -   در حالی که فیلترینگ بشدت بر کسب  و کارها و اقتصاد دیجیتال کشور آسیب زده است، دولت با هدف ساماندهی و قانونمند شدن معاملات 
رمزپول ها، تصمیماتی جدی اتخاذ کرده است. عبدالناصر همتی، وزیر اقتصاد با تأکید بر ضرورت رفع محدودیت ها و گسترش تجارت فضای مجازی، از تصویب 

قانونی خبر داد که به رسمیت شناختن و مدیریت رمزپول ها را در دستور کار قرار می دهد.

اقتصاد کلان 

محمدرضا فرزین، رئیس کل بانک مرکزی نیز در این راستا به اهمیت مدیریت رمزارزها در خنثی سازی تحریم ها اشاره کرد و گفت: ماهانه ۱۰ میلیون تراکنش به ارزش ۳۵ 
همت از طریق رمزپول ها انجام می شود. بر این اساس با وجود 2۱۸ کارگزار فعال در حوزه مبادله رمزارز، تدوین مقررات جدید و بهره برداری از ظرفیت های ارزهای دیجیتال 

برای تقویت ثبات مالی و پولی کشور امری ضروری بوده که دولت به صورت قانونی این موضع را به رسمیت شناخته است.
 

  دولت مصمم به رفع فیلترینگ
عبدالناصر همتی، وزیر اقتصاد روز گذشته در نخستین رویداد ملی ارز دیجیتال گفت: دولت به دنبال بهره برداری بهینه از ارزهای دیجیتال است و اگر این ارزها بتوانند 

تحریم ها را خنثی کنند، از آنها باید استقبال کرد.
همتی با تأکید بر اهمیت اقتصاد دیجیتال و چالش های ناشی از تحریم ها، افزود: اگرچه در اقتصاد دیجیتال بخوبی پیش می رفتیم، اما ضرر فیلترینگ به کسب  و کارها و 
گردش مالی این حوزه بســیار بالاســت. همتی با انتقاد از ایجاد بازار ســیاه فروش فیلترشکن ها بیان داشت: میزان درآمد این بازار با بخش رسمی درآمدهای ارتباطات برابری 

می کند که برای توسعه اقتصاد دیجیتال کشور مضر است.
وی با بیان اینکه دولت مصمم به رفع فیلترینگ است، تصریح کرد: باید به سمتی برویم که آثار منفی این موضوع بر اقتصاد را مدیریت کرده و از آثار مثبت آن استفاده کنیم.

همتی بر لزوم توجه به ویژگی های ارزهای دیجیتال تأکید کرد و افزود: دولت قصدی برای ایجاد محدودیت در این خصوص ندارد و به دنبال استفاده بهینه از ظرفیت ارزهای 
دیجیتال است. وزیر اقتصاد اظهار داشت: تخمین زده شده که ده ها میلیارد دلار ارزش دارایی هایی است که در دست مردم است و می توان این دارایی های قابل توثیق را به عنوان 
وثیقه در شرایطی که مشکل وثیقه در کشور وجود دارد، استفاده کرد.وزیر اقتصاد با اشاره به اینکه تحریم ها علیه تجارت و فعالیت های مالی کشورمان ظالمانه هستند، بیان کرد: 
اگر رمزارزی بتواند این تحریم ها را خنثی کند، ما از آن استقبال می کنیم. وی تأکید کرد :دولت باید آثار منفی و ریسک های مربوط به ارزهای دیجیتال را به مردم اطلاع دهد 
تا از این فرصت به بهترین شکل ممکن بهره برداری شود. همتی با اشاره به اینکه دستورالعمل های مربوط به رمزارزها آماده شده و دولت نمی تواند این فضا را رها کند، اظهار 
داشت: رمزارزها ذاتاً فرار از نظارت هستند، براین اساس سازمان های نظارتی نباید به طور مستقیم در این حوزه دخالت کنند، اما نظارت هدفمند بر این بازار ضروری است. وزیر 
اقتصاد از تصویب سند »چارچوب سیاستگذاری و تنظیم گری  بانک مرکزی در حوزه رمزپول ها« در هیأت عالی بانک مرکزی خبر داد. همتی به وجود بازار سیاه فیلترشکن ها 

اشاره کرد و گفت: این بازار به طور غیررسمی با بخش رسمی اقتصادی رقابت می کند. او تصریح کرد: این نوع حرکات از نظر دولت قابل قبول نیست.

 حرکت بورس به سمت رمزدارایی
رئیس ســازمان بورس و اوراق بهادار با تأکید بر ضرورت حرکت بازار 
سرمایه به سمت ابزارهای رمزدارایی از طریق توکن سازی گفت: »متخصصان 
پولی و مالی باید به همراه سازمان بورس و بانک مرکزی، مدیریت رمزارزها 

را برعهده بگیرند.«
حجت الله صیدی در رویداد ملی ارز دیجیتال، به پدیده بلاک چین در 
عرصه اقتصاد و بازارهای مالی اشــاره کرد و افزود: بانک مرکزی به عنوان 
نهاد ناظر، باید میزان تطابق این پدیده با پول را مشخص کند. وی تأکید 
کرد: نادیده گرفتن یا ممنوع کردن پدیده های نو، استراتژی مناسبی نیست 

و نظام حکمرانی باید تکلیف خود را با رمزارزها مشخص کند.
صیدی با بیان اینکه باید نوع رمزارزها مشــخص شود تا بانک مرکزی 
بتواند قوانین متناســب را تعیین کند، گفت: با رمزارزها باید علاوه بر نگاه 
پولی، به عنوان دارایی و اوراق مالی نیز برخورد کرد. او اشــاره کرد که بر 
اساس قانون بازار اوراق بهادار، اوراق بهادارسازی دارایی باید انجام شود و 
ارزش گــذاری در فناوری بلاک چین اهمیت بالایی دارد. وی افزود: برخی 
معتقدند که رمزارزها اصلًا دارایی نیســتند، اما امروز این دارایی خود را 
به بازار مالی ایران تحمیل کرده اســت. رئیس سازمان بورس تأکید کرد: 
زنجیره ایجاد شــده مبتنی بر منطق ریاضی است و باید بررسی شود که 
چگونه می توان آن را ارزش گذاری کرد. همچنین برای ورود صندوق ها به 
حوزه رمزارز و رمزدارایی، نیاز به تعریف و اخذ مجوزهای لازم وجود دارد.

 
 روند فعالیت کارگزاران رمزپول

معــاون فناوری های نوین بانک مرکزی گفــت: بانک مرکزی در کنار 
ایفای وظایف قانونی درخصوص تنظیم گری فعال، انتشــار و عرضه اولیه 
انواع رمزپول در داخل کشــور را از طریق محیط آزمون تنظیم گری مورد 

تأیید بانک مرکزی مجاز شمرده است.
نوش آفرین مؤمن واقفی در این رویداد، به تشریح چارچوب فعالیت های 
مرتبــط با رمزپول ها پرداخت و گفت: با توجه به اینکه کارگزاران رمزپول 
بازیگران اصلی در این حوزه هســتند، تدوین چارچوب فعالیت مطابق با 
ماده ۵۹ قانون بانک مرکزی برعهده این نهاد است. به گفته وی، با هدف 
صیانت از دارایی های عمومی، کارگزار رمزپول، موظف اســت از خدمات 
موجودیت های نهاد امین دارای مجوز از بانک مرکزی اســتفاده نموده یا 
همزمان با اخذ مجوز کارگزار رمزپول، نسبت به اخذ مجوز نهاد امین نیز 

از بانک مرکزی اقدام کند.
مؤمــن واقفی تأکید کرد: فعالان این حــوزه باید تمامی مقررات بانک 
مرکزی را رعایت کرده و برای فعالیت های خود مجوزهای لازم را اخذ کنند.

وی همچنین به اهمیت حفاظت از دارایی های عمومی اشاره کرد و افزود: 
کارگزاران رمزپول موظفنــد از خدمات نهادهای امین دارای مجوز بانک 
مرکزی استفاده کنند یا همزمان با اخذ مجوز کارگزار، مجوز نهاد امین را 
نیز دریافت کنند.مؤمن واقفی با هشدار در مورد مخاطرات خرید و فروش 
رمزپول ها، بیان کرد: این نوع دارایی ها با ریسک های بالایی همراه هستند و 
قیمت آنها در بازارهای جهانی نوسان شدیدی دارد. او توصیه کرد که فعالیت 
در این حوزه برای عموم مردم مناسب نیست و کارگزاران باید کاربران را از 
ریسک ها آگاه کنند. وی به رویکرد توسعه محور بانک مرکزی اشاره کرد و 
گفت: هدف ما بهره گیری از ظرفیت های بالقوه رمزدارایی هاست. او همچنین 
بیان کرد که این سند به عنوان اولین گام، چارچوب و سیاست های کلان 
حوزه رمزپول ها را تعیین می کند و دستورالعمل های لازم با همکاری وزارت 
اقتصاد تدوین خواهد شــد.بر اساس این گزارش، همچنین سند چارچوب 
سیاست  گذاری و تنظیم گری  بانک مرکزی در حوزه »رمزپول ها« مستند به 
مواد )۴(، )2۴(، )۵۹( و )۶۴( قانون بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران، 
با هدف اســتفاده از ظرفیت  ها و فرصت  های نهفته در توسعه فناوری  های 

نوین مالی پس از تصویب در هیأت عالی منتشر شد.

معاون 
فناوری های نوین 

بانک مرکزی گفت: 
بانک مرکزی در 

کنار ایفای وظایف 
قانونی درخصوص 
تنظیم گری فعال، 

انتشار و عرضه 
اولیه انواع رمزپول 

در داخل کشور 
را از طریق محیط 
آزمون تنظیم گری 

مورد تأیید بانک 
مرکزی مجاز 
شمرده است.

 پیگیر افزایش سرمایه بانک مسکن 
برای کمک به نهضت ملی مسکن هستیم

سرپرست معاونت مسکن و ساختمان وزارت 
راه و شهرســازی گفت: پیگیر افزایش سرمایه 
بانک مســکن به منظور کمــک به نهضت ملی 

مسکن هستیم.
مســعود بیات منش در خصــوص ضرورت 
افزایش ســرمایه بانک مسکن افزود: با توجه به 
قانون جهش تولید مسکن و ماده )۴( این قانون 
مبنی بر تخصیص 2۰ درصد از تسهیلات شبکه 
بانکی به بخش مســکن و با توجه به تخصصی 
بودن این بانک در حوزه مســکن، برای اجرای 
طرح های حمایتی دولت در حوزه مسکن، کمک 
به افزایش توان اعتباری و مالی بانک مســکن 

امری ضروری است.
سرپرست معاونت مسکن و ساختمان گفت: با 
توجه به اینکه این بانک در اجرای قانون جهش 
تولید مسکن بیشترین مقدار تسهیلات را برای 
ساخت واحدهای مسکونی پرداخت کرده و این 
قانون با عدم همکاری مناسب برخی بانک های 
عامل مواجه شده است، در نتیجه توانمندی بانک 
مسکن برای ادامه روند تسهیلات دهی به حوزه 

مسکن بسیار حائز اهمیت است.
بیات منــش ادامه داد: با علــم به اهمیت 
افزایش توان تسهیلات دهی بانک مسکن و نیاز 
به افزایش سرمایه این بانک، دولت و مجلس در 
قوانین بودجه سال ۱۴۰۳ و قانون برنامه هفتم 
مجوز افزایش سرمایه این بانک را صادر کرده اند. 
بدین ترتیب که؛ در بند )ت( تبصره )۱۰( قانون 
بودجه سال ۱۴۰۳ به منظور »تأمین بخشی از 
منابع مالی مورد نیــاز جهت اجرای طرح های 
حمایتی مســکن، اصلاح ســاختار مالی بانک 
مســکن، حل و فصل ناترازی این بانک جهت 
افزایش تسهیلات دهی در طرح های نهضت ملی 
مســکن« مجوز ردیف درآمدی و هزینه ای به 
مبلغ یک میلیون میلیارد ریال افزایش سرمایه 
بانک مسکن از طرق مختلف را صادر کرده است. 
علاوه بر این در جزء )۳( از بند )الف( ماده )۵۴( 
قانون برنامه هفتم نیز، مجوز افزایش ســرمایه 

بانک مسکن صادر شده است.
این مقام مســئول وزارت راه و شهرســازی 
تصریح کرد: با توجه به اهمیت بخش مســکن 
در اقتصاد، وجــود رکود در این بازار به دلایل 
مختلفی که مهمترین آن مربوط به تأمین مالی 
و کاهش قدرت خرید خانوار اســت و همچنین 
بالا بودن ســهم هزینه مسکن در سبد هزینه 
خانوار که در برخی شهرها به حدود ۵۰ درصد 
نیز رسیده اســت؛ افزایش توان تسهیلات دهی 
بانک مسکن منجر به تزریق منابع تسهیلاتی به 
تولید مسکن در طرح های حمایتی دولت شده 
و از آنجاییکه برخی از متقاضیان ســهم آورده 
خود در اجرای پروژه های نهضت ملی مســکن 
را حتی به ســختی تأمین و پرداخت کرده اند، 
پیشــرفت فیزیکی پروژه ها از طریق تزریق این 
منابع ادامه می یابد؛ در نتیجه کمک شــایانی 
به موضوع تأمین مسکن و خانه دار شدن اقشار 

مختلف جامعه خواهد داشت.
وی افــزود: از ســوی دیگر تزریــق منابع 
تســهیلاتی به بخش تولید دــر اقتصاد و رونق 
در بازار مســکن می تواند موتور رشد اقتصادی 
را نیز فعال کند. بنابرایــن مجموعه وزارت راه 
و شهرسازی با همه توان خود پیگیر حمایت از 
بانک مســکن جهت تقویت این بانک تخصصی 
برای پرداخت تسهیلات به بخش مسکن است.

  لزوم توسعه مشارکت اقتصادی زنان 
در جامعه

مشــاور وزیر راه و شهرســازی بــا تاکید بر 
لزوم افزایش مشــارکت زنان در اقتصاد، گفت: 
مشارکت اقتصادی زنان به جامعه باز می گردد 
که چقدر فضــای اقتصادی و اجتماعی را برای 

زنان اختصاص دهند.
 »اطهره نژادی« امروز )یکشنبه( در همایش 
ملی زنان و توسعه پایدار که به همت کانون زنان 
بازرگان ایران برگزار شد، اظهار داشت: زنان فعال 
بازرگان برای مشارکت اقتصادی نیازمند همراهی 

مردان و فضای جامعه هستند.
وی افزود: حضور زنان نســبت به مردان در 
حوزه های اقتصادی و حقوق آنان متفاوت است. 
وضعیــت زنان در اقتصاد جهانی نیازمند توجه 
جدی اســت و حقوق زنان و ایجاد فرصت های 
برابر اقتصادی می توانند به مشارکت اقتصادی 

زنان کمک ویژه کند.
مشاور وزیر راه و شهرسازی با اشاره به نقش 
زنان در توســعه پایدار، گفت: یکی از مصادیق 
توسعه پایدار این است که انرژی متوازن مصرف 
شود و ناترازی انرژی زیر چتر توسعه پایدار می 

تواند برطرف شود.
وی با اشاره به وقوع 2 انقلاب بزرگ تاثیرگذار 
بر زندگی بشر و ساختار اقتصادی جهان، گفت: 
یکی از این انقلاب ها نوســنگی بود که بشــر 
یکجانشین شد و سبک زندگی و مسایل محیط 
زیستی عوض شد. انقلاب دیگر انقلاب صنعتی 
بود که بر فناوری ها و ساختارهای مختلف و شهر 
نشینی اثر گذاشت که نقش مهمی در مشارکت 

اقتصادی داشت.
نژادی تاکید کــرد: زنان و مردان در فضای 
اقتصادــی رقبایی هســتند که بایــد در کنار 
یکدیگــر هم افزایی کنند، اگر سیاســتگذاری 
عمومی منفعلانه باشد برنامه ریزی معنی پیدا 

نخواهد کرد.
وی تاکید کرد: زنان باید مســاله شناسی و 
نیازشناسی را درســت انجام دهند تا مسیر پر 

پیچ و خم در اقتصاد کوتاه شود.

سهم مسکن در سبد 
هزینه خانوار برخی 
شهرها به ۵۰ درصد 
رسید

سرپرست معاونت مسکن و ساختمان گفت: سهم بالای هزینه مسکن در سبد هزینه خانوار که در برخی شهرها به حدود ۵۰ درصد رسیده وضعیت را پیچیده تر کرده است. مسعود 
بیات منش سرپرست معاونت مسکن و ساختمان وزارت راه و شهرسازی در خصوص ضرورت افزایش سرمایه بانک مسکن گفت: با توجه به قانون جهش تولید مسکن و ماده )۴( این 
قانون مبنی بر تخصیص 2۰ درصد از تسهیلات شبکه بانکی به بخش مسکن و با توجه به تخصصی بودن این بانک در حوزه مسکن، برای اجرای طرح های حمایتی دولت در حوزه 

مسکن، کمک به افزایش توان اعتباری و مالی بانک مسکن امری ضروری است.
سرپرست معاونت مسکن و ساختمان افزود: با توجه به اینکه این بانک در اجرای قانون جهش تولید مسکن بیشترین مقدار تسهیلات را برای ساخت واحدهای مسکونی پرداخت 
کرده و این قانون با عدم همکاری مناسب برخی بانک های عامل مواجه شده است، در نتیجه توانمندی بانک مسکن برای ادامه روند تسهیلات دهی به حوزه مسکن بسیار حائز اهمیت 
است.بیات منش ادامه داد: با علم به اهمیت افزایش توان تسهیلات دهی بانک مسکن و نیاز به افزایش سرمایه این بانک، دولت و مجلس در قوانین بودجه سال ۱۴۰۳ و قانون برنامه 

هفتم مجوز افزایش سرمایه این بانک را صادر کرده اند. 

یکی از اقدامات اساسی که می تواند راهگشای حل مشکلات مسکن و پیش برنده 
طرح های ساختمان سازی باشد، پرداخت تسهیلات مسکن از سوی بانک ها و به ویژه بانک 
مسکن است. با توجه به عملکرد مناسب این بانک نسبت به دیگر بانک ها، کارشناسان 
افزایش ســرمایه بانک مسکن در شرایط فعلی را به عنوان یک راهکار، مثبت ارزیابی 
می کنند. در روزهای گذشته انتقادات از وزارت راه و شهرسازی بابت ساماندهی بازار 
مسکن بالا گرفت. منتقدان و به ویژه نمایندگان مجلس می گویند با اینکه چند ماه از 
روی کار آمدن دولت چهاردهم می گذرد، اما هنوز هم خبری از برنامه های دولت برای 
ساماندهی به بازار مسکن نیست.این در حالی است که ۱۶ آبان ماه امسال »فرزانه صادق« 
وزیر راه و شهرسازی در حاشیه نشست هیات دولت در جمع خبرنگاران با بیان اینکه در 
پنج سال گذشته فقط 2۰ هزار واحد مسکونی تحویل مردم شده است، خاطرنشان کرد: 

بقیه واحدها در مراحل مختلف فونداسیون، سفت کاری، نازک کاری و غیره است.
وی تاکید کرد: آنچه مهم است دولت چهاردهم به تعهدات ایجاد شده برای مردم 
پایبند است.صادق ادامه داد: علاوه بر آن منابع برنامه هفتم توسعه نیز باید تامین شود 

و پیگیر هستیم همه آنچه در این برنامه گفته شده پیگیری شود.
همچنین )جمعه، 2۵ آبان ماه( طی بازدید وزیر راه شهرسازی از برخی طرح های 
نهضت ملی مسکن شهرستان پردیس در فازهای ۹ و ۱۱، مشاهدات نشان داد این 
واحدها که ســال گذشته و در دولت سیزدهم افتتاح شده بود از مشکلاتی همچون 
نداشتن آسانسور، آماده نبودن شبکه معابر، سیم کشی و حتی در و پنجره و عدم انجام 

محوطه سازی رنج می برد، اما با این وجود افتتاح شده بود.
در این راستا، یکی از اقدامات اساسی که می تواند راهگشای حل مشکلات و پیش 
برنده طرح های مسکن سازی باشد، پرداخت تسهیلات مسکن از سوی بانک ها و به ویژه 
بانک مسکن است. بررسی ها نشان داده از بین 2۵ بانک کشور که در زمینه مسکن 

تعهداتی داشته اند، بانک مسکن بهترین عملکرد را داشته است.
مطابق آمارهای بانک مرکزی ۱۷ بانک در خصوص پرداخت تسهیلات ساخت مسکن 
در نهضت ملی مسکن عملکرد صفر داشته اند. برپایه این آمارها، بانک های اقتصاد نوین، 
ایران زمین، گردشگری، موسسه ملل، کارآفرین، شهر، سامان، پست ایران، پاسارگاد، 
پارسیان، آینده، رفاه کارگران، توسعه تعاون، دی، کشاورزی، خاورمیانه و سرمایه در 

مشارکت در طرح نهضت ملی مسکن صفر بوده است.
قانون جهش تولید مســکن از سال ۱۴۰۰ ابلاغ شــده است، اما برخی بانک ها از 
پرداخت تسهیلات ساخت مسکن امتناع می کنند.  قانونگذار در این زمینه جرایمی در 
نظر گرفته که باید به صندوق ملی مسکن واریز شود. در دو سال و نیم گذشته میزان 

این جرایم به بیش از ۳۰۰ هزار میلیارد تومان رسیده است.
در این زمینه یکی از نمایندگان مجلس با بیان اینکه تسهیلات مسکن کلا باید در 
اختیار بانک مسکن باشد، گفت: همه بانک ها باید 2۰ درصد منابع خود را در اختیار 

بانک مسکن قرار دهند و این بانک منابع را توزیع کند.
»ابراهیم نجفی« با اشاره به گزارش دیوان محاسبات در خصوص تسهیلات بخش 
مسکن گفت: بر اساس این گزارش از 2۵ بانک کشور، تنها ۱۱ بانک در سال ۱۴۰۱ به 

تعهدات خود عمل کردند و ۱۴ بانک به تعهدات خود عمل نکردند.
وی در خصوص چشم انداز اجرای افزایش سرمایه بانک مسکن، گفت: دولت قول 
داده بود سالی یک میلیون مسکن بسازد با آن که سه سال از اجرای این قانون گذشته، 
کل افرادی که در »ســامانه تم« ثبت نام کرده و برای آنها زمین مشخص و منجر به 
صدور پروانه شده و پروژه تعریف شده، ۷۹۰ هزار واحد مسکونی است که از این رقم 

تاکنون ۳۴۰ هزار واحد قرارداد مشارکت با بانک مسکن بستند.
نجفی با بیان این که در زمینه تسهیلات بخش مسکن بالاترین تعهد مربوط به بانک 
مسکن بود، گفت: از بین این 2۵ بانک کشور، بهترین بانکی که به تعهد خود عمل کرد، 
بانک مسکن بود. به همین دلیل تصمیم گرفتیم سرمایه بانک مسکن افزایش پیدا کند.

وی اضافه کرد: این بدان معناست که بانک ها تسهیلات ندادند و اگر سرمایه بانک 
مســکن افزایش یابد، بانک تسهیلات بیشتری می دهد و این ۷۹۰ هزار واحد تحت 
پوشش قرار می گیرد. در این صورت تعهدات ایجاد شده و مسکن های قول داده شده، 
ساخته می شود.نائب رئیس دوم کمیسیون عمران مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه 
سال قبل قرار بود سرمایه این بانک ۱۰۰ همت افزایش یابد، تصریح کرد: با این حال 
این افزایش ســرمایه که قرار بود از طریق مولدسازی، انتشار اوراق و غیره انجام شود، 
صورت نگرفت.نجفی با تاکید بر اینکه در برنامه هفتم توسعه منابع این افزایش سرمایه 
پیش بینی شده است، گفت: بنده پیشنهاد دیگری هم دادم که تسهیلات مسکن کلًا 

در اختیار بانک مسکن باشد و سایر بانک ها 2۰ درصد منابع خود را در اختیار بانک 
مسکن بگذارند و این بانک منابع را توزیع کند.

  لزوم کمک به افزایش توان اعتباری و مالی بانک مسکن
همچنین »مسعود بیات منش« سرپرست معاونت مسکن و ساختمان وزارت راه و 
شهرسازی در خصوص ضرورت افزایش سرمایه بانک مسکن افزود: با توجه به قانون 
جهش تولید مسکن و ماده )۴( این قانون مبنی بر تخصیص 2۰ درصد از تسهیلات 
شبکه بانکی به بخش مسکن و با توجه به تخصصی بودن این بانک در حوزه مسکن، 
برای اجرای طرح های حمایتی دولت در حوزه مسکن، کمک به افزایش توان اعتباری 

و مالی بانک مسکن امری ضروری است.
سرپرست معاونت مسکن و ساختمان گفت: با توجه به اینکه این بانک در اجرای 
قانون جهش تولید مسکن بیشترین مقدار تسهیلات را برای ساخت واحدهای مسکونی 
پرداخت کرده و این قانون با عدم همکاری مناسب برخی بانک های عامل مواجه شده 
است، در نتیجه توانمندی بانک مسکن برای ادامه روند تسهیلات دهی به حوزه مسکن 
بسیار حائز اهمیت است.بازدید وزیر راه از پروژه های مسکن پردیس/ واحدهای ناآماده ای 
که افتتاح شــده بودوزیر اقتصاد: مشکل تسهیلات مسکن را در شورای عالی مسکن 
بررسی می کنیم »علی خورسندیان« مدیرعامل بانک مسکن نیز در خصوص ضرورت 
افزایش سرمایه بانک مسکن و نقشی که این افزایش سرمایه در اجرای برنامه های مرتبط 
با بخش مسکن بر اساس برنامه هفتم توسعه در کشور ایفا می کند، گفت: هم اکنون 
نمایندگان مجلس به دلیل نقشی که بانک مسکن به عنوان بانک تخصصی در اجرای 
سیاست های مرتبط با بخش مسکن ایفا می کند از افزایش سرمایه بانک حمایت می کنند.

وی با تاکید بر اینکه مسکن یکی از مهمترین بخش های اقتصادی کشور است و 
یکی از اساسی ترین نیازهای افراد جامعه را تامین  می کند، گفت: معمولا دولت ها در 
ارتباط با تامین مالی بخش مسکن به ویژه برای دهک های حمایتی و دهک هایی که 
باید برای تامین مسکن آنها گام برداشت، در بخش مسکن اقتصادی و مسکن ارزان 
قیمت ورود می کنند. اگرچه بخش مســکن توسط بخش خصوصی جهت سود آوری 

این بخش نیز همواره مورد تاکید است.

افزایش سرمایه بانک ها راهگشای صنعت ساختمان خواهد بود؟

 وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات با اعلام اینکه پایش میدانی سازمان تنظیم مقررات 
برای بررسی کیفیت اینترنت در همه نقاط کشور در حال انجام است، گفت: اینترنت 
حدود ۱۰ هزار روستا که اغلب در مناطق صعب العبور و کوهستانی قرار دارند، نیازمند 

اتصال، ارتقاء و بهبود است.
 ســازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی برنامه پایش میدانی برای بررســی 
پوشــش اینترنت در کشور را آغاز کرده است تا ضمن سنجش میزان پوشش مناطق 
مختلف، مشــکلات موجود را نیز کاهش دهد.»سید ستار هاشمی« وزیر ارتباطات و 
فناوری اطلاعات در گفت وگوی اختصاصی با خبرنگار اقتصادی ایرنا درباره جزئیات این 
پایش گفت: یکی از دغدغه هایی که نمایندگان مجلس نیز به ما منعکس کردند، مساله 
عدم پوشش در برخی مناطق کشور بود؛ از گذشته تعدادی سامانه پایش برخط برای 
سنجش کیفیت ارتباط وجود داشته است اما اتفاقی که در چند ماه اخیر رخ  داده و در 
آغاز دولت چهاردهم با آن روبه رو شدیم، این است که آمار سامانه های برخط در واقع 

با آماری که نتیجه تجربه کاربری و ملموس مردم است، تفاوت دارد.
هاشمی تصریح کرد: با همکاران و مدیران  این وزارتخانه این میثاق را گذاشتیم که 
به هیچ  عنوان آن چیزی که مردم نســبت به آن حس ندارند و خدماتی که دریافت 

می کنند و از نظرشــان باکیفیت نیست را در آمار نیاورند. تلاش می کنیم این مَشی و 
روش که مورد تأکید رئیس جمهور است را در همه تکالیف خود دنبال کنیم؛ چون ما 
نیاز به مردم داریم و آنان سرمایه های کشور هستند.وی با بیان اینکه با چنین رویکردی 
پایش میدانی ســازمان تنظیم مقررات به طور مشخص در بحث روستایی دنبال شده 

اســت، توضیح داد: در پایش بیش از ۳۹ هزار روستای بالای 2۰ خانوار در کشور، ۱۰ 
هزار روستا پوشش با کیفیت و پرسرعت ندارند؛ در این بخش است که مردم ما را نقد 
می کنند که اتفاقاً نقد درستی است.وزیر ارتباطات، تجهیز روستاها به اینترنت باکیفیت 
و باسرعت را تکلیف این وزارتخانه در دولت چهاردهم برشمرد و گفت: نگاه این است که 
اگر مردم به خدمتی که ارائه می شود، حس خوبی نداشته باشند، مانند این است که 
این خدمت اصلًا وجود ندارد.هاشمی ادامه داد: با همین نگاه پایش جدیدی در وزارت 
ارتباطات انجام شد و طبق گزارشی که به تازگی دریافت کردم، اکنون حدود ۱۰ هزار 
روستا در کشور وجود دارد که اینترنت آن ها نیازمند اتصال، ارتقا و بهبود است؛ این 
روســتاها جزو روســتاهای صعب العبور و کوهستانی است و نیاز به صرف هزینه قابل 
توجه برای احداث جاده و ایجاد شــبکه برق دارد.وی با بیان اینکه طبق برنامه هفتم 
پیشرفت برای ۱۰ هزار روستای بالای 2۰ خانوار کیفیت و پوشش مناسب ایجاد خواهد 
شد، درباره پایش سطح شهر گفت: در شهرها نیز نقاط کوری داریم که کیفیت ارتباط 
خوبی ندارند. پس از 2 ماه بررسی، قراردادی منعقد شده تا در کل کشور تست درایو 
انجام دهیم؛ یعنی به صورت کاملًا میدانی شرکت هایی در سطح شهر، کیفیت سیگنال 

را اندازه گیری و میزان کیفیت سیگنال های دریافتی را گزارش می کنند. 

آغاز پایش کیفیت اینترنت در همه نقاط کشور
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دوشنبـــه 19 آذر     ماه 1403  شمــاره 119 
یارانه و آدرس  های غلط

   فرحناز نعمتی  -    اقتصاد کشور در ماه های اخیر با وجود تلاطمات و رخدادهای سیاسی و نظامی منطقه، روند مثبت و با ثباتی را تجربه 
کرده که نشان دهنده عملکرد مناسب دستگاه پولی و بانکی کشور در ماه های اخیر است.

بودجه دولت 
در بخش مربوط 

به هدفمندسازی 
یارانه  ها با حدود 
4۰درصد کسری 

مصوب شد و طبعاً 
در مقابل همین منابع 

لاوصول تعهداتی 
نیز بر دولت تحمیل 

گردید.

بر اساس آمار گمرک ایران، از ابتدای سال جاری تا پایان مهر 
ماه، تجارت خارجی کشور به استثنای نفت خام نفت کوره، نفت 
سفید و بدون احتساب صادرات از محل تجارت چمدانی به ۸۳ 

میلیارد دلار رسید.
گمرک ایران در گزارشــی آمــار و اطلاعات تجارت خارجی 
کشــور در هشت ماهه امسال را منتشــر کرد که بر اساس آن 
میزان صادرات قطعی کالاهای غیرنفتی کشور )به استثنای نفت 
خام نفت کوره، نفت ســفید و همچنین بدون صادرات از محل 
تجــارت چمدانی( بالغ بر ۱۰۳ هــزار و ۵۵۸ هزار تن به ارزش 

۳۸.۱۵ میلیارد دلار محاســبه شــد که در مقایسه با مدت مشابه سال قبل، افزایش ۱۴.۶ درصدی در وزن و ۱۸ درصدی در 
ارزش دلاری داشته است.

همچنین، میزان واردات کشور در این مدت به 2۴ هزار و ۵2۵ هزار تن به ارزش ۴۵.۱2 میلیارد دلار رسید که کاهش ۱.۷ 
درصدی در وزن و افزایش ۶.۱ درصدی در ارزش دلاری را تجربه کرده است. بر این اساس میزان تجارت خارجی غیر نفتی 
کشور )اعم از واردات و صادرات( در هشت ماهه سال جاری از مرز ۱2۸ هزار و ۸۳ هزار تن عبور کرد که ارزشی برابر با ۸۳ 
میلیارد و 2۷۹ میلیون دلار دارد.طی هشت ماهه سال ۱۴۰۳، بیش ترین میزان صادرات کشور به مقصد کشورهای چین، با 
رقمی بالغ بر ۹.۸ میلیارد دلار و سهم 2۵.۹ درصدی از کل ارزش صادرات، عراق با ۸.۳ میلیارد دلار و سهم 2۱.۷ درصدی، 
امارات متحده عربی با ۴.۷ میلیارد دلار و سهم ۱2.۴ درصدی، ترکیه با ۴.۴ میلیارد دلار و سهم ۱۱.۵ درصدی و افغانستان با 
۱.۵ میلیارد دلار و سهم چهار درصدی از کل ارزش صادرات صورت گرفته است.طی هشت ماهه امسال، امارات متحده عربی 
با اختصاص رقمی بالغ بر ۱۳.۶ میلیارد دلار و سهمی در حدود ۳۰.۱ درصد از کل ارزش واردات در جایگاه نخست کشورهای 
طرف معامله واردات به کشــور قرار گرفته اســت. همچنین، طی این مدت کشورهای چین با ۱۱.۵ میلیار دلار و سهم 2۵.۵ 
درصدی، ترکیه با ۷.۸ میلیارد دلار و سهم ۱۷.۴ درصدی، آلمان با ۱.۵ میلیارد دلار و سهم ۳.۴ درصدی، روسیه با یک میلیون 

دلار و سهم 2.۳ درصدی جزو کشورهای عمده طرف معامله واردات به کشور بوده اند.

چین خرید طلا را در ماه گذشــته پس از افزایش قیمت ها از 
سر گرفت.

 داده های رسمی بانک خلق چین نشان داد که بانک مرکزی 
چین پس از یک وقفه ۶ ماهه، خرید طلا برای ذخایر خود را در 

نوامبر از سر گرفت.
بر اســاس داده های رسمی، طلا در اختیار بانک چین در ماه 
گذشته با ۱۶۰ هزار اونس افزایش به ۷2.۹۶ میلیون اونس تروی 
رسید. بانک خلق چین به مدت ۱۸ ماه متوالی تا آوریل امسال به 
ذخایر خود اضافه کرده بود که به تقویت قیمت شمش کمک کرد.

بانک خلق چین، بزرگترین خریدار بخش رسمی طلا در جهان در سال 2۰2۳ بود. از سرگیری خریدهای آن ممکن است از 
تقاضای سرمایه گذاران چینی حمایت کند. از سرگیری خریدها نشان می هد که این بانک همچنان مشتاق است تا ذخایر خود را 

متنوع کند و از کاهش ارزش ارز محافظت کند، حتی اگر طلا در سطوح گران قیمت تاریخی باشد.
طلا در ماه اکتبر به بالاترین سطح خود رسید که ناشی از افزایش تقاضا  در بحبوحه تنش ها در خاورمیانه و اوکراین و همچنین 
عدم اطمینان در مورد انتخابات اخیر ریاست جمهوری آمریکا بود. این فلز پس از پیروزی قاطعانه دونالد ترامپ در انتخابات ریاست 

جمهوری آمریکا و تنش های ژئوپلیتیکی در خاورمیانه نشانه هایی از کاهش تنش را از بین برد.
طبق گزارش بلومبرگ، با افزایش تقریبا ۳۰ درصدی قیمت ها تا کنون در سال جاری، تقاضا برای شمش در میان مصرف کنندگان 
چینی کاهش یافته است. خرده فروشی اقلام احتیاطی مانند جواهرات کاهش یافته است، اگرچه شمش ها و سکه های طلا در سه 

فصل اول متوقف شده اند، زیرا سرمایه گذاران به دنبال محافظت از ثروت خود در برابر اقتصاد ضعیف هستند.
ارزش ذخایر طلای چین در پایان ماه گذشته از ۱۹۹.۱۶ میلیارد دلار در پایان اکتبر به ۱۹۳.۴ میلیارد دلار کاهش یافت. نوامبر 

اولین کاهش ماهانه قیمت طلا از ژوئن به دلیل فروش پس از انتخابات آمریکا به دلیل پیروزی دونالد ترامپ بود.
رویترز گزارش کرد که قیمت لحظه ای این فلز گرانبها از زمان رسیدن به بالاترین رکورد 2۷۹۰ دلار و ۱۵ سنت در هر اونس 

در ۳۱ اکتبر، ۵ درصد کاهش یافته است، اما همچنان تا کنون 2۸ درصد افزایش یافته است.

چین دوباره طلایی شد تجارت غیرنفتی به ۸3 میلیارد دلار رسید

  رمزارزهای دیجیتال اقتصاد را تهدید 
می کنند

رئیس بانــک فدرال رزرو گفــت: رمزارزهای 
دیجیتال فاقد تاثیر اقتصادی هســتند و خطرات 

ثبات را به همراه دارند.
رئیس بانک فدرال رزرو شیکاگو دیدگاه خود را 
در مورد ارز دیجیتال ارائه و تاثیر محدود اقتصادی 

کلان و ماهیت سفته بازانه آن را مطرح کرد.
آســتین گولزبــی، رئیس بانک فدــرال رزرو 
شــیکاگو، افزایش اخیر دارایی هــای مبتنی بر 
رمزنگاری را تایید و اظهار کرد: آن ها به شــکلی 
که دارایی های سیستم مالی سنتی، مانند سهام، 
تاثیر قابل توجهی بر اقتصاد گســترده تر دارند را 

نداشته است.
او خاطرنشان کرد: در حالی که سرمایه گذاران 
ممکن اســت تاثیر ثروت را از افزایش قیمت های 
کریپتــو تجربه کنند، اما فقدان اســتفاده واضح 
در دنیای واقعی تاثیر مســتقیم آنها را بر اقتصاد 

محدود می کند.
بیزنس نوشــت، گولزبی نسبت به ریسک های 
مرتبط با سرمایه گذاری های سفته بازی ابراز نگرانی 
کرد، به ویژه زمانی که این ریســک ها می توانند 
به طور چشمگیری در یک روز افزایش یا کاهش 
پیدــا کنند و تاکید کرد کــه چنین دارایی هایی 

نمی توانند ارز در نظر گرفته شوند. 

  ســرمایه دولت در بانک های دولتی 
افزایش می یابد

مجلس شورای اسلامی در مصوبه ای دولت را 
مکلف کرد که نسبت به افزایش سرمایه خود در 

بانک های دولتی اقدام کند.
 نمایندگان مجلس شورای اسلامی در جلسه 
نوبت شــب شنبه ۱۷ آذر ماه صحن مجلس و در 
جریان رسیدگی به بخش هزینه ای لایحه بودجه 
۱۴۰۴ کل کشور، با تصویب بند ط تبصره 2 این 

لایحه موافقت کردند.
بر این اساس، به منظور اجرای حکم ماده )۸( 
قانون برنامه هفتم پیشرفت، دولت مکلف است از 
محل های زیر حداقل به میزان دو میلیون میلیارد 
به  نســبت  ریال   )2.۰۰۰.۰۰۰.۰۰۰.۰۰۰.۰۰۰(
افزایش سرمایه دولت در بانک های دولتی اقدام 

کند:
۱- عایدی حاصل از سود خالص بانک مرکزی 
موضوع تبصره )۱( ماده )2۹( قانون بانک مرکزی 

جمهوری اسلامی ایران
2- انتشار اوراق مالی - اسلامی قابل مبادله در 
بازار سرمایه )حداکثر به میزان پانصد هزار میلیارد 

)۵۰۰.۰۰۰.۰۰۰.۰۰۰.۰۰۰( ریال(
۳- مانده وجوه اداره شده و حساب ذخیره ارزی 
نزد بانک ها و وصولی اقساط تسهیلات پرداختی از 
این محل به استثنای مواردی که مطابق قانون برای 
آنها مصرف معین پیش بینی شده است. انتقال این 
وجوه از سایر بانک ها به بانک های دولتی مشمول 

افزایش سرمایه، به این منظور مجاز است.
۴- واگذاری حق بهره برداری از معادن و میادین 
نفــت و گاز موضوع ماده )۴2( قانون تأمین مالی 

تولید و زیرساختها
۵- واگذاری اموال و دارایی های دولت و سهام و 
سهم الشرکه دولت یا وجوه حاصل از واگذاری آنها

رد  میلیــا ر  ا هــز نصــد  پا تبدیــل   -۶
ماندــه  از  ریــال   )۵۰۰.۰۰۰.۰۰۰.۰۰۰.۰۰۰(

خطوط اعتباری اعطایی بانک
مرکزی به بانک های دولتی مشــمول افزایش 
ســرمایه )تا پایان سال ۱۴۰۳( معادل این مبلغ، 
بدهــی بانک ها به بانک مرکزی به بدهی دولت به 

بانک مرکزی تبدیل می شود.
کمیته ای متشــکل از وزیر امــور اقتصادی و 
دارایی، رئیس کل بانک مرکزی و رئیس سازمان 
برنامه و بودجه کشــور و رؤسای کمیسیون های 
برنامه و بودجه و محاسبات )به عنوان ناظر( اجرا و 
تحقق اهداف این بند را پیگیری و گزارش عملکرد 
آن را به صورت سه ماهه به مجلس شورای اسلامی 

ارائه می نماید. 

  دلایل نســبت بالای تقسیم سود در 
صنایع بااهمیت بورس

گزارش آماری اداره میزهای صنعت و رتبه بندی 
ناشران سازمان بورس و اوراق بهادار درباره وضعیت 
ســود نقدی بازار سرمایه حاکی از آن است که ۶ 
صنعت منتخب بازار سرمایه در سال های ۱۴۰۰، 
۱۴۰۱ و ۱۴۰2 نســبت به ســال پایه ۱۳۹۹ با 

افزایش روند سود تقسیمی مواجه بوده اند.
 گزارش اداره میز صنعت و رتبه بندی ناشران 
ســازمان بورس و اوراق بهادار حاکی از آن است 
که؛ نسبت بالای تقسیم سود در صنایع بااهمیت 
 بازار ســرمایه ناشی از ســاختار مالکیت در این

 صنایع اســت. هم چنین، افزایش درصد ســود 
تقســیمی می توانــد رونــد توســعه طرح های 
ســرمایه گذاری را با مشــکلات متعددی مواجه 
کند؛ بــه ویژه این که بســیاری از شــرکت ها با 
در نظــر گرفتن هزینه اســتهلاک پائین و نبود 
تجدید ارزیابی دارایی ها در ســالیان اخیر دارای 
 سود دفتری هستند. )در صورت احتساب ارزش

 جایگزینی با کاهش قابل ملاحظه ســود مواجه 
می شوند.(

داده های اداره میزهــای صنعت و رتبه بندی 
ناشران سازمان بورس و اوراق بهادار نشان می دهد؛ 
بیشترین نسبت تقسیم سود در بین صنایع بورسی، 
در ۴ ســال اخیر، مربوط بــه صنعت محصولات 

شیمیایی بوده است.
بر اساس این گزارش، سود تقسیمی این صنعت 
در این بازه زمانی در محدوده ۷۳تا ۷۷درصد بوده 

و تغییر چندانی نداشته است.

ایران خیلی دیر به 
موضوع رمزارزها ورود 
کرده است
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کم هزینه به اهداف مد نظر برسیم.هادی خانی دبیر شورای عالی مقابله و پیشگیری از جرایم پولشویی و تأمین مالی تروریسم، در رویداد ملی ارز دیجیتال »رمز آتی« مطرح کرد: 

حاکمیت خیلی دیرتر از مردم به رمز ارزها ورود کرد اما امیدواریم با تصمیمات درست و کم هزینه به اهداف مد نظر برسیم.
وی ادامه داد: در موضوع رمز ارز مردم جلوتر از حاکمیت بودند. اما همین که ورود کردیم خوب است ما خودمان را باید اول به مردم برسانیم، بعد به وضع قوانین و بایدهای موجود 
رسیدگی کنیم. یکی از ویژگی هایی که رمز ارز دارد این است که ارزش آن توسط حاکمیت تعیین نمی شود، با این حال این هم فرصت است هم تهدید. امیدواریم با رسمیت دادن 

بانک مرکزی به رمز ارزها در راستای فرهنگ سازی و آگاه سازی آن تلاش شود.
خانی گفت: بر روی موضوع پولشویی و حمایت مالی تروریسم FATF تمرکز زیادی کرده است و یکی از موضوعات داغ این نهاد رمزارزهاست و چالش جدی بر روی این موضوع در 

سایر کشورها ایجاد شده است. بنابراین در ملاحظات داخلی خودمان و بحث رمز ارزها به قوانین فرامرزی هم باید توجه شود تا بتوانیم از مزایای آن بهره ببریم.

یک فعال اقتصادی با بیان اینکه بنابراین نرخ ارز در مدت طولانی در قیمت های 
فعلی باقی نمی ماند، تصریح کرد: به نظر می رسد که تغییرات نرخ ارز به دلیل افزایش 
انتظارات شکل گرفته است و بعد از اینکه بحران سوریه فروکش کند؛ به طور قطع 

کاهش یافته و نرخ هم به قیمت های قبلی باز می گردد. 
جهانبخش سنجابی شیرازی، دبیرکل اتاق مشترک بازرگانی ایران و عراق در گفتگو 
با ایسنا با اشاره به اینکه نا امنی های سوریه در روزهای اخیر موجب شد نوسان بازار 
ارز در داخل کشــور افزایش یابد، گفت: این نوسان نرخ ارز در کشور دارای منطق 

اقتصادی نیست؛ در نتیجه کوتاه مدت و موقتی خواهد بود.
وی بــا بیان اینکه بنابراین نرخ ارز در مدــت طولانی در قیمت های فعلی باقی 
نمی ماند، تصریح کرد: به نظر می رسد که تغییرات نرخ ارز به دلیل افزایش انتظارات 
شــکل گرفته اســت و بعد از اینکه بحران سوریه فروکش کند؛ به طور قطع کاهش 

یافته و نرخ هم به قیمت های قبلی باز می گردد. 
دبیرکل اتاق مشترک بازرگانی ایران و عراق با اشاره به اینکه در طول یک سال 
گذشــته شاهد حدود 2۰ نوع ریسک سیاسی کم سابقه و حتی بی سابقه در منطقه 

بوده ایم، گفت: با وجود تعداد زیاد التهابات سیاســی، نرخ ارز در یک ســال گذشته 
حدود 2۰ درصد افزایش یافته و این در حالی است که تورم ۳۵درصدی در اقتصاد 
حاکم است. این عدم جهش بالای ارز در بازار نشان می دهد بانک مرکزی در ثبات 

بازار عملکرد خوبی داشته است.
سنجابی در پایان تاکید کرد: ثبات بازار ارز با وجود تعداد زیاد تنش های سیاسی 
– نظامی ناشی از سه عامل است، اول اینکه نرخی که در بازار شکل گرفته تقریبا با 
اندکی اختلاف نزدیک به نرخ واقعی و تعادلی ارز است، دوم اینکه مداخلات به موقع 
بانک مرکزی مانع از عمیق تر شدن التهاب بازار ارز شده است، یعنی بانک مرکزی با 
ابزارهایی که در اختیار دارد، در زمان مناسب و در مدت محدودی شروع به مداخله 
در بازار ارز می کند، بنابراین نقش بانک مرکزی در ثبات بازار ارز بسیار پر رنگ است. 
در آخر اینکه تاب آوری اقتصاد کشور نسبت به سال های گذشته بیشتر شده است و 

تنش ها دیگر اثر آنچنانی بر انتظارات فعالان اقتصادی و بازارهای ما ندارد.

در پی تشــدید محدودیت های گازی فولادی ها از چند روز گذشــته، دبیر انجمن 
تولیدکنندگان فولاد ایران ضمن ابراز نگرانی نســبت به محدودیت ها و حتی قطعی گاز 
برخی واحدهای فولادی، نســبت به نحوه برخورد شرکت ملی گاز با صنایع فولادی که 
حتی پاسخ مکاتبات را نمی دهند، خواستار پایبندی وزارت نفت به تعهدات خود نسبت 
به صنعت فولاد شد. ناترازی های موجود در کشور، دیگر بر کسی پوشیده نیست و این 
روزها نقُل تمام مجالس و نشست ها و جلسات اقتصادی کشور شده است؛ ناترازی  انرژی 
یکی از مهمترین ناترازی های جدی است که تولید کشور را با اختلال جدی روبه رو کرده 
اســت؛ پس از آنکه صنایع و واحدهای تولیدی )علی الخصوص فولادی ها و ســیمانی ها( 
امسال با محدودیت شدید برق در مدت زمان طولانی تر نسبت به سنوات گذشته مواجه 
بودند، محدودیت های گازی نیز بسیار زودتر از هر ساله اعمال شد و به شدت دست و 
پای صنعتگران فولادی و سیمانی را بست.متاسفانه در سال جاری محدودیت های گازی 
صنعت فولاد به ویژه برای کارخانه های تولیدکننده آهن اسفنجی، بسیار زودتر از موعد 
و از مهرماه آغاز شد؛ بطوریکه از محدودیت 2۰ درصدی در نیمه مهرماه به کاهش ۴۰ 
درصدی تامین گاز در کارخانه های بزرگ آهن و فولاد کشور در نیمه آبان ماه رسیده ایم 

و اکنون طی چند روز گذشته، محدودیت های گاز و البته برق فولادسازان تشدید شده 
است.در پی تشدید این محدودیت ها، طبق آنچه که انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران 
خواستار اطلاع رسانی شده است، سید رسول خلیفه سلطانی- دبیر انجمن تولیدکنندگان 
فولاد ایران- با اعلام اینکه از چند روز گذشته این محدودیت ها تشدید شده، یادآور شد: 

زمانیکه رئیس جمهور در گفت وگوی زنده با مردم بر لزوم کاهش محدودیت ها بر صنایع 
تاکید می کند، از وزارت نفت نیز انتظار داریم در همین راستا عمل کند و به تعهدات خود 
در قبال تامین گاز صنایع فولاد پایبند باشد.وی افزود: صنعت فولاد تنها پنج درصد از گاز 
کشور را مصرف می کند، اما همین میزان هم متاسفانه تامین نمی شود؛ طی چند روز اخیر 
حتی شاهد قطع گاز برخی کارخانه ها نیز بوده ایم! این در حالی است که اگر فولادسازان 
بتوانند تولید کرده و درآمد داشته باشند، این توان را خواهند داشت که در مسیر توسعه 
حوزه انرژی کشــور از جمله میادین گازی، ذخیره ســازی و بهینه سازی الگوی مصارف 
خانگی نیز نقش موثری ایفا کنند.برای تامین گاز اعلام آمادگی کرده ایم؛ اما شرکت ملی 
گاز حتی پاسخ نامه ما را نمی دهد!دبیر انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران ضمن انتقاد از 
نحوه برخورد شرکت ملی گاز با صنایع فولادی گفت: بیش از دو ماه است که برای یاری 
دولت در خصوص تامین گاز صنعت فولاد اعلام آمادگی کرده ایم و از شرکت ملی گاز 
خواسته ایم با برگزاری جلساتی، برنامه کارشناسی مشترک بین وزارتخانه های نفت، نیرو، 
صمت و مشارکت این انجمن در خصوص تامین گاز و برق تولیدکنندگان زنجیره فولاد 

تهیه شود اما شرکت ملی گاز حتی پاسخ مکاتبه ما را هم نداده است!

سه عامل اثرگذار بر ثبات بازار ارز

وزارت نفت به تعهدات گازی خود در قبال فولادسازان عمل کند

تأخیر در پرداخت یارانه آبان ماه تعدادی از دهک های درآمدی 
موجب شد تا بار دیگر موضوع یارانه   خانوارها حداقل برای چند 
روز به یکی از موضوعات مورد بحث در جامعه تبدیل شود. وجه 
غالب بیشتر مباحث بر عدم تأمین منابع سازمان هدفمندسازی 
یارانه ها متمرکز بود و در میان انواع گزارشات و اظهارنظرها آنچه 

به محاق رفت همانا دلیل اصلی عدم تأمین منابع بود.
عده ای از فعالان حوزه رســانه و برخی گرایش  های سیاسی 
خاص بلافاصله پس از تأخیر در پرداخت یارانه نقدی آبان ماه با 
سعی در متهم کردن دولت به ناهماهنگی؛ انگشت اتهام  شان را 
متوجه وزارت نفت نمودند و با اعلام ارقام دلاری نجومی، تلاش 
کردند اذهان را به ســمتی منحرف کنند که اساساً مشکل کار، 

یارانه های نقدی نبود.
وضعیت اســفناک منابع و مصارف ســازمان هدفمندسازی 

یارانه  ها به خصوص در ســال ۱۴۰۳ حکایت اعضای خانواده  ای 
است که خود فاقد هرگونه درآمد هستند و بدون توجه به درآمد 
سرپرست خانوار تعهدات غیرمتناسب می  سپارند و دست آخر هم 
که از ایفای تعهد عاجز   ماندند؛ شــخص نان  آور خانواده را متهم 

به کم  کاری می  کنند.
واقعیت این است که وزارت نفت به  عنوان متولی تأمین منابع 
سازمان هدفمندسازی یارانه  ها طی سال ۱۴۰2 و در قالب لایحه 
بودجه ســال ۱۴۰۳؛ منابع قابل   تحقق مربوط به موضوع قانون 
هدفمندسازی یارانه  ها را با توجه به جمیع جوانب و پیش  بینی  ها، 
مستند به گزارشات عملکردی سنوات اخیر و برنامه  ها معادل ۴۸۰ 
هزار میلیارد تومان برآورد کرده بود و انتظار داشت آنچه در قالب 
بودجه ســازمان هدفمندسازی یارانه  ها مصوب و ابلاغ می  گردد 

منطبق با رقم کارشناسی   شده آن وزارتخانه باشد.

این پیش  بینی در مقام عمل محقق نگردید و در حالی که طبق گزارش دیوان محاسبات کشور 
در سال ۱۴۰2 صرفاً مبلغی حدود ۴۵۶ هزار میلیارد تومان به  عنوان منابع سازمان هدفمندسازی 
یارانه  ها تحقق یافته بود، بودجه  ای که تحت همین عنوان برای سال ۱۴۰۳ مصوب شد ۷۵۹ هزار 

میلیارد تومان بود.
به زبان ساده؛ بودجه دولت در بخش مربوط به هدفمندسازی یارانه  ها با حدود ۴۰درصد کسری 
مصوب شد و طبعاً در مقابل همین منابع لاوصول تعهداتی نیز بر دولت تحمیل گردید. پر واضح است 
که اگر پیشنهاد وزارت نفت به  عنوان مبنای تصویب بودجه منابع سازمان هدفمندسازی یارانه  ها در 
سال ۱۴۰۳ قرار می  گرفت به  طور کل دولت در مصارف این حوزه نیز با مشکل عمده مواجه نمی  شد.

با مقایسه اعداد فوق می  توان دلیل برخی اظهارنظرات جهت  دار علیه دولت و وزارت نفت را تحلیل 
نمود. مراجع و محافل و متولیانی که بودجه ناتراز ســال ۱۴۰۳ نتیجه عملکردشــان است، پس از 
تأخیر ایجادشده بابت پرداخت یارانه آبان  ماه در صف اول مطالبه  گری از دولت چهاردهم ایستاده 
و خواهان پاسخگویی دولت شده  اند. این مدل فرار رو به جلو را تنها می  توان در چهارچوب گریز از 

پاسخگویی در قبال عملکرد فهم و درک کرد.
موضوع روابط دولت، سازمان هدفمندسازی یارانه  ها و وزارت نفت با تمام پیچیدگی  های قانونی، 
الفبای ساده  ای دارد.  شرکت ملی نفت ایران، شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده  های نفتی ایران 
و شرکت ملی گاز ایران مکلفند منابع وصولی تحت سرفصل  های قانونی تعیین  شده را به حساب  های 
مورد تأیید خزانه  داری کل کشور به نام سازمان هدفمندسازی یارانه  ها واریز کنند و سازمان مذکور 
نیز مکلف اســت این منابع را در قالب موارد معین تخصیص دهد )نظیر یارانه نقدی و معیشــتی، 

یارانه دارو و آرد و نان و هرآنچه که طبق قانون مشخص شده است(.
به  هرحال تکلیف منابع و مصارف هدفمندسازی یارانه  ها مشخص و میزان وصول منابع شرکت  های 
زیرمجموعه وزارت نفت و واریزی  ها به حساب آن سازمان نیز معین و از طریق سازوکارهای موجود 

قابل راستی  آزمایی است.
اما راه  حل مشکل چیست و چگونه می  توان موضوع منابع و مصارف سازمان هدفمندسازی یارانه  ها 

را برای سال ۱۴۰۴ مرتفع کرد؟
با توجه به انبوه مشــکلات، منابع محدود و مصارف غیرمتعارف و متناســب مصوب  شــده طی 
ســال های اخیر، قدم نخســت در ایجاد تعادل بودجه  ای را می  توان با پیش  بینی و تصویب منابع 
ســازمان هدفمندســازی منطبق با واقعیات و میزان تحقق درآمدهای حاصل از فروش داخلی و 
صادراتی فرآورده  های نفتی و گاز دانســت. این مهم به دولت کمک می کند که با اشراف کامل بر 

ظرف درآمدی خود در این حوزه، تعهدات و هزینه  های مرتبط را مدیریت کند.
گام مهم دیگر شامل بازنگری در دهک  های درآمدی و تخصیص هدفمند منابع به اقشار مستحق 
از طریق محدود کردن دامنه پرداخت   یارانه اســت. براساس گزارشات غیررسمی یارانه  های نقدی 
به  صورت ماهیانه به حدود ۷۹ میلیون نفر از جمعیت حدود ۸۵ میلیونی کشــور پرداخت می شود 
که پرداخت یارانه نقدی به حدود ۹۳درصد از جمعیت کشور احتمالاً نیاز به بازنگری کلان دارد. 
این در حالی اســت که بار تأمین این میزان بر دوش وزارت نفت ســنگینی کرده و در دولت های 
قبل، از تأمین این منابع تحت عنوان »عذاب الیم« یاد می شد. به هر حال با تجدیدنظر در تعداد 
یارانه  بگیران می  توان علاوه   بر تأمین مناســب  تر گروه  های هدف، مشــکلات مربوط در حوزه یارانه 

گندمکاران، یارانه دارو و سایر تعهدات اجتناب  ناپذیر را تخفیف داد.
با توجه به همه ابعاد موضوع؛ کارشناسان و مجموعه دلسوزان کشور بر این باورند که فشار به بدنه 
وزارت نفت به قصد تأمین نقدی هدفمندسازی از محل منابع داخلی که باید صرف سرمایه  گذاری 

شود آن  هم در شرایط نابرابر موجود ناشی از تحریم، نه عقلایی است و نه به مصلحت.
اگر قصد بر اصلاح امور باشد ابتدا باید مشکل را پیدا کرد، آن را شناخت و راه  حلی برایش یافت. 
البته که در مورد هدفمندسازی یارانه   ها نباید آدرس غلط به جامعه دارد. باید مشکل را در بودجه 

کشور جست و جو کرد، نه جای دیگر.
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کشاورزی 

کاهش قیمت سیب زمینی تا ۱۰ روز آینده
   الهام صالح      -  معاون برنامه ریزی و امور اقتصادی وزارت جهاد کشاورزی از روند کاهش قیمت محصول سیب زمینی تا ۱۰ 

اکنون بخش عمده روز آینده خبر داد و گفت: با ورود سیب زمینی جنوب کرمان به بازار قیمت ها متعادل خواهد شد.
این محصول در داخل 

مصرف می شود و 
بخش اندکی که مازاد 

بر نیاز داخلی است 
صادر می شود.

  نحوه تســویه بدهی صندوق بیمه 
محصولات کشــاورزی به بانک کشاورزی 

مشخص شد
نمایندگان مجلس شــورای اسلامی به دولت 
اجازه دادند تا سقف اعتبارات ابلاغی برای بدهی 
صندوق بیمــه محصولات کشــاورزی به بانک 
کشاورزی ناشی از تکالیف قانونی دولت در بیمه 

کشاورزی هزینه کند.
ادامه بررسی گزارش کمیسیون تلفیق درباره 
بخش هزینــه ای جزئیات لایحه بودجه ۱۴۰۴، 
در دستور کار نمایندگان در صحن علنی مجلس 
شورای اسلامی قرار گرفت و بندهای )ز(، )ر( و )ژ( 
تبصره )2( این لایحه به تصویب نمایندگان رسید.

نمایندگان در بند ز، ســازمان بورس و اوراق 
بهادار را مکلف کردند که بر اساس  الگوی اعلامی 
خزانه داری کل کشــور، سازمان  برنامه و بودجه 
کشــور و بانک مرکزی جمهوری  اسلامی ایران، 
دسترسی برخط و مشاهده مانده  اوراق منتشرشده 
دولت در سبد دارایی )پرتفوی(  تمامی دارندگان  
 حقوقی اوراق مذکور را اعم از  بانک ها، مؤسسات 
مالی و اعتباری، صندوق های با  درآمد ثابت را برای 
خزانه داری کل کشور،  سازمان برنامه و بودجه کشور 

و بانک مرکزی  فراهم کند.
بر اساس بند ر، کارگروهی به ریاست وزیر امور 
اقتصادی و دارایی و متشــکل از رئیس سازمان 
برنامه و بودجه کشــور و رئیس کل بانک مرکزی 
جمهوری اسلامی ایران بر نحوه انتشار اوراق این 
قانون نظارت می کنند. نحوه تعیین نرخ سود اسمی 
و مؤثر اوراق مذکور و نرخ حفظ قدرت خرید اسناد 
خزانه اسلامی با رعایت موازین شرعی توسط این 

کمیته تعیین می شود.
نمایندگان در بند ژ به دولت اجازه دادند تا سقف 
اعتبارات ابلاغی جدول شماره )۹( این قانون را بابت 
بدهی صندوق بیمه محصولات کشاورزی به بانک 
کشاورزی ناشی از تکالیف قانونی دولت در بیمه 
کشــاورزی که به تأیید مجمع عمومی  صندوق و 
بانک کشاورزی و سازمان حسابرسی رسیده باشد، 
پس از دریافت شناســه تعهد از ســازمان  برنامه 
و بودجه کشــور،  به عنوان بدهی دولت به بانک 

کشاورزی منظور نماید. 

 حدنگاری رایگان زمین های کشاورزی 
فقط تا پایان امسال است

 مدیرکل ثبت اســناد و املاک استان کرمان 
گفت: یارانه غیرمســتقیم ســازمان ثبت برای 
کشاورزان )حدنگاری رایگان( صرفا تا پایان سال 

قابل استفاده است
بــه گزارش از روابط عمومــی اداره کل ثبت 
اسناد و املاک استان کرمان، سیدمهدی هاشمی 
روز یکشــنبه اظهار داشت: به منظور حمایت از 
کشاورزان و برداشــتن بخش عمده هزینه های 
حدنگاری از دوش کشــاورزان، برای حدود ۱۰2 
هزار هکتار از زمین های کشاورزی استان قرارداد 
تهیه نقشه رایگان، تطبیق و مستندسازی منعقد 

شده است.
وی تصریح کرد: قراردادهای مزبور نوعی یارانه 
غیرمستقیم از طرف حاکمیت به کشاورزان است 
و با توجه به اینکه در پایان ســال جاری مهلت 
قراردادهــا خاتمه می یابد از کشــاورزان دعوت 
می شود در زمان باقی مانده از سال با شرکت های 

طرف قرارداد این اداره کل همکاری کنند.
مدیرکل ثبت اسناد استان کرمان همچنین بیان 
کرد: قانون الزام به ثبت رسمی معاملات که از سوم 
تیرماه ســال جاری لازم الاجرا شده از کامل ترین 

قوانین حوزه ثبت اراضی و املاک است.
وی افزود: رویکرد پیشــگیرانه در این قانون 
مشهود است و با اجرای این قانون و توسعه ثبت 
رسمی، اختلافات ملکی و جرایم این حوزه به طور 

چشمگیری کاهش می یابد.
عضو شورای قضایی استان کرمان خاطرنشان 
کرد: قانون الزام، اولین قانونی است که اینگونه به 
تبیین آن اهمیت داده شده است و این امر نقش 
تعیین کننده ای در اجرای صحیح و موفقیت آمیز 
قانون ایفا می کند.وی تاکید کرد: همچنین برای 
اجرای هرچه بهتر این قانون، در اســتان کرمان 
شورای راهبری قانون الزام به ریاست رییس کل 
دادگســتری و با حضور دادستان مرکز کرمان، 
معاونت پیشــگیری و ادارات کل ثبت اســناد و 
بازرسی تشکیل شده است تا ضمن پایش عملکرد 
دستگاه ها در اجرای تکالیف قانونی، موانع اجرای 

قانون برطرف شود.
دبیر شورای راهبری قانون الزام تصریح کرد: 
قانون مزبور علاوه بــر بی اعتبار کردن تدریجی 
قولنامه های، صدور اسناد مالکیت حدنگار را نیز 
تسهیل کرده اســت، برای مثال حدنصاب های 
موضــوع قانون جلوگیری از خرد شــدن اراضی 
کشاورزی را برداشته و با استناد به این قانون برای 
اراضی کشــاورزی با هر مساحتی سند مالکیت 

ششدانگ صادر می شود. 

 تورم بخش زراعت، باغداری و دامداری 
سنتی اعلام شد

 مرکز آمار ایــران اعلام کرد: مهر ماه ۱۴۰۳، 
درصد تغییرات شاخص قیمت تولیدکننده بخش 
زراعت، باغداری و دامداری سنتی نسبت به ماه 
مشــابه ســال قبل )تورم نقطه به نقطه( ۳۴.۴ 

درصد است.
 در مهر ماه ۱۴۰۳، درصد تغییرات شــاخص 
قیمت تولیدکننده بخش زراعت، باغداری و دامداری 
سنتی در دوازده منتهی به مهر ۱۴۰۳ نسبت به دوره 
 مشابه سال قبل ۳۴.۴ درصد می باشد که در مقایسه 
با همین اطلاع در ماه قبل )۳۴.۴ درصد(، بدون 

تغییر مانده  است.

تشکل های مردمی 
زبان گویای کشاورزان 
هستند

وزیر جهاد کشاورزی اصناف و تشکل ها را زبان گویای کشاورزان دانست و گفت: تلاش می کنیم تشکل های مردمی به طور رسمی در مجامع مختلف تصمیم سازی و تصمیم گیری 
بخش کشاورزی حضور داشته باشند و تا پایان سال اتاق اصناف کشاورزی تشکیل شود.

غلامرضا نوری در دومین نشست هیات عالی نظارت بر اصناف کشاورزی ایران، اظهار داشت: با توجه به تشکیل این جلسه پس از چهار سال، مباحثی که از سوی اعضای هیات 
عالی مطرح شد، بسیار اثربخش و راهگشاست.وی گفت: اراده و رویکرد وزارت جهاد کشاورزی توسعه فعالیت تشکل های مردم نهاد است، ما در همکاری و تعامل با اصناف و تشکل ها 

جدی هستیم، نه فقط به دلیل تکلیفی که قانون بر عهده ما گذاشته است، بلکه به صورت جدی به نقش و مسئولیت تشکل های مردمی باور داریم.
وزیر جهاد کشاورزی اظهار داشت: اساساً حوزه کشاورزی را تشکل های مردمی مدیریت می کنند، شاید در بخش های دیگر بگویند که بخشی از کار را دولت انجام می دهد، اما 
در این بخش ۱۰۰ درصد کار توســط کشــاورزان و فعالان انجام می شــود، کار متعلق به آنهاست و ما هم تلاش می کنیم تا جایی که قوانین و مقررات اجازه می دهد کار را به خود 

کشاورزان، مردم و نهادهای مردمی محول کنیم.

در دیدار اســتاندار با رئیس کل دادگستری مازندران مسائل مربوط به حریم و بستر 
رودخانه ها، حریم راه ها و سواحل، قطع و قاچاق درختان جنگلی، تغییر کاربری اراضی 
کشاورزی و ساخت وسازهای غیرمجاز به عنوان اولویت و سرفصل دغدغه مشترک، مردم، 

دستگاه قضایی و اجرایی استان اعلام شد.
حفظ منابع طبیعی جزو خط قرمزهای دولت چهاردهم است. » این جمله نگاه ویژه دکتر 
مسعود پزشکیان رئیس جمهور نسبت به حفظ عرصه های ملی است و در این راستا استاندار 
مازندران تاکید دارد که دستگاه های اجرایی برای مقابله با جنگل خواری، کوه خواری، 
قاچاق چوب و همچنین حفظ عرصه های ملی در استان به معنای واقعی پای کار باشند.

عزم دولت چهاردهم برای برچیدن بســاط جنگل خواری، زمین خواری و کوه خواری 
بســیار جدی است، موضوعی که همسو با این رویکرد دولت، استاندار مازندران امروز در 
دیدار با رئیس کل دادگســتری مازندران مدیریت دقیق برای مقابله با جنگل خواری را 

ضروری دانست.
تصــرف به حریم جنگل، قاچــاق چوب های جنگلی، بهره برداری از مصالح و معادن 
کوه ها، سندسازی و خرید و فروش اراضی ملی از دست اندازی ها به انفال و منافع عموم 
مردم مازندران است که طی چند دهه گذشته به شکل های مختلف همچنان ادامه دارد، 
اما داده ها و اظهارات متولیان امر نشان می دهد که دراین مدت کوتاه و پس از استقرار 
دولت چهاردهم عزمی جدی در امور پیشــگیری نسبت به تجاوز به عرصه های طبیعی، 
اجرای احکام قضایی برای قلع و قمع سازه های غیر مجاز و همچنین جلوگیری از تغییر 

کاربری غیر قانونی در زمین های کشاورزی استان به وجود آمده است.
اگرچه طبق اظهارات متولیان صیانت از عرصه های ملی استان مازندران، چالش ها و 
مشکلات زیادی در اجرای مقابله با جنگل خواری و زمین های کشاورزی وجود دارد، اما 
شیوه های مافیای زمین خواری، جنگل خواری و چگونگی فساد در استان شناسایی شده 

اســت، شرایطی که سبب شــد تا عزم مسوولان دولت چهاردهم در استان نیز تا نابودی 
کامل این شبکه های فساد جزم شود.

در این پیوند عباس پوریانی رئیس کل دادگستری مازندران امروز یکشنبه ضمن حضور 
در دفتر اســتاندار مازندران با مهدی یونســی رستمی دیدار و گفت وگو کرد. وی در این 
نشست اظهار کرد: هم افزایی و تعامل سازنده دستگاه های قضایی و اجرایی سبب توسعه 

استان، حل مشکلات اساسی و در نهایت رضایت مندی مردم خواهد شد.
این مقام مســوول، با اشــاره به مصادیقی از پیگیری حقوق عامه در اســتان توسط 
دادگستری مازندران، ادامه داد: دستگاه قضایی استان در بسیاری از موارد مرتبط با حقوق 
عامه ورود کرده و در راستای خدمت به مردم در کنار دستگاه اجرایی است که امیدواریم 
با جلسات و تعاملات فی مابین در برخورد با بسترهای فسادزا و تحقق اهداف توسعه ای 

استان گام. های مهمی برداشته شود.
رئیس کل دادگستری مازندران بر تشکیل جلسات مشترک جهت حل و فصل مشکلات 

و چالش های اســتان با استفاده از تمامی ظرفیت های استانی تاکید کرد و افزود: مسائل 
مربوط به حریم و بستر رودخانه ها، حریم راه ها و سواحل، قطع و قاچاق درختان جنگلی، 
تغییر کاربری اراضی کشاورزی و ساخت وسازهای غیرمجاز در استان مازندران موضوعات 
مهمی اســت که باید مصادیق آن احصا، اولویت بندی و ضمن مطرح کردن در جلســات 

مشترک، در مورد آن تصمیم گیری شود.
پوریانی با اشاره به ظرفیت بالای ستاد اقتصاد مقاومتی دادگستری در کمک به حل 
مشکلات و توسعه استان، تصریح کرد: دستگاه قضایی بیشترین نقش را در اجرای عدالت 
در جامعه و به تبع آن توســعه اســتان دارد و بسیاری از مشکلات در این ستاد مطرح و 

مصوبات آن اجرایی می شود که می توان از این ظرفیت مهم استفاده کرد.
اســتان مازندران حدود 2 میلیون و چهار هزار هکتار مســاحت دارد که از این مقدار 
حدود یک میلیون و ۷۰۰ هزار هکتار آن عرصه های طبیعی شامل جنگل و مرتع است.

بــرای حفاظــت و مدیریــت عرصــه های طبیعــی مازندــران 2 ادــاره کل منابع 
طبیعــی و آبخیزداری در ســاری و نوشــهر فعالیــت دارند که منطقه ســاری حدود 
۷۱ درصــد و نوشــهر حدــود 2۹ درصــد ایــن عرصه هــا را مدیریت مــی کند. در 
 مجمــوع حدــود ۵۴ درصد از عرصه های جنگلی شــمال کشــور را دــر اختیار دارد

 و همچنین نیمی از جنگل های هیرکانی ثبت شــده در ســازمان جهانی یونســکو در 
جغرافیای مازندران واقع است.

مازندران حدود ۴۶۰ هزار هکتار اراضی کشاورزی و باغی دارد که در آنها سالانه بیش 
از هفت میلیون تن محصول تولید می شــود. این اســتان در تولید ۱۵ نوع از محصولات 
کشاورزی و باغی هم رتبه اول تا سوم کشور را دارد، ظرفیت این شرایط در حالی است 
که تغییر غیرمجاز کاربری اراضی کشــاورزی و باغی در مازندران همچنان از چالش های 

مهم این استان محسوب می شود.

 رییس سازمان جهاد کشاورزی استان اردبیل اعلام کرد: همزمان با آغاز فصل زراعی 
جاری در اول مهرماه، اجرای طرح جهش تولید در دیمزارها در سطح ۴۳2 هزار هکتار 

از اراضی دیم استان اردبیل آغاز شده است.
نوبخت اژدری روز یکشنبه در مصاحبه با خبرنگار ایرنا گفت: در اجرای طرح جهش 
تولید در دیمزارها، کشــت دیم انواع محصــولات زراعی از جمله غلات )گندم و جو(، 
دانه های روغنی)کلزا، کاملینا(، حبوبات)نخود و عدس(، علوفه )یونجه و شــبدر( مورد 

حمایت دولت قرار می گیرد.
وی افزود: در اجرای این طرح، 2۱۱ نفر کارشــناس کشــاورزی به عنوان ناظر فنی 
مشــارکت دارند که از این تعداد ۴۹ نفر کارشناس بخش دولتی و ۱۶2 نفر کارشناس 
بخش خصوصی هســتند که در ۱2 شهرســتان، ۳۶ مرکز و یک هزار و 2۷۱ روستای 

استان اردبیل فعالیت خود را آغاز کرده اند.
رییس سازمان جهاد کشاورزی استان اردبیل اظهار کرد: از آنجا که کشاورزان دیم کار 
استان توان مالی بالایی ندارند، ستاد اجرایی فرمان امام)ره(، برای کمک به تولید کنندگان 
بخش کشــاورزی دیم کار استان با همکاری سازمان جهاد کشاورزی کار مشترکی را با 

استفاده از محققان، مروجان و کارشناسان سازمان نظام مهندسی آغاز کرده است.
وی اضافــه کرد: ارادــه و برنامه ریزی قوی و مدونی در راســتای افزایش تولید در 
دیمزارهای اســتان اردبیل در چند ســال اخیر به کار گرفته شده و این اقدامات موثر 
موجب شد که سازمان جهاد کشاورزی استان اردبیل در سال زراعی گذشته رتبه برتر 
را در اجرای طرح جهش تولید در دیمزارهای کشور کسب کرده و لوح ویژه را از دست 

رییس جمهوری دریافت کند.

اژدری خواستار به کارگیری شیوه های نوین کاشت، داشت و برداشت در اراضی دیم 
شد و اعلام کرد: سازمان جهاد کشاورزی استان از گام های موثر افزایش تولید در همه 

بخش های کشاورزی حمایت می کند.
وی در ادامه با تاکید بر ضرورت حفاظت از خاک به عنوان سرمایه ملی برای نسل های 
آینده و نقش آن در تولید و تامین امنیت غذایی افزود: با هرگونه تغییر غیر مجاز اراضی 

کشاورزی به شدت برخورد خواهیم کرد.
رییس ســازمان جهاد کشاورزی استان اردبیل همچنین جلوگیری از عوامل تهدید 
کننده تولید از جمله فرســایش خاک کشــاورزی را ضروری خواند و ترویج خاکورزی 
حفاظتی، اجرای عملیات شخم زنی در جهت عمود بر شیب، جلوگیری از زهدار شدن 
اراضی، مجهز کردن اراضی کشــاورزی به ســامانه های نوین آبیاری و همچین احداث 

زهکش زیرزمینی در اراضی زهدار مغان را از جمله اقدامات انجام یافته توسط سازمان 
جهاد کشاورزی در راستای حفاظت از خاک ذکر کرد.

وی در ادامه با اشاره به حمایت سازمان جهاد کشاورزی در استفاده از تمامی ظرفیت 
و توان تولیدی به خصوص سرمایه گذاری در بخش تولید محصولات گلخانه ای بیان کرد: 
هم اینک احداث گلخانه تولید محصولات کشاورزی در سطح ۴۰۰ هکتار از اراضی استان 

در دست اجراست که پیشرفت فیزیکی ۳۰ الی ۴۰ درصدی دارند.
استان اردبیل ۱۸ هزار کیلومتر مربع وسعت دارد که معادل ۱.۰۹ درصد از مساحت 
کل کشور ایران است ، ۴۳.۶ درصد از مساحت این استان شامل ۸۱۷ هزار هکتار اراضی 
کشاورزی، ۵۰.۴ درصد معادل ۹۴۹ هزار هکتار مرتع، ۳.۵ درصد برابر با ۶۳ هزار هکتار 

جنگل و مابقی نیز مربوط به سایر کاربری هاست.
اســتان اردبیل کمتر از یک درصد مســاحت ایران را دارد ولی با تولید سالانه ۴.۵ 
میلیون تن انواع محصول کشــاورزی، چهار درصد تولیدات کشاورزی کشور را به خود 

اختصاص داده است.
این اســتان با تولید حدود ۵۷۰ هزار تن گندم، ۸۵۰ هزار تن سیب زمینی و ۴۵۰ 
هزار تن انواع محصولات باغی، ســهم عمده ای در تامین نیاز به محصولات کشــاورزی 

کشور را دارد.
۷۵۰ هزار هکتار از اراضی استان اردبیل کشت می شود که 2۷۰ هزار هکتار آن اراضی 

آبی و ۴۸۰ هزار هکتار نیز جزو اراضی دیم است.
محصــول گندم با حدود ۳۰۰ هزار هکتار و محصول جو با حدود ۱2۷ هزار هکتار، 

بیشترین سهم اراضی کشت محصول کشاورزی در استان اردبیل را دارد.

 همزمان با برداشــت گل نرگس و عرضه این شــاخه گل های خوشبو و زیبا در مراکز 
خرید، بازار روزها و خیابان ها به ویژه سر چهار راه های شهرهای مازندران، بازار این گیاه 

بومی استان رونق گرفته است.
نخستین برداشت گل نرگس از سطح ۱۰۰ هکتاری مازندران از نرگس زارهای جویبار 

که بخشی از نیاز گلفروشی های کشور را تامین می کند، شروع شد.
طبق آمار سازمان جهاد کشاورزی مازندران شهرستان جویبار کانون کشت گل نرگس 
در اســتان است و بر اساس برآوردهای رســمی ۷۰ درصد سطح زیر کشت این گل در 
جویبار واقع اســت، قائمشهر و ساری هم 2 شهرستان دیگر مازندران هستند که کاشت 

گل نرگس در آنجا رواج دارد.
کشت گل نرگس در مازندران از ماه تیر آغاز می شود و تا اواسط مرداد ادامه می یابد و 
برداشت آن متناسب با شرایط آب و هوائی از نیمه دوم آذر تا اسفند هم به درازا می کشد.

ظرفیت های فراوان استان مازندران در بخش های مختلف کشاورزی،  دامداری و شیلات 

در تمامی فصول سال برای کارگران روزمزد منبع درآمد به همراه دارد، این روز ها علاوه 
بر این که کارگران فصلی مشغول چیدن انواع مرکبات به خصوص پرتقال هستند، با آغاز 

برداشت گل نرگس شرایط کارگری و دست فروشان رونق بیشتری گرفته است.
میوه چینی، ســبزی چینی، نشای برنج، وجین مزارع و ده ها شغل دیگر کارگری در 
مازندران، بیشتر وابسته به وجود کارگران فصلی به ویژه زنان است که در تمامی مناطق 

استان در تمامی فصل سال کم و بیش قابل مشاهده هستند.
مدیر جهاد کشــاورزی جویبار با بیان این که امســال نیز همانند سال گذشته حدود 
۷۰ هکتار از زمین های کم بازده این شهرستان زری کشت گل نرگس رفته است، گفت: 
هفتیمن جشنواره گل نرگس اول دی ماه امسال همزمان با اوج برداشت این گیاه زمستانی 

در روستای »کردکلا« بخش گیلخواران برگزار می شود.
عبدالله رحیمی روز یکشنبه در گفت و گو با ایرنا، از آغاز برداشت گل نرگس خبر داد و 
افزود: این روزها بسیاری از کارگران فصلی از نقاط مختلف استان برای چیدن گل نرگس 

و مرکبات به این شهرستان می آیند.
وی وضعیت رویش و گل دهی گل های نرگس را مطلوب ارزیابی کرد و ادامه داد: تنها 
راه اقتصادی کردن این گیاه این است که تولیدکنندگان باید ساختار منسجم اتحادیه ای 

و تعاونی را شکل دهند و به سمت فرآوری این محصول بروند.
مدیر جهاد کشاورزی شهرستان جویبار با بیان این نکته که کشت گل نرگس در اراضی 
کم بازده انجام شــده است، ادامه داد: این فرصت مناسبی است تا حداکثر درآمد پایدار 
برای کشــاورزان ایجاد شــود.مازندران رتبه سوم تولید گل نرگس را در کشور در اختیار 
دارد. استان های تهران، گیلان، گلستان و خراسان بازارهای گل نرگس مازندران هستند.
ن ا ز ر و کشــا ز  ا ی  ر بســیا ی  ا بــر گــس  نر گل   کشــت 

 مازندران کشــت مکمل و یا دوم محسوب می شود، بر اساس آمارهای جهاد کشاورزی، 
کشــاورزان نرگس کار علاوه بر فروش شاخه گل، از راه فروش پیاز گل هم سالانه درآمد 

کسب می کنند.

تجاوز به عرصه های ملی، دغدغه مشترک دولت و مردم در مازندران

اجرای طرح جهش تولید در 432 هزار هکتار از اراضی زراعی استان اردبیل

رونق اشتغال فصلی در مازندران با آغاز برداشت گلِ نرگس

اکبر فتحی  درباره انتشار برخی اخبار مبنی بر افزایش ۴۳ درصدی قیمت سیب زمینی در بازار داخلی افزود: سیب زمینی یک محصول فساد پذیر 
است، بنابراین در زمان برداشت محصول به دلیل عرضه متراکمی که در بازار سنتی آن صورت می گیرد قیمت به شدت کاهش می یابد؛ بنابراین 

تنها راهکار صادرات سیب زمینی مازاد است تا کشاورزان متضرر نشوند.
وی، یکی از مشکلات را سقف و زمان صادرات سیب زمینی عنوان کرد و اظهار داشت: اگر مبنا را اوج اولیه برداشت قرار دهیم در آن زمان نرخ 
سیب زمینی کیلویی پنج تا ۶ هزار تومان افت می کند اما با اتمام برداشت، محصول وارد انبارها می شود، تا زمانی که محصول از انبار به بازار برسد 

هزینه انبارداری نیز به محصول اضافه می شود.

  تولید حدود ۶ میلیون تن سیب زمینی در سال
معاون وزیر جهاد کشاورزی، میزان تولید سیب زمینی کشور را در واحد سطح 
حدود ۶ میلیون تن در سال دانست و گفت: اکنون بخش عمده این محصول در 
داخل مصرف می شود و بخش اندکی که مازاد بر نیاز داخلی است صادر می شود.

وی با تاکید بر اینکه کشور به لحاظ تولید هیچ مشکلی ندارد، اظهار داشت: 
اکنون فصل برداشــت سیب زمینی تمام شده و محصولات در انبارها هستند؛ 

بنابراین هزینه انبارداری به قیمت کالاها می افزاید.

  اعمال محدودیت فصلی صادرات 3 محصول زراعی از سال آینده
معاون برنامه ریزی و امور اقتصادی وزارت جهاد کشاورزی با بیان اینکه محصول 
سیب زمینی ایران به عراق، جمهوری آذربایجان و سایر کشورهای همسایه صادر 
می شود، گفت: برای حفظ بازارهای صادراتی باید از یک سال قبل زمان و میزان 
ممنوعیت صادرات به تجار، سازمان توسعه تجارت ایران و اتاق بازرگانی اعلام شود.

وی افزود: بر اساس ماده 2۳ قانون احکام دائمی، قانونگذار اجازه هیچ اعمال 
محدودیت و ممنوعیت برای صادرات را به وزارت جهاد کشــاورزی نمی دهد، 
مگر اینکه طبق بند الف ماده ۷۳ قانون از یک سال قبل وزارتخانه متبوع برنامه 
خود را به ســازمان های تصمیم گیر از جمله ســازمان توســعه تجارت و اتاق 

بازرگانی اعلام کند.
فتحی با بیان اینکه از سال آینده اعمال محدودیت فصلی صادرات برای سه 
محصول گوجه فرنگی، سیب زمینی و پیاز اعمال می شود، اظهار داشت: بنابراین 
وزارت جهاد کشــاورزی باید اعلام کند که چه ماه هایی به لحاظ شرایط جوی 
میزان تولید کاهش می یابد و باید محدودیت یا ممنوعیت در صادرات اعمال شود.

وی تصریح کرد: این اقدام برای سال آینده به تفکیک هر محصول به سازمان 
های مربوطه ابلاغ می شــود؛ به طور مثــال برای محصول گوجه فرنگی اعمال 
محدودیت در ماه های آبان و آذر و برای سیب زمینی در آذرماه خواهیم داشت.

این مقام مسئول ابراز امیدواری کرد که با برنامه ریزی وزارت جهاد کشاورزی 
در دولت چهاردهم برای ســال آینده با مشــکل کمبود عرضه محصول به بازار 

داخلی روبه رو نشویم.
به گفته وی، اکنون قیمت هر کیلوگرم سیب زمینی در میدان 2۴ هزار تومان 

است که به تدریج این نرخ کاهشی خواهد شد.

  تولید صادرات محور برنامه وزارت جهاد کشاورزی دولت چهاردهم
معاون برنامه ریزی و امور اقتصادی وزارت جهاد کشــاورزی گفت: اکنون در 
کشور تولید صادرات محور محصولاتی همچون سیب زمینی، پیاز و گوجه فرنگی 
را نداریم. بنابراین بر اســاس مازاد بر نیاز داخلی صادرات را انجام می دهیم در 
حالی که باید تجار با کشاورزان قراردادهایی منعقد کنند تا علاوه بر تامین نیاز 

داخلی تولید صادرات محور داشته باشیم.
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     بیتا حسن پور   -    دبیرکل مجمع کشورهای صادرکننده گاز )جی ئی سی اف( با اعلام اینکه از زمان تشکیل این مجمع شاهد افزایش ۷۰ درصدی تقاضای 
گاز طبیعی بودیم، گفت: مجمع کشورهای صادرکننده گاز دنبال تضمین آینده پررونق برای گاز طبیعی است.

انرژی 

  پیام مدیر روابــط عمومی مدیریت 
شهری هشتگرد

به خبرنگاران واصحاب رسانه شهرستان 
ساوجبلاغ

ساوجبلاغ - سیروس رنجبر کهن:سید محمد 
سادات رسول مسئول روابط عمومی  شهرداری و 
شورای شهر هشتگرد با ارسال پیامی از تلاشهای 
خبرنگاران و اصحاب رسانه شهرستان ساوجبلاغ 

تقدیر و تشکر کرد.
ســادات رســول دراین پیام با برشــمردن 
بخشی از فعالیتهای خبرنگاران و اصحاب رسانه 
ســاوجبلاغ ، متواضعانه ضمن تقدیر و تشکر از 
تلاشها و اطلاع رســانی های به موقع این قشر 
زحمت کش گفت: اصحاب رســانه ایام فاطمیه 
ورویدادهای فرهنگی شهرهشــتگرد همچنین 
روزهــای تاریخی وماندــگاری را دردفترتاریخ 
ایــن خطه فرهنگ پرور رقم زدند که اکنون نام 
هشتگرد چون نگینی درخشان دراستان البرز و 

ایران اسلامیمان می درخشد. 
وی دــر بخش دیگری از پیــام خود عنوان 
کرد:تشییع شهدای گمنام وحضورحماسی مردم 
، برنامه های متناســب باهفتــه فرهنگی وایام 
فاطمیــه  برگ زرینی دیگــر را رقم زد و آیین 
گرامیداشت هفدهم آذرماه، باحضور دکترحدادی 
البرزدرمجلس  نماینده هنردوست غرب استان 
شــورای اسلامی و چهره های فرهنگی هنری و 
تاریخی کشور زینت بخش این رویداد بود.مدیر 
روابط عمومی شورای اسلامی شهر و شهرداری 
هشــتگرد در ادامه پیام خود افزود: آنچه مسلم 
است، تمام این برنامه ها باحضور و تلاش بی وفقه 
شما خبرنگاران ، مدیران و نمایندگان رسانه های 
مکتوب درشهرستان ، فعاللان رسانه های مجازی 
، ودیگر رسانه ها، رنگ وبوی معنوی برخودگرفت 
تا بار دیگر مردم شهیدپرور ساوجبلاغ وشهروندان 
شهرهشتگرد بر تاریخ غنی این شهر و شهرستان 
کهن ســاوجبلاغ افتخار نماینــد که این مهم با 
یاری شــما وقلم ارزشمند شما  برجسته شد، لذا 
ازتلاش اثرگذار وهنرمندانه شــما تقدیرنموده 
وامیداواریم بتوانیم  با تلاش مضاعف و کمک شما 
عزیزان خدمات شایانی درعرصه های مختلف به 

شهروندان ارائه کنیم.

  نشســت وزارتی بیست و ششمین 
اجلاس کشورهای صادرکننده گاز آغاز شد

 نشســت وزارتی بیســت و ششمین مجمع 
کشورهای صادرکننده گاز دقایقی پیش به ریاست 
وزیر نفت جمهوری اسلامی ایران در تهران آغاز به 
کار کرد.محسن پاک نژاد که ریاست این نشست و 
میزبانی از وزرای کشورهای صادرکننده گاز را بر 
عهده دارد، در سخنانی به بیان اهداف و برنامه های 
این نشست و ارائه گزارش از نشست کارشناسی 

کشورهای عضو در 2 روز گذشته می پردازد.
در این دوره از اجلاس ۶ کشور در سطح وزیر 
و بقیه کشــورها در ســطح معاونان و مقام های 
بلندپایه وزارتخانه های نفت و گاز شرکت دارند 
و همچنین از هشــت کشور ناظر نیز پنج کشور 
شــامل جمهوری آذربایجان، عــراق، موریتانی، 
ســنگال و موزامبیک به تهران آمده اند.بیست و 
ششمین نشست مجمع کشورهای صادرکننده 
گاز از روز جمعه )۱۶ آذر ماه( با تشکیل جلسات 
کارشناسی اعضا در تهران آغاز به کار کرده است؛ 
در 2 روز گذشته نشست های کارشناسی اجلاس 
وزیران در هتل اســپیناس پالاس تهران برگزار 
شد و معاونان و مسئولان وزارت نفت جمهوری 
اسلامی ایران از جمله سخنرانان این نشست ها 
بوده اند.در این نشست های کارشناسی »محمد 
حامل« دبیر کلی جی ئی سی اف در سخنانی با 
تاکید بر اینکه فناوری های نو در بخش تولید گاز 
عرضــه پایدار را تضمین می کند، تاکید کرد که 
فناوری های پیشرفته در حوزه استخراج و تولید 
مانند شکست هیدرولیک و حفاری افقی امکان 
دسترسی به ذخایر عظیمی را ایجاد کرده است 
و عرضــه پایدار و مطمئن را تضمین می کند.در 
نشست فوق العاده هیات اجرایی مجمع کشورهای 
صادرکننده گاز که روز جمعه گذشته با حضور 
دبیرکل جی ئی ســی اف و نمایندگان کشورهای 
عضو در هیات اجرایی به ریاست »شیخ مشعل 
بن جبور الثانی« برگزار شــد، اعضا درباره آینده 
بازار گاز به تبادل نظر پرداختند.مجمع کشورهای 
صادرکننده گاز ۱2 عضو اصلی و هشت عضو ناظر 
دارد که همواره در اجلاس های مختلف، افزون بر 
اعضای اصلی و ناظر، چند کشور به عنوان میهمان 

شرکت می کنند. 
ایــران برای چهارمین بار اســت که میزبانی 
نشســت وزیران نفت و انرژی کشــورهای عضو 
جی ئی سی اف را بر عهده دارد.۷۰ درصد ذخایر 
گاز، ۴۰ درصــد تولیــد و ۴۷ درصد صادرات 
گاز از طریــق خط لوله و ۵۱ درصد از صادرات 
ال ان جی در اختیار اعضای این مجمع قرار دارد.

ایران، روسیه، قطر، الجزایر، بولیوی، مصر، گینه 
استوایی، لیبی، نیجریه، ترینیدادوتوباگو، امارت 
متحده عربی و ونزوئلا اعضای اصلی این مجمع 

را تشکیل می دهند.

قراردادهای افزایش 
ظرفیت تولید گاز تا قبل 
 از پایان سال
 امضا می شود

 وزیر نفت گفت: به زودی قراردادهایی برای افزایش ظرفیت تولید گاز تا قبل از پایان سال به امضا می رسد.
 محسن پاک نژاد در حاشیه نشست وزارتی مجمع کشورهای صادرکننده گاز در جمع خبرنگاران افزود: با اجرایی شدن این قراردادها ظرفیت تولید گاز افزایش خوبی خواهد داشت.

وی ادامه داد: بخشی از این قراردادها قبل از پایان سال و بخش دیگر سال آینده اجرایی می شود و در امضای آنها از توان داخلی و خارجی استفاده شده است.
وزیر نفت با بیان اینکه این قراردادها از نظر مالی نیز ارزش بالایی دارند و چگونگی تأمین مالی آنها نیز مشخص است، توضیح داد: در چهارچوب این قراردادها، تولید گاز کشور در یک 

زمان بندی مشخص افزایش می یابد. 
پاک نژاد قرارداد فشارافزایی در حوزه گاز را از جمله این قراردادها برشمرد.

وزیر نفت در ادامه در پاســخ به ســوالی درباره اعمال تحریم های ظالمانه علیه صنعت نفت و گاز کشورمان اظهار داشت:  هرقدر محدودیت ها افزایش پیدا کند، فرزندان ملت ایران در 
مجموعه صنعت نفت راهکارهایی را از همین حالا تدارک دیده اند و مردم ایران نگران نباشند. 

با گذشت ۷۸ روز از آغاز سال آبی جدید، میزان بارش ها در کشور 
چندان مطلوب نیست به طوری که به گفته سخنگوی صنعت آب، 

سدهای پنجگانه تهران فقط 2۰ درصد پرشدگی دارند.
عیسی بزرگ زاده درباره آخرین وضعیت ذخیره آب در پشت 
ســدهای استان تهران اظهار داشت: سدهای تهران از نظر درصد 

پرشدگی در وضعیت نامناسبی قرار دارند.
وی سدهای پنج گانه تهران را شامل طالقان، امیرکبیر، ماملو، 
لار و لتیان دانست و ادامه داد: سد امیرکبیر با ۳۰ درصد پرشدگی 

۶۳ میلیون متر مکعب آب دارد.
سخنگوی صنعت آب خاطرنشان کرد: سد طالقان در بین سدهای تهران از وضعیت بهتری برخودار است به گونه ای که با ۵۴ 

درصد پرشدگی 2۳۹ میلیون متر مکعب آب دارد.
بزرگ زاده موجودی آب در سد لتیان را 2۵ میلیون مترمکعب اعلام کرد و گفت: سد لار با ۳۴ میلیون مترمکعب ۳ درصد 

پرشدگی دارد که پایین ترین میزان در بین سدهای ۵ گانه است.
وی درصد پرشدگی سد ماملو را ۱۴ درصد دانست و ادامه داد: این سد هم فقط ۳۴ میلیون مترمکعب آب دارد.

سخنگوی صنعت آب افزود: در مجموع سدهای تهران تنها 2۰ درصد آب دارند و میزان کلی آب آنها ۳۷۳ میلیون متر مکعب است.
بزرگ زاده خاطرنشان کرد: این وضعیت نقش مدیریت مصرف را برای تامین پایدار آب در کشور و به خصوص تهران جدی تر 

می کند و ضروری است همه رعایت کنند.
 سدهای پنج گانه تهران در شرایطی وضعیت نامناسبی را تجربه می کنند که جمعیتی نزدیک به 2۰ میلیون نفر را پوشش 

می دهند.
به گفته محســن اردکانی مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب استان تهران در مردادماه امسال فقط در یک روز چهار میلیون 

مترمکعب آب در تهران مصرف شد که عدد بالایی است و باید برای آن تدبیر شود.
اردکانی بر ضرورت رعایت مدیریت مصرف با توجه به شرایط آبی تهران تاکید کرد و گفت: رعایت 2۰ درصدی مصرف کمک 

خواهد کرد بدون مشکل آب تامین شود.

امسال دمای هوا نسبت به سال گذشته زودتر کاهش یافت و 
این موضوع ســبب شد تا شــاهد کاهش 2۰ درصدی مصرف گاز 

نسبت به سال گذشته باشیم.
 همانطور که پیشتر کارشناسان هشدار داده بودند، امسال از 
نظر ســرما یک سال استثنایی خواهد بود، زیرا نخستین بار است 
که توده هوای سرد اسکاندیناوی وارد کشور می شود و ۱۱ استان 

شمالی کشور را تحت تاثیر قرار خواهد داد.
مطالعات نشان می دهد هر یک درجه کاهش دما، 2۵ میلیون 
متر مکعب معادل یک فاز پارس جنوبی مصرف گاز را افزایش خواهد 

داد و در زمستان مصرف گاز بخش های اولویت دار از 2۳۰ میلیون مترمکعب به ۷۰۰ میلیون مترمکعب می رسد.
در این زمینه »سعید توکلی« مدیرعامل شرکت ملی گاز پیشتر با بیان اینکه از لحاظ منابع و مخازن دومین دارنده گاز جهان 

هستیم، گفت: امسال میزان مصرف در کشور افسارگسیخته است و باید برای اصلاح اقدام کرد.
تازه ترین گزارش شرکت ملی گاز ایران نشان می دهد که ۶۶ درصد از گاز طبیعی تحویلی به شبکه سراسری در روز گذشته 
)۱۶ آذر( به بخش خانگی، تجاری و صنایع جزء اختصاص یافت که نسبت به روز مشابه پارسال 2۰ درصد افزایش داشته است؛ به 
عبارتی از ۸۵۷ میلیون مترمکعب گاز تزریقی به شبکه سراسری در روز جمعه )۱۶ آذر(، ۵۶۶ میلیون مترمکعب به بخش خانگی، 
تجــاری و صنایــع جزء اختصاص یافت.مصرف گاز در بخش خانگی، تجــاری و صنایع جزء در روز جمعه )نهم آذر(، ۵۰۰ میلیون 

مترمکعب و معادل ۵۹ درصد از مجموع گاز ارسالی به شبکه بوده است.
معاون وزیر نفت در امور گاز گفت که میزان گاز تحویلی به شبکه نسبت به سال گذشته بسیار قابل توجه است و مصارف را پوشش 
می دهد.وی با بیان اینکه مصارف گاز در دو بخش صورت می گیرد، ادامه داد: بخش نخست؛ خانگی، تجاری، صنایع جز، حمل و 
نقل و کشاورزی است که تامین گاز این بخش اولویت اصلی و خط قرمز است و همه تلاش برای تامین پایدار گاز این بخش است.

توکلی خاطرنشان کرد: این بخش حدود ۸۵ درصد از کل مصرف را تشکیل می دهد که بالاترین میزان مصرف است.
وی اضافه کرد: هر میزان که در مصرف بخش خانگی و تجاری کشــور صرفه جویی شــود، می توان مقدار آن را به صنایع عمده 

تحویل داد که این امر برای کشور مفیدتر خواهد بود.

رشد 2۰ درصدی مصرف گاز حجم سدهای پنج گانه تهران فقط 2۰ درصد است

با به تعویق انداختن شروع بازگشــت های داوطلبانه و هموار کردن شیب رشدهای 
ماهانه، این سازمان به طور مؤثری، مقدار زیادی نفت را از برنامه 2۰2۵ حذف کرده است.

 قیمت نفت در روز پنج شنبه کاهش یافت. این روند نزولی یک روز پس از آن اتفاق 
افتاد که اوپک پلاس افزایش برنامه ریزی شده ی تولید خود را به مدت سه ماه تا آوریل 
2۰2۵ به تعویق انداخت و بازگشــت کامل کاهش تولید را به مدت یک ســال تا پایان 

2۰2۶ تمدید کرد.
این ســازمان همچنین چندین تصمیم کلیدی دیگر را اعلام کرد که شامل تمدید 

مبنای تولید برای تمام کشورها به مدت یک سال تا پایان 2۰2۶ می شود.
نفــت برنت برای تحویل در فوریــه ۱.۳درصدکاهش یافت و به ۷۱.۱۶ دلار در هر 
بشکه معامله شد، در حالی که نفت WTI برای تحویل در ژانویه، با ۱.۵درصد کاهش، به 

۶۷.۳2 دلار در هر بشکه رسید.
و هم اکنون تحلیلگران کالا در استندارد چارترد اینگونه اظهار داشته اند که واکنش 
ضعیف بازارهای نفت حاکی از آن است که معامله گران به طور کامل، تأثیر برنامه جدید 

بازگشت را از سوی اوپک پلاس هضم نکرده اند.
به گفته استندارد چارترد، با به تعویق انداختن شروع بازگشت های داوطلبانه و هموار 
کردن شیب رشدهای ماهانه، این سازمان به طور مؤثری، مقدار زیادی نفت را از برنامه 

2۰2۵ حذف کرده است.
تحلیلگران اشــاره می کنند که برنامه قبلی برای بازگشت های داوطلبانه و افزایش 
هدف امارات متحده عربی می توانســت ۴۹۶.۳ میلیون بشــکه به بازار در سال 2۰2۵ 
اضافه کند؛ با این حال، برنامه های جدید هم اکنون تنها ۱۹۱.۳ میلیون بشــکه اضافه 
خواهند کرد که معادل کاهش ۸۳۶ هزار بشــکه در روز )kb/d( برای کل ســال است. 
اســتندارد چارترد می گوید که بازار به طور کامل میزان نفتی که از برنامه حذف شده 

است را قیمت گذاری نکرده است.

  احساسات منفی
هفته گذشته، استنچارت به درستی پیش بینی کرد که با توجه به احساسات منفی 
فعلی بازار و دیدگاه بیش از حد بدبینانه ی بازار نســبت به تعادل های 2۰2۵، بهترین 
انتخاب تاکتیکی برای وزیران این بود که هرگونه کاهش داوطلبانه را تا پایان سه ماهه 

اول، و شاید حتی بیشتر به تعویق بیندازند.
به گفته ی اســتنچارت، بخش عمده ای از احساسات منفی که در چند ماه گذشته 
بازارهای نفت را تحت تأثیر قرار داده، می تواند به ســوءتفاهم ها درباره مکانیزم کاهش 

تدریجی کاهش های داوطلبانه توسط هشت کشور اوپک پلاس نسبت داده شود.
بسیاری از معامله گران نگران هستند که تعادل رشد تقاضای نفت و رشد عرضه غیر 
اوپک پلاس ممکن اســت نتواند مقیاس بازگشــت تولید اوپک پلاس را جبران کند و 

بازارهای نفت را با مازاد عرضه مواجه خواهد کرد.
با این حال، کارشناسان اشاره کرده اند که این فرضیه در تضاد با اطمینان های مداوم 
از ســوی اعضای اوپک+ است که کاهش تدریجی، نه به صورت خودکار و البته به طور 

کامل به شرایط بازار بستگی خواهد داشت.
تمرکز معامله گران بر این سوال بوده که چند بشکه می تواند قبل از ظهور مازاد به 

بازار بازگردد؛ با این حال، موقعیت گیری و دینامیک های قیمت نشان می دهد که پاسخ 
به این سوال صفر است.

به گفته ی استنچارت، بازگشت تأخیری بشکه های بیشتر به بازار لزوماً به این معنا 
نیست که اوپک احساس کرده است که بازار فیزیکی نمی تواند نفت را جذب کند، بلکه 
نشــان دهنده آگاهی آن از این اســت که پیش بینی های بسیار بدبینانه تعادل نفت در 

2۰2۵، کاهش تدریجی را از این منظر مشاهده کرده اند.
علاوه بر این، وعده رئیس جمهور منتخب ترامپ برای افزایش تولید نفت آمریکا قطعاً 

برای بازارها منفی است.
به گزارش بلومبرگ در روز دوشنبه، یک نظرسنجی جدید از شرکت حقوقی هاینس 
بون LLC نشان داده است که بانک ها برای کاهش قیمت نفت به زیر ۶۰ دلار در هر بشکه 

تا میانه دوره جدید رئیس جمهور منتخب دونالد ترامپ آماده می شوند.
این نظرسنجی از 2۶ بانکدار نشان داد که آنها انتظار دارند قیمت های WTI تا ۵۸.۶2 
دلار در هر بشــکه تا سال 2۰2۷ کاهش یابد که بیش از ۱۰ دلار کمتر از قیمت های 
فعلی است. ترامپ تصریح کرد که وی تولیدکنندگان شیل را به افزایش تولید تشویق 

خواهد کرد، حتی اگر به این معنا باشد که اپراتورها خود را از کسب وکار خارج کنند.

  چشم انداز نفت
با این حال، از آنجا که نفت آمریکا توســط شــرکت های مستقل تولید می شود و نه 
یک شرکت نفت ملی )NOC(، مشخص نیست که وی قصد دارد این کار را انجام دهد.

رئیس بخش بالادستی اکسون موبیل، لیام مالون به تازگی این تصور را رد کرد که 
تولیدکنندگان آمریکایی تحت دوره دوم ترامپ، به طور چشــمگیری تولید را افزایش 
خواهند داد. مالون هفته گذشــته در یک کنفرانس در لندن اظهار داشــت: »من فکر 
می کنم تغییر رادیکالی بعید اســت، زیرا اکثریت قریب به اتفاق، اگر نه همه، عمدتاً بر 

روی اقتصاد آنچه که انجام می دهند متمرکز هستند.«
 mboe/d 40.7 به گفته اســتنچارت، تولید نفت و گاز آمریکا در حال حاضر حدود
است. تولید نفت و گاز آمریکا از سال 2015 به طور متوسط حدود kboe/d 123 در هر 
ماه افزایش یافته اســت، به این معنی که افزودن هدف افزایش mboe/d 3 نامزد وزیر 

خزانه داری اسکات بسنت کمتر از 2۵ ماه طول خواهد کشید.

کارشناسان کالا اشاره کرده اند که ۴۱ درصد از افزایش گاز طبیعی پس از 2۰۱۵، 2۸ 
درصد از مایعات گاز طبیعی )NGLs( و فقط 2۸ درصد از نفت خام بوده است. استنچارت 
پیش بینی کرده اســت که عنصر نفت خام از افزایش بعدی mboe/d 3 احتمالاً به طور 
قابل توجهی کمتر از 2۰ درصد خواهد بود، در حالی که گاز طبیعی احتمالاً ابزار اصلی 
برای دســتیابی به اهداف انرژی دولت جدید خواهد بود، زیرا رشــد تولید نفت خام به 

طور فزاینده ای دشوار می شود.

 چشم انداز بازار نفت
بازار نفت خود را برای سال سخت 2۰2۵ آماده می کند، اما بارکلیز معتقد است که 
بدبینی صنعت ممکن است بیش از حد باشد. نفت برنت این هفته در حدود ۷۱ دلار 
برای هر بشــکه نوسان داشت و صحبت هایی درباره احتمال کاهش به محدوده ۵۰ تا 
۶۰ دلار در ســال آینده را به وجود آورد. اما تحلیلگران بارکلیز اســتدلال می کنند که 
تمرکز بازار بر روی مازاد عرضه ممکن است در حال پنهان کردن تنگنای اجتناب ناپذیر 

دینامیک های عرضه و تقاضا باشد.
پیش بینی های کنونی - حتی بدون اینکه اوپک پلاس، کاهش تولید خود را معکوس 
کند - به مازادی در سال 2۰2۵ اشاره دارد. به طور طبیعی، این موضوع سرمایه گذاران را 
از سهام انرژی دور کرده است. با این حال، بارکلیز پیشنهاد می کند که نگاهی عمیق تر به 
آمار و ارقام نشان می دهد که داستان متفاوتی پس از سال 2۰2۵ در حال شکل گیری 
است و البته توازن  های تنگ تری که ممکن است به ویژه تا سال 2۰2۶ قیمت ها را بالاتر 
ببرد. بارکلیز تأکید می کند که نفت برنت احتمالاً زمان بیشتری را بالای ۷۰ دلار نسبت 

به زیر آن خواهد گذراند و به اصول بنیادین عرضه و تقاضا اشاره می کند.
امــا یــک نکتــه وجود دــارد. صــرف وجــود ظرفیــت تولیــد اضافــی اوپک 
 پــلاس، چه استفاده شــده و چــه نشــده، می تواند هر گونــه افزایــش قیمت قابل

 توجهی را محدود کند، مگر اینکه شگفتی های ژئوپولیتیکی، مانند اختلال در جریان 
نفت ایران، به میان بیاید.

مورگان اســتنلی روز جمعه اظهار داشت که اوپک پلاس، سیگنالی قوی داده که 
همچنان مایل به متعادل کردن بازار نفت اســت و در حال حاضر، این امر مفهومی جز 
حفظ عرضه ندارد. البته ممکن است عکس آن نیز درست باشد، ممکن است به همان 
راحتی عرضه بیشتری را آزاد کند. این موضوع باعث شده است که سرمایه گذاران محتاط 

باشند و این کاملًا قابل درک است.
اما با تثبیت روندهای تقاضا و محدودیت های عرضه جهانی که در افق نزدیک تر به 
چشم می خورد، ممکن است زود باشد که از تاب آوری نفت چشم پوشی کنیم. اگر بارکلیز 

درست بگوید، منفی نگری کنونی ممکن است تنها یک نوسان باشد.
در اقدامی که به شــدت مورد انتظار بود، اوپک پلاس اوایل این هفته، افزایش های 
برنامه ریزی شده ی عرضه خود را به مدت یک فصل دیگر به تعویق انداخت و هم اکنون 
متعهد شــده اســت که از آوریل 2۰2۵ به بعد کاهش های تولید را آغاز کند. البته این 
اقدــام برای قانع کردن بازارهای نفت به یک روایت صعودی کافی نبود، به علاوه، حتی 
تعویق افزایش سهمیه پایه امارات نیز نتوانست مانع از کاهش دوباره قیمت نفت برنت 

به زیر ۷2 دلار در هر بشکه شود.

بازار نفت در وضعیت آماده باش!

به گزارش خبرنگار ایرنا، محمد حامل روز یکشنبه در آیین افتتاح بیست وششمین نشست وزارتی 
مجمع کشورهای صادرکننده گاز در تهران، با بیان اینکه امروز ما در شهر تاریخی تهران گرد هم آمده ایم 
که زادگاه مجمع کشورهای صادرکننده گاز است، اظهار کرد: در شهر تهران در سال 2۰۰۱ میلادی 
این مجمع به عنوان بستر جهانی برای همکاری در حوزه گاز طبیعی تشکیل شد و اکنون شاهد روح 

همکاری و همبستگی بین اعضای مجمع هستیم.
وی با بیان اینکه مجمع کشورهای صادرکننده گاز به دنبال تضمین یک آینده پررونق برای گاز 
طبیعی اســت، در عین حالی که خود را با چشم انداز متغییر جهانی متناسب سازی می کند، گفت: از 
زمان شکل گیری مجمع، شاهد افزایش چشمگیر ۷۰ درصدی تقاضای گاز طبیعی بودیم. این درحالی 
است که با وجود همه گیری ویروس کرونا، در مقابل تحولات اقتصادی و بحران های ژئوپلیتیک از خود 

تاب آوری نشان داده است.
دبیرکل مجمع کشورهای صادرکننده گاز با اشاره به اینکه مصرف گاز طبیعی در سال 2۰2۳ میلادی 
به مقدار بی سابقه ای افزایش یافته است؛ تصریح کرد: مجمع کشورهای صادرکننده گاز پیش بینی می کند 

مصرف گاز طبیعی تا سال 2۰۵۰ افزایش ۳۴ درصدی داشته باشد.
حامل با بیان اینکه اهمیت گاز طبیعی به عنوان یک منبع انرژی پاک، در دسترس، قابل اعتماد و 
انعطاف پذیر هرگز تا این اندازه عیان نبوده است، افزود: مجمع همسو با مأموریت خود برای معرفی گاز 
طبیعی به عنوان پیشــران انرژی و امنیت غذایی و بخشــی از راهکار تحقق اهداف توسعه پایدار راسخ 

باقی مانده است.
وی ادامه داد: مجمع کشورهای صادرکننده گاز همسو با بیانیه دوحه، همچنین بیانیه الجزایر، طی 
ششمین و هفتمین نشست سران، تعاملات خود را افزایش داده، اعضای جدید جذب کرده و مشارکت هایی 

در زمینه گفت وگو با کشورهای مصرف کننده و سازمان های بین المللی ایجاد کرده است.
دبیرکل مجمع کشورهای صادرکننده گاز با اشاره به فعالیت هایی که مجمع کشورهای صادرکننده 
گاز در این مدت انجام داده است؛ گفت: جی ئی سی اف در این مدت چشم انداز و کیفیت تحلیل و نشریات 
خود را ارتقا داده، فعالانه از کشورهای عضو در جریان مذاکرات به رهبری سازمان ملل حمایت کرده و 

عملیاتی سازی مؤسسه تحقیقات گاز را پیش برده است.
حامل همچنین ضمن خوشامدگویی به وزرای الجزایر، مصر، گینه  استوایی، ایران، لیبی، روسیه و 
ونزوئلا و همچنین کشورهای ناظر موریتانی، پرو و سنگال، درگذشت سیدابراهیم رئیسی رئیس جمهور 
فقید ایران را تســلیت گفت و ابراز داشــت: از رهبری و تعهد ایشان برای کشورش همواره با احترام و 

قدردانی عمیق یاد خواهد شد.
وی در پایان قدردانی خود را از اعضای هیات های عامل و نظرات تخصصی آنها به سبب راهنمایی های 

بی بدیل و حمایت های بی شائبه شان ابراز کرد.
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در حالی که امروز 
بازار کار حسابداران 
و حسابرسان بسیار 

داغ است، ولی 
این افراد با ورود 
هوش مصنوعی 
شانس چندانی 

نخواهند داشت. 
محققان معتقدند 

نرم افزار حسابداری 
خودکار مجهز به 
هوش مصنوعی، 

می تواند بسیاری از 
کارهای حسابداری 
سنتی و کارمندان 

حسابداری را انجام 
دهد.

  عرشیا حسن پور  - با توسعه هوش مصنوعی و نمایان تر شدن قابلیت ها و توانمندی های این فناوری نوظهور، بسیاری از مردم نگران از دست رفتن شغل خود شده اند تا 
جایی که وب سایتی با نام »آیا روبات ها شغل من را خواهند گرفت« راه اندازی شده و هر کس که نگران است، می تواند با وارد کردن عنوان شغلی خود در آن، احتمال تصاحب 

شغلش را توسط هوش مصنوعی پیش بینی کند.

 با حمایت های شهرداری کرج؛
خون تازه به رگ های پروژه مرکز جامع 

اهدای خون تزریق شد

کرج - محمد رنجبرکهن: با حمایت شهرداری 
کرج،عملیــات ســاخت و تکمیل پــروژه مرکز 
جامع اهدای خون اســتان البــرز که به دلیل 
محدودیت های مالی به مدت پنج ســال متوقف 
مانده بود ، مجدداً آغاز گردید .به گزارش پایگاه 
خبری مدیریت شــهری کرج، مدیر کل انتقال 
خون اســتان البرز با حضور در دفتر شــهردار 
کلانشــهر کرج، با اهدای لوحــی، از همکاری و 
حمایــت این مجموعه برای آغاز مجدد عملیات 
ساخت و تکمیل مرکز جامع اهدای خون استان 
قدردانی کرد.مدیر کل انتقال خون استان البرز 
با بیان اینکه حمایت های بی دریغ شهردار کرج 
و مجموعه شهرداری، باعث شد پروژه در آستانه 
بهره برداری قــرار گیرد، اذعان کرد: احداث این 
مجموعه گام بزرگی به منظور بهبود خدمت رسانی 
به بیماران نیازمنــد خون و فرآورده های خونی 
محسوب می شود.دکتر سیدمحمد میری، با بیان 
اینکه مرکز جامع اهدای خون اســتان به دلیل 
کمبود منابع مالی به مدت پنج سال معطل مانده 
بود، افزود: در حال حاضر با حمایت های شهرداری 
کرج این پروژه در آستانه بهره برداری قرار گرفته 
است.شــهردار کرج نیز در این دیدار با تاکید بر 
اهمیــت اهدای خون و ثــواب دنیوی و اخروی 
این اقدام، بیان کرد: حمایت از پروژه های حوزه 
سلامت از جمله اولویت های شهرداری کرج است.

مهرداد کیانی ابراز امیدواری کرد: با همکاری 
همه دستگاه های اجرایی بتوانیم خدمات بهینه ای 
را در زمینه های مورد نیاز به شهروندان ارائه دهیم.

لازم به توضیح اســت پروژه نیمه کاره مرکز 
جامع اهدای خون به مساحت ۳2۰ متر از سال 
۹۶ به دلیل کمبود بودجه متوقف شده بود که 
با دریافت اعتبارات عمرانی اســتان و همکاری 
شــهرداری کرج این طرح به مرحله پایانی خود 
نزدیک شده است. با افتتاح این مرکز و گسترش 
فضای فیزیکی، خدمت رسانی به اهداکنندگان با 

سرعت و کیفیت بیشتری انجام می گیرد.

 خواجه مظفری : ورزش های کارگری 
جز مظلوم ترین و کارگران ورزشــکار از 
مظلومان قهرمــان در بحث ورزش و بهره 
مندی از امکانات ورزشی در کشور هستند

مدیر کل تعاون کار و رفاه اجتماعی در مجمع 
عمومی سالیانه هیات های ورزشی کارگری استان 
گفت: امروز ورزشکاران مطولم ترین قشر در بهره 
مندی از امکانات ورزشی هستند و اینکه همزمان 
شغل های سنگین و سخت کارگری را انجام داد 
و همزمــان به ورزش های قهرمانی فکر کرد کار 
بسیار دشوار است.ایشان به تقریب کردن ورزش به 
محل کار کارگران در طرح شهید صدرزاده اشاره 
کرد و گفت: امروز طرح شهید صدرزاده در سطح 
واحد های کارگری به جهت بهره مندی کارگران 
از فضاهای عمومی ورزشی در حال برگزاری است 
و اگر ما امروز در حال خروج از اختصاص ۶ سانتی 
متر برای هر کارگر جهت ورزش کردن خارج می 

شویم مرهون همین طرح خواهد بود.

مابه التفاوت خوراک  و کار دریافت  ساز 
پتروشیمی  شــرکت های  و  پالایشگاه ها 

مشخص شد
نمایندگان مردم در مجلس شورای اسلامی 
وزارت نفــت را مکلف به دریافــت مابه التفاوت 
خوراک پالایشــگاه ها و شرکت های پتروشیمی 

کردند.
 نمایندگان در نشســت علنــی عصر امروز 
-سه شنبه، ۱۳ آذرماه- مجلس شورای اسلامی 
در جریان بررسی بخش درآمدی لایحه بودجه 
سال ۱۴۰۴ کل کشور، با بخش درآمدی بند )ج( 
تبصره )سه( ماده واحده این لایحه موافقت کردند.

در بخــش درآمدی بند )ج( تبصره )ســه( 
مادــه واحده این لایحــه آمده اســت: وزارت 
 نفــت از طریــق شــرکت های دولتــی تابعه

  ذی ربــط، موظــف اســت مابه التفــاوت بهای 
خوراک نفت خام، میعانات گازی پالایشــگاه ها 
فرآورده هــای  پتروشــیمی  و  و شــرکت های 
نفتــی خریداری شــده از آنهــا و نیــز بهــای 
ســایر خوراک هــای تحویلی به شــرکت های 
پتروشــیمی را از طریق گشــایش ضمانت نامه 
تعهــد پرداخت، بــرات الکترونیــک، اعتبارات 
 اســنادی )ال .ســی( ریالی و ارزی دریافت و به  
حساب تعیین شــده نزد خزانه داری کل کشور 

واریز نماید.

ییس پارک علم و فناوری خراسان رضوی گفت: ۱۸ محصول دانش بنیان و فناور 
در نمایشگاه هفته پژوهش این استان که تا ۱۸ آذرماه ادامه دارد، رونمایی شد.

علی اسماعیلی افزود: هر یک از این محصولات که چشم و چراغ نمایشگاه هفته 
پژوهش هستند، می توانند نقشی مهم در افزایش صادرات و توسعه اقتصادی استان 
خراسان رضوی ایفا کند.وی با اشاره به برخی از این دستاوردها که در بیست وپنجمین 
نمایشگاه پژوهش و فناوری خراسان رضوی رونمایی شد، بیان کرد: این دستاوردها، 
ثمره نوآوری و تلاش بی وقفه واحدهای تحقیقاتی و دانشــگاهی استان است که در 

نهایت به ارتقای سطح علمی و صنعتی کشور نیز منجر خواهد شد.
عضو هیات علمی دانشــگاه فردوسی مشهد اظهار کرد: محصولاتی مانند »ربات 
هیدرولودر« و نشاسته اصلاح شده گندم، نشان دهنده پیشرفت قابل ملاحظه در زمینه 

اتوماسیون و همچنین بهبود فرآیندهای کشاورزی است.
وی ادامه داد: همچنین ســکوی جامع طبیعت گردی و سفرهای کوتاه مدت بر 
پایه هــوش مصنوعی، معرفی ارقام جدید محصولات زراعی و نرم افزار تلفن همراه 

راهنمای جامع زراعت زعفران نیز می تواند به بهره وری بیشتر کشاورزان کمک کند.
اسماعیلی همچنین به نقش حیاتی مکمل دارویی بر پایه نانوذرات گیاهی برای 
پیشگیری از آلزایمر اشاره کرد و گفت: این محصول به همراه ماکارونی دیابتی حاوی 

بربرین، نویدبخش دگرگونی در صنعت غذایی و دارویی کشور است.
وی افزود: با رونمایی از سیســتم کنترل کاملًا بومــی »رامونا« برای پلنت های 
پالایشــی و پتروشیمی و آزمایشــگاه رصد زمین، سعی داریم تا استقلال کشور در 

زمینه تکنولوژی های پیشرفته را تحکیم بخشیم.
وی بیان کرد: این تلاش ها نشان دهنده عزم خراسان رضوی برای توسعه اقتصاد 
دانش بنیان و افزایش صادرات بوده و در این مســیر لازم است تا تمام مسوولان و 
نهادها با حمایت و تسهیل شرایط، مسیر رشد و پیشرفت اقتصاد دانش بنیان کشور 
را در استان خراسان رضوی هموار سازند.رییس پارک علم و فناوری خراسان رضوی 
گفت: محصولاتی چون دستگاه هوشمند تفت آجیل و نانوذرات اکسید کروم سنتز 
شده، در کنار رونمایی از یک نمونه فولاد آلیاژی مخصوص، جرقه گیر سامانه اگزوز 
دیزل، کود زیســتی رایزوباسیل و روبات های AGV، خط گاز تماما ایرانی شامل دو 
شیربرقی چهار موتوری و سولونوئیدی و داروی فیکوسیانین می تواند بر اهمیت این 

موفقیت ها در تحکیم جایگاه ایران در بازارهای جهانی نیز تاثیر گذار باشد.

نمایندگان مجلس شــورای اسلامی به شــرکت های دولتی برای انتشار اوراق مالی 
اسلامی به منظور اجرای طرح های قانون برنامه هفتم مجوز دادند.

 نمایندگان در نشســت علنی نوبت ســوم امروز ) شنبه، ۱۷ آذرماه( مجلس شورای 
اسلامی در جریان بررسی بخش هزینه ای لایحه بودجه سال ۱۴۰۴ کل کشور با بخش 
هزینه ای بند )الف( تبصره )چهار( ماده واحده این لایحه با ۱۸۴ رأی موافقت کردند.

نمایندگان در بخش بند )الف( تبصره )چهار( ماده واحده این لایحه مصوب کردند: به 
شرکت های دولتی از جمله شرکت هایی که شمول قوانین و مقررات عمومی بر آنها مستلزم 
ذکر یا تصریح نام است اجازه داده می شود تا سقف پانزده درصد )N۱۵( سرمایه گذاری 
مصوب در  بودجه ســنواتی، اوراق مالی اســلامی ریالی با تضمین و  بازپرداخت اصل و 
سود توسط خود بابت طرح هایی که در راستای قانون برنامه هفتم  پیشرفت به تصویب 

شورای اقتصاد می رسد، منتشر کنند.
همچنین نمایندگان با بند )پ( تبصره )چهار( ماده واحده این لایحه موافقت کردند 
که در آن آمده است: تمامی شرکت های دولتی، بانک ها و مؤسسات انتفاعی وابسته به 
دولت مندرج در پیوست شماره )۳( این قانون شامل شرکت ها و مؤسسات دولتی که 
شــمول قوانین و مقررات عمومی بر آنها مستلزم ذکر یا تصریح نام است نظیر شرکت 
ملی نفت ایران، شــرکت ملی گاز ایران، شرکت ملی صنایع پتروشیمی ایران، سازمان 
گسترش و نوسازی صنایع ایران، سازمان توسعه و نوسازی معادن و صنایع معدنی ایران، 

سازمان بنادر و دریانوردی جمهوری اسلامی ایران، بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران 
و شرکت های تابعه آنها و مؤسسات و نهادهای عمومی غیردولتی و دانشگاه آزاد اسلامی 
مکلفند از تاریخ لازم الاجراء شدن این قانون، با رعایت قانون مدیریت داده ها و اطلاعات 
ملی و تبصره )2( ماده )۱۰۷( قانون برنامه هفتم پیشــرفت، هر سه  ماه یک بار نسبت 
به ثبت و به روزرسانی اطلاعات خود و شرکت ها و مؤسسات تابعه و وابسته، در سامانه 
یکپارچه اطلاعات شــرکت های دولتی و نهادهای عمومی غیردولتی مستقر در وزارت 
امــور اقتصادی و دارایی اقدــام کنند و پرداخت پاداش اعضای هیات مدیره و مدیران 

شرکت های دولتی منوط به انجام تکالیف این بند می باشد.
بر اساس این بند، وزارت امور اقتصادی و دارایی، سازمان برنامه و بودجه کشور، سازمان 
اداری و استخدامی کشور، بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران، سازمان ثبت اسناد و 
املاک کشور و سازمان بورس و اوراق بهادار مکلفند اقدامات لازم را برای برقراری ارتباط 
سامانه های الکترونیکی مرتبط )اعم از سامانه جامع بودجه، پایگاه اطلاعات کارکنان نظام 
اداری )پاکنا(، سامانه ملی مدیریت ساختار دستگاه های اجرائی کشور، سامانه حقوق و 
مزایا و سامانه شناسه ملی اشخاص حقوقی کشور( با سامانه یکپارچه اطلاعات شرکت های 

دولتی و نهادهای عمومی غیردولتی و تبادل اطلاعات به عمل آورند.
نمایندگان مصوب کردند: شرکت های موضوع این جزء مکلفند اطلاعات طرح های 
سرمایه گذاری خود )اعم از طرح های سرمایه ای از محل منابع داخلی یا اعتبارات تملک 
دارایی های سرمایه ای( از جمله سال آغاز و پایان، پیشرفت فیزیکی، اعتبار صرف شده و 
پیش بینی اعتبار مورد نیاز تا اتمام طرح را در سامانه موضوع این جزء حداکثر تا پایان 
شهریور سال ۱۴۰۴ بارگذاری نمایند. هزینه کرد هرگونه اعتبار )از جمله منابع داخلی( 

در طرح های مذکور منوط به ثبت اطلاعات در این سامانه خواهد بود.
همچنین نمایندگان، وزارت امور اقتصادی و دارایی را مکلف کردند که نســبت به 
ایجاد دسترســی برای کمیسیون های برنامه و بودجه و محاسبات و اقتصادی مجلس 

شورای اسلامی ظرف یک ماه از لازم الاجراء شدن این قانون اقدام نماید.

۱۸ محصول دانش بنیان در خراسان رضوی رونمایی شد

شرکت های دولتی مجاز به انتشار اوراق مالی اسلامی شدند

به گزارش روابط 
عمومی سازمان آتش 
نشانی و خدمات ایمنی 
شهرداری گرگان

ذبیح اله میقانی رئیس سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری گرگان در خصوص ضرورت تشکیل تیمهای واکنش سریع گفت : تیم های واکنش سریع از افرادی تشکیل 
می شوند ، که برای پیشگیری از حوادث در محیط کار و مقابله با حوادثی از قبیل آتش سوزی ها آموزش های مناسب دیده اند .

ایشان ادامه داد : اعضاء تیم واکنش سریع در ادارات آموزش هایی نظیر شناخت انواع خاموش کننده های دستی و نحوه کار با آنها در زمان بروز آتش سوزیهای مختلف و اقدامات 
اولیه قبل از حضور آتش نشانی و نکات ایمنی جهت پیشگیری از بروز هرگونه حریق و حادثه ارائه می شود .

وی در پایان افزود : تا کنون تیمهای واکنش سریع در اکثر بیمارستان های سطح شهر تشکیل شده و در روز شنبه با برگزاری آموزش عملی و تئوری تیم واکنش سریع تیپ 
 2۳۰ لشکر پیاده ارتش نیز تشکیل شده و سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری گرگان از برگزاری آموزش برای کارکنان سایر ادارات استقبال نموده و اعلام آمادگی 

می نماید برای پرسنل معرفی شده آموزش های مربوطه را برگزار نموده و مدرک گذراندن دوره های مرتبط صادر نماید .

هوش مصنوعی جای چه کسانی را تنگ می کند؟

 ایجاد 9۷ میلیون شغل جدید
هر چند بســیاری، نگران از دست رفتن شغل خود در آینده هستند و 
معتقدند بیکار می شــوند اما واقعیت این اســت که بشر باید برای زندگی 
مسالمت آمیز در کنار چنین فناوری هوشمندی، با کسب مهارت های جدید 
و ارتقــای دانش خود، آمادگی  اش را بــرای مواجهه با چنین فناوری هایی 

افزایش دهد.
بسیاری معتقدند هوش مصنوعی در نهایت باید توسط انسان کنترل شود 

و تنها کافی است در حوزه دانش، از آن عقب نماند.
دــر همین راســتا مجمــع جهانی اقتصــاد تخمین می زند تا ســال 
2۰2۵ حدود ۸۵ میلیون شــغل توســط هوش مصنوعی جابه جا  شــود. 
این در حالی اســت که ۹۷ میلیون شــغل جدید ظاهر می شــود که برای 
 انجــام آن باید تقســیم کاری جدید بین انســان، ماشــین و الگوریتم ها 
صورت گیرد.هــوش مصنوعی با توانایی های خود در یادگیری ماشــین، 
پردــازش زبان طبیعی و تحلیل داده ها، باعث تغییراتی عمیق در بازار کار 
شده است.در همین راستا پیش بینی می شود بشر در آینده با بیشتر کارهای 
روتین و تکراری یا خطرناک خداحافظی کرده و آن را به روبات های مجهز 
به هوش مصنوعی و همچنین انواع هوش مصنوعی خواهد ســپرد. به هر 
حال روبات های مجهز به هوش مصنوعی، می توانند در این بخش سریع تر 
از انسان ها کار کنند و نیازی به استراحت فکری نیز ندارند. از سوی دیگر 
شرکت ها هم بیشتر روی هوش مصنوعی سرمایه گذاری می کنند که خود 
زمینه ساز افزایش تعداد نیروی کار با تحصیلات بالاتر و تخصص در زمینه  

STEM )علوم، ریاضیات و مهندسی( می شود.

  نگرانی تحلیلگران داده
 اما کدام مشاغل در معرض خطر توسعه هوش مصنوعی قرار دارند؟ در 
پاسخ باید گفت یکی از آسیب پذیرترین ها در برابر توسعه و اتوماسیون هوش 
مصنوعی، متصدیان و پردازشگرهای اطلاعات ورودی هستند. الگوریتم های 
یادگیری ماشین )ML( می توانند حجم وسیعی از داده ها را با سرعت و دقتی 
بسیار فراتر از انسان مدیریت کنند و طبق گزارش مؤسسه جهانی مکینزی، 
۶۹ درصد از وظایف پردازش داده ها را می توان با اســتفاده از فناوری های 

فعلی، خودکار کرد که این یک زنگ خطر برای فعالان این حوزه به منظور 
تغییر مهارت های خود است. این خطر در کمین تحلیلگران تحقیقات بازار 

هم قرار گرفته است.

  تهدیدی هوشمند برای مترجمان و مصححان
احتمالاً اگر شما هم تاکنون با ابزارهایی مانند گوگل ترنسلیت کار کرده 
باشــید، متوجه روند رو به رشد آن در ارائه خدمات شده اید. این ابزار حالا 
دیگر می تواند بسیاری از جملات را به درستی  کنار هم بچیند و یک ترجمه 
نسبتاً روان با تصحیحی درست، از متن های غیرتخصصی تحویل دهد. بنابراین 
مترجمان و مصححان از اقشاری هستند که باید خیلی زود منتظر جایگزین 
شدن خود با هوش مصنوعی باشند. آنچه مسلم است اینکه فناوری پردازش 
زبان طبیعی )NLP( به طور قابل توجهی پیشرفت کرده و تصحیح و ترجمه 
اولیه را به طور فزاینده ای خودکار کرده اســت، به همین دلیل مترجمان 

ومصححان بیشتر در خطر جایگزینی با هوش مصنوعی قرار دارند.

  تشخیص هوشمند بیماری
یکی از بخش هایی که بشــر تلاش داشــته دــر آن از هوش مصنوعی 
بیشترین کمک را بگیرد، حوزه پزشکی و تشخیص بیماری از طریق تجزیه 
و تحلیل تصاویر پزشکی است. گفته می شود رادیولوژیست ها و تکنیسین های 
تشخیصی، در معرض خطر جایگزینی با هوش مصنوعی هستند و مطالعه ای 
در مجله »لانست« هم نشان داده است سیستم های هوش مصنوعی می توانند 
بیماری ها را از طریق تصویربرداری های پزشــکی با دقتی قابل مقایسه با 
متخصصان مراقبت های بهداشتی، تشخیص دهند. به تازگی ایلان ماسک، 
مدیرعامل تسلا و اسپیس ایکس هم در تازه ترین اظهارنظر خود گفته است، 
هوش مصنوعی بزودی جای پزشکان را خواهد گرفت و حتی در تشخیص 

بیماری، بهتر از خود آنها عمل خواهد کرد.

  هوش مصنوعی پاسخگو به مشتریان
با وجود اینکه تعامل انسانی در خدمات به مشتریان ارزشمند است، اما 
چت بات های مبتنی بر هوش مصنوعی و دســتیاران مجازی می توانند به 

راحتی جای آنها را پر کنند. مؤسسه تحقیقاتی گارتنر پیش بینی کرده است 
تا سال 2۰2۵ حدود ۹۵ درصد از تعاملات خدمات مشتریان توسط هوش 

مصنوعی انجام می شود.

  خداحافظی با حسابداری سنتی
در حالی که امروز بازار کار حسابداران و حسابرسان بسیار داغ است، ولی 
این افراد با ورود هوش مصنوعی شــانس چندانی نخواهند داشت. محققان 
معتقدند نرم افزار حســابداری خودــکار مجهز به هوش مصنوعی، می تواند 
بســیاری از کارهای حسابداری سنتی و کارمندان حسابداری را انجام دهد. 
این موضوع تا آنجا جدی است که دفتر آمار ملی بریتانیا در گزارشی عنوان 
کرده است حدود 2۵.۴ درصد از مشاغل حسابدار رسمی، در معرض خطر 

بالای اتوماسیون هستند.

  روبات های هوشمند جایگزین مونتاژکاران
یکی دیگر از کسانی که گفته می شود در معرض تهدید هوش مصنوعی 
قــرار دارند و باید نوع کار یا مهــارت آنها تغییر یابد، کارگران خط تولید و 
مونتاژ هســتند. البته شاید بتوان گفت شاغلان در این حوزه کاری، زودتر 
از بقیه تحت تأثیر فناوری قرار گرفته اند و حوزه روباتیک و هوش مصنوعی 
مدت هاســت که تولید را متحول کرده اند. گزارش آکسفورد اکونومیک نیز 
پیش بینی می کند تا ســال 2۰۳۰، حدود 2۰ میلیون شغل تولیدی توسط 

روبات ها جایگزین خواهد شد.

  خطر در کمین راننده های کامیون
هر روز خبر تازه ای از دنیای وسایل نقلیه خودران به گوش می رسد که 
کاربران را برای جابه جایی هوشمند و خودران دلگرم تر می کند. همین رشد 
و توســعه فزاینده در دنیای خودروهای خودران و هوشمند، زنگ خطری 
برای رانندگان و فعالان حوزه حمل و نقل و تدارکات است. مطالعه یک مرکز 
تحقیقاتی امریکایی مدعی اســت، با توسعه وسایل نقلیه خودران، مشاغل 
حمل و نقــل در معرض خطر قابل توجهی قرار دارند. این مؤسســه تخمین 
می زند در امریکا وسایل نقلیه خودران مجهز به هوش مصنوعی می توانند تا 
2۹۴ هزار شــغل رانندگی بخصوص رانندگان کامیون هایی که مسافت های 

طولانی را طی می کنند، تحت تأثیر قرار دهد.

  ناپدید شدن خرده فروش ها
خرده فروش ها هم از توسعه هوش مصنوعی در امان نیستند چراکه تجارت 
الکترونیکی و سیستم های توصیه مبتنی بر هوش مصنوعی در حال تغییر 

دادن شکل خرده فروشی ها هستند.
کنسرسیوم خرده فروشی بریتانیا گزارش داده است از سال 2۰۰۸ تاکنون، 
۱2 درصد از مشاغل خرده فروشی در بریتانیا ناپدید شده اند که بخش عمده 
آن ناشی از اتوماسیون بوده است و مطمئناً هوش مصنوعی این روند تغییر 
را سریع تر از گذشــته خواهد کرد. بنابراین فعالان این عرصه باید با هوش 

مصنوعی آشتی کنند و بر مهارت های خود بیفزایند.

  هوش مصنوعی رقیب تحلیلگران مالی
در حالی که اســتراتژی پیچیده مالی هنوز به بینش انســانی نیاز دارد، 

بسیاری از کارهای معمول تجزیه و تحلیل مالی را می توان خودکار کرد.
گزارش ها حاکی از آن است که 2۸ درصد مشاغل بخش بانکی در بریتانیا 

در معرض خطر بالای اتوماسیون قرار دارند.

  مقابله افراد خلاق با هوش مصنوعی
با وجودی که این روزها شــاهد تقلید هــوش مصنوعی از خوانندگان و 
موســیقیدانان هستیم و تاکنون فیلمنامه و داستان هایی هم توسط هوش 
مصنوعی نوشــته شــده اما محققان در این گزارش معتقدند این موضوع 

مقطعی است.
 به اعتقاد آنان، شغل متخصصان خلاق همچون هنرمندان، نویسندگان، 
نوازندگان، طراحان و کسانی که بر انجام امور مبتنی بر خلاقیت منحصربه 
فرد انســانی و هــوش هیجانی تکیه دارند، کمتر دــر معرض خطر هوش 

مصنوعی قرار دارد.

 همچنین در این گزارش آمده است
از آنجا که عنصر انسانی در آموزش بویژه در پرورش تفکر و مهارت های 
اجتماعی بی بدیل اســت، جایگاه معلمان و مربیان در عصر هوش مصنوعی 
حفظ خواهد شــد. مشاغلی همچون مددکاری و مشاوران اجتماعی هم که 
به هوش هیجانی بالا، همدلی، درک عاطفی انسانی و مهارت های بین فردی 

نیاز دارند، احتمالاً توسط هوش مصنوعی تهدید نخواهند شد.
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  عرفان حمیدی   -  اسفند ۱4۰3 بدون تردید، برای فوتبال ایران بسیار مهم و تعیین کننده خواهد بود.

در انتخابات اسفند 
۱4۰3 بدون شک 

چهره های زیادی برای 
کاندیداتوری در مجمع 
انتخاباتی فوتبال وارد 

عرصه انتخابات خواهند 
شد که بی شک برخی از 

آنها در نقش کاندیدای 
پوششی دارند.

با توجــه به مصدومیت لــوکاس ژوائو و فشــردگی تقویم 
پرســپولیس، خوان کارلوس گاریدو پس از مدت ها به عیســی 
آل کثیر دــر ترکیب اصلی تیم خودش اطمینان کرد و مهاجم 
نه چندان آماده این فصل پرســپولیس، بــرای اولین بار پس از 
دیدار با گل گهر در ترکیب اصلی سرخپوشان قرار گرفت. او در 
همان دقایق ابتدایی بازی، بهترین فرصت گلزنی پرسپولیس در 
این مســابقه را با یک ضربه نه چندان خوب از دســت داد و در 
ادامه بازی، حتی در یک صحنه هم نتوانســت به روند هجومی 
پرســپولیس در مسابقه کمک کند. از هدر دادن موقعیت ها با 

تصمیمات ساده انگارانه گرفته تا لمس توپ های اشتباه که فرصت های خوبی را از پرسپولیس گرفت، خلاصه عملکرد عیسی 
آل کثیر در بازی پرسپولیس مقابل نساجی بودند.

حتی تغییر سیســتم پرســپولیس در نیمه دوم به 2-۴-۴ و حضور آل کثیر در کنار علی علیپور به عنوان دو مهاجم تیم 
نیز نتوانســت به ارتقای کیفیت بازی عیسی در این مســابقه کمک کند و مهاجم پرسپولیس، نتوانست به سرخپوشان برای 
فرار از اولین شکســت خانگی فصل کمک کند. از ابتدای فصل، صحبت های زیادی در خصوص چرایی اعتماد نکردن گاریدو 
بــه عیســی آل کثیــر و حضور او در ترکیب اصلی تیم مطرح شــده بود و حالا با توجه به عملکــرد او در این فصل، می توان 
چرایــی ایــن موضوع را دــرک کرد. این دیدار خانگی مقابل تیم قعرنشــین و با توجه به مصدومیــت ژوائو، بهترین فرصت 
آل کثیر برای اثبات توانایی هایش و تحمیل خود به ترکیب اصلی پرســپولیس در این فصل بود که از آن اســتفاده ای نبرد. 
عیســی حالا تبدیل به یکی از متهمان ردیف اول این شکســت شــده و باید دید وی چطور با فشار حاصل از انتقادات پس 
از ایــن عملکرد ضعیــف کنار خواهد آمد. مدت زمــان مصدومیت لوکاس ژوائو نیز در خصــوص فرصت های بعدی آل کثیر 
 در ترکیب پرســپولیس، نقشــی کلیدی دارد اما با وضعیت فعلی، بعید به نظر می رســد که بار دیگر به او برای حضور در

 ترکیب اصلی پرسپولیس اعتماد شود.

امیرحسین حسین زاده درباره بازی با گل گهر سیرجان، اینطور 
حرف می زند: »قطعاً بازی سختی داریم زیرا گل گهر تیم خیلی 
خوبی است که بازیکنان خیلی خوبی دارد. با وجود این ما هم 
تمام بازیکنان خود را در اختیار داریم و آماده این مسابقه مهم 
هستیم. امیدواریم با کسب یک نتیجه خوب، جایگاه خود را در 
صدر جدول حفظ کرده و روند خوب مان را ادامه بدهیم.« او در 
خصوص حضور بازیکنان در تیم ملی معتقد اســت: »بازیکنان 
حاضر در اردوی تیم ملی دوست دارند همیشه به تیم باشگاهی 
خودشان نیز کمک کنند و به دلیل ملی پوش بودنمان، همیشه 
فشار روی ما بیشتر است. با تمام توان بازی می کنیم تا بگوییم 

بازیکــن تیم ملی هســتیم زیرا همه به دید یک بازیکن ملی به ما نگاه می کنند. ایــن موضوع انگیزه های ما را برای هر بازی 
بیشــتر می کند. انتقادها از تیم ملی بی دلیل اســت زیرا وقتی تیم نتیجه می گیرد، انتقاد کردن جایز نیست. تیم ملی بهترین 
نتیجه را گرفته و صدرنشــین گروهش اســت. به احتمال زیاد سریع ترین صعود را خواهد داشت. خیلی جو خوبی در این تیم 
حاکم است و همه بازیکنان بزرگ به جوانان کمک می کنند. امیر قلعه نویی نیز همیشه هوای جوان ها را دارد. یک تیم خوب 

و منظم ساخته شده است.«
مهاجم تراکتور در مورد انگیزه هایش برای آقای گلی در ســطح 2 لیگ قهرمانان آســیا، می گوید: »از روزی که به تراکتور 
آمدم به این مسائل فکر نمی کردم و الان هم فکر نمی کنم. بیشتر تیم برای من مهم است و از صمیم قلب دوست دارم در لیگ 
برتر و آسیا بهترین نتیجه را بگیریم. مهم نیست من گل بزنم یا سایر بازیکنان زیرا در نهایت دوست دارم تیم سربلند شود و 
با نتیجه ای خوب، دل همه هواداران را شاد کنیم.«بازیکن ملی پوش تراکتور درباره سطح دو لیگ قهرمانان آسیا، حرف هایی 
دارد: »قطعاً سطح این لیگ از لیگ نخبگان پایین تر است اما نه به آن اندازه که همه صحبت می کنند. واقعاً در فوتبال امروز 

بازی ها به هم خیلی نزدیک شده است.

  مخاطب شــادی گل وینگر استقلال 
فرهاد مجیدی نبود!

وینگر جوان و گلزن اســتقلال پس از به ثمر 
رســیدن گلش شادی گل متفاوتی از خود نشان 

داد که گویا ربطی به فرهاد مجیدی ندارد.
 امیرعلی صادقی، وینگر جوان استقلال شب 
گذشــته با توجه به مصدومیت محمد حســین 
اسلامی در ترکیب اصلی آبی پوشان حضور داشت 
و توانســت با یک گل تماشــایی، پاسخ اعتماد 

موسیمانه را بدهد.
صادقی که یکی از بهترین گلزنان استقلال در 
دیدارهای دوستانه بوده است، در بازی شب گذشته 
پس از گلزنی با دســتان خود حرف انگلیس F را 
نشــان داد و برخی تصور کردند منظور او فرهاد 
مجیدی اســت که صادقی را به استقلال آورد اما 
خود این بازیکن ساعاتی پیش در اینستاگرامش 
فرهاد قلی زاده را تگ کرد که پیشتر سابقه بازی 
در لیگ را دارد و حالا به مربیگری می پردازد. دلیل 
این ابراز محبت اما به نظر می رسد رابطه صمیمانه 

صادقی با قلی زاده است.

  کوجو کی به تهران می رسد؟
بازیکن مورد نظر استقلال بامداد پنجشنبه به 

تهران سفر خواهد کرد.
جوئــل کوجو بازیکن اهل قرقیزســتان برای 
مذاکره با استقلال بامداد روز پنجشنبه به تهران 

سفر می کند.
کوجو یکی از بازیکنانی اســت که استقلال به 
دنبال جذب اوســت و برای به خدمت گرفتنش 
باید ۳۰۰ هزار دلار به باشــگاه دینامو سمرقند 

پرداخت کند.
با مذاکراتی که استقلال با این باشگاه داشته 
پول رضایتنامه این بازیکن در 2 قسط به باشگاه 

دینامو پرداخت خواهد شد.

  بازیکن خارجی استقلال جوشکار از 
آب درآمد!

اگــر به فوتبال علاقه داریــد و فکر می کنید 
نمی توانید به یک تیم مطرح بروید، بهتر اســت 
با بعضی ایجنت ها ارتبــاط بگیرید چرا که آن ها 

جوشکار خارجی را هم به فوتبال ایران می آورند!
طی سالیان اخیر همیشه شاهد حضور بازیکنان 
بی کیفیت خارجی در لیگ ایران بودیم؛ بازیکنانی 
که در فوتبال کشــور خود حرفــی برای گفتن 
نداشتند و بعضا از مستطیل سبز هم دور بودند 
اما به لطف برخی ایجنت ها موفق شدند با مبالغ 
سنگینی به تیم های لیگ ایران ملحق شوند و برای 

آن ها بازی کنند.
بعضــی از ایــن بازیکنان گذشــته نامعلومی 
داشتند. مشخص نبود آیا واقعا فوتبالیست هستند 
یا صرفا به این ورزش علاقه دارند. در لیگ ایران، 
بازیکن خارجی قناری فروش، خواننده و حالا در 
جدیدترین پرده جوشکار هم داشته ایم که در نوع 

خود بسیار عجیب است.
شاهین خیری بازیکن اسبق استقلال و سپاهان 
در بخشــی از جدیدترین مصاحبه اش، به مورد 
جالبی اشاره کرده و گفته است: »در سال ۱۳۸۶، 
سردان اورسویچ بازیکن صربستانی را به استقلال 
آوردند. این بازیکن نیم فصل در تیم استقلال حضور 
داشت و موفق نبود. بعدها متوجه شدند، این بازیکن 
که ۳۰ هزار دلار هم از استقلال دستمزد گرفت، 
جوشکار بوده و اصلًا بازیکن نبوده است! در واقع 
دلال ها تأثیر زیادی در فوتبال ما دارند. همیشه 
وقتی پای جذب بازیکن خارجی به میان می آید 
توصیه ام این است که باشگاه های ایرانی از جمله 
سپاهان مراقب باشد، جوشــکار جذب نکنند«.

باتوجه به این داستان بهتر است معروف ترین جمله 
عبدالله ویسی را کمی تغییر بدهیم. ویسی گفته بود 
دروازه بان خوب از پدر و مادر خوب هم بهتر است 
امــا حالا ظاهرا ایجنت خوب از پدر و مادر خوب 
هم بهتر است و می تواند شما را به سقف برساند!

  تغییر رویه سرمربی تیم ملی فوتبال 
پس از انتقادات از شیوه بازی ملی پوشان

ســرمربی تیم ملی فوتبال ایران این آمادگی 
را پیدا کرده اســت که در نشست با سرمربیان و 
کارشناسان فوتبال در مورد عملکرد ملی پوشان با 

آنها بحث و تبادل نظر کند.
تیم ملی فوتبال ایران پس از دو پیروزی متوالی 
مقابل کره شــمالی و قرقیزستان با نتیجه ۳ بر 2 
در صدر گروه A انتخابی جام جهانی 2۰2۶ با ۱۶ 
امتیاز قرار گرفته اســت. این تیم که در آخرین 
رنکینگ فیفا رتبه ۱۸ جهان را کسب کرد همچنان 
منتقدان داخلی را بابت ادبیات سرمربی تیم ملی در 
نشست های خبری و همچنین ضعف خط دفاعی 
پیش روی خود می بیند.سرمربی تیم ملی ایران که 
یک ماه طوفانی را در پاسخ به منتقدان خود داشت 
وضعیت فعلی خود را همچون سال 2۰۰۷ میلادی 
که برای اولین بار روی نیمکت تیم ملی نشسته بود 
مقایسه کرد. صحبت هایی که اصلا به مذاق کسانی 
که از او نقد داشتند خوش نیامد تا سرمربی تیم 
ملی ایران تصمیم بگیرد مسیر دیگری را طی کند.

قلعه نویی تمایل به گفتگو با سرمربیان لیگ 
برتری را پیدا کرده است و قصد دارد در جلسات 
حضوری بــا آنها نه تنها در خصوص برنامه ریزی 
کادرفنی تیم ملی صحبت کند بلکه در خصوص 
استفاده از بازیکنان ملی پوش در تیم های باشگاهی 

نیز تبادل نظر کند.

خبر بازداشت رامین 
رضاییان از بیخ و بن 
تکذیب شد!

سرپرست تیم استقلال توضیحاتی در خصوص سوء تفاهم پیش آمده بین رامین رضاییان و یگان ویژه ارائه داد.
 استقلال شب گذشته 2-۰ در هفته یازدهم لیگ برتر مقابل فولاد خوزستان به پیروزی رسید اما در پایان بازی خبر داده شد که رامین رضاییان با یگان ویژه درگیر و از سوی آن ها بازداشت 

شده است.ایمان عالمی درباره برتری 2 بر صفر استقلال برابر فولاد خوزستان در هفته یازدهم لیگ برتر فوتبال به تسنیم گفت:
سفرهای سختی به کشورهای امارات و عربستان برای مسابقات لیگ نخبگان آسیا داشتیم و پس از بازگشت به ایران و چند روز تمرین در تهران به اهواز رفتیم. با این حال، اردویی که گذراندیم 

بسیار خوب بود و نتیجه اش را شاهد هستیم. تیم ما شاداب و با برنامه کارش را دنبال می کند. بازی بسیار خوبی مقابل فولاد انجام دادیم و موفق شدیم سه امتیاز مهمی را بدست بیاوریم.
وی در مورد اینکه به نظر می رسد رابطه خوبی بین پیتسو موسیمانه و بازیکنان استقلال وجود دارد، گفت:دقیقا همینطور است. موسیمانه در اردوی امارات، دو، سه هدف را در نظر داشت، نخست 
بحث بدنی بود که مشاهده می کنید چقدر شرایط بازیکنان بهتر شده است، دوم مسائل روحی - روانی و در ادامه کارهای تئوری و عملی بود. خوشبختانه همه کارشان را درست انجام می دهند و 

ارتباط خوب از روی نیمکت به بازیکنان انتقال داده می شود. ارتباط بسیار خوبی بین موسیمانه و بازیکنان وجود دارد و استقلال به معنای واقعی یک تیم است.

نســاجی مازندران با ســاکت الهامی بیســت و چهارمین دوره لیگ برتر فوتبال 
کشــورمان را خوب شروع نکرد و در اولین دیدار و در خانه خودش مقابل فولاد با 
شکست مواجه شد. شاگردان الهامی در دومین بازی توانستند یک امتیاز از اراکی ها 
بگیرند، اما در بازی سوم و چهارم مقابل تیم های گل گهر سیرجان و چادرملو اردکان 
باز هم با شکست مواجه شدند و امتیازات را از دست دادند. اما انگار قرار است کوین 
یامگا به تنهایی نساجی را به لیگ برتر و روزهای خوبش برگرداند. بازیکن مغضوب 
جواد نکونام و اخراجی استقلال در هفته چهارم رقابت ها بعد از جدایی از آبی پوشان 
به جمع مازندرانی ها رفت تا نشان دهد نکونام و مدیران استقلال در روزهای نبودنش 
چقدر سخت به دروازه حریفان خواهند رسید. یامگا در اولین بازی اش برای نساجی 
مقابل اســتقلال به زمین رفت. بازی ای که برای استقلالی ها بسیار سخت به پایان 
رســید و آنها در شــرایط بدی، دو گل خوردند. یامگا در رویارویی با استقلال و در 
اولین بازی برای نساجی موفق به گلزنی شد و نمایش بسیار خوبی در زمین داشت 
و در نهایت حضور مؤثر یامگا و کار خوب شــاگردان الهامی، استقلال را از رسیدن 
به پیروزی باز داشــت. نساجی مازندران در مقابل شمس آذر قزوین هم توانست به 
امتیاز برســد و یک امتیاز از قزوین به ســوغات ببرد. تا اینکه مازندرانی ها به بازی 

حساس مقابل ملوان رسیدند، جایی که انگار ساکت الهامی باز هم امیدوار به مهاجم 
تازه واردش یعنی کوین یامگا بود. آنها در بازی حساس مقابل تیم دوم جدول یعنی 
ملوان و البته در بازی حســاس همیشگی درحالی به میدان رفتند که جایگاه شان 
اصلًا قابل مقایســه با ملوان نبود. نساجی در جایگاه چهاردهم جدول بود و البته با 
حضور یامگا به میدان رفت. با شروع بازی کاملًا مشخص بود که نساجی خیلی بهتر 

از شــاگردان مازیار زارع در زمین حاضر شده و البته نمایش خوب یامگا هم کاملًا 
به چشــم می آمد تا اینکه در دقیقه ۱۴ بازی، ضربه سر بسیار خوب یامگا، حسابی 
دروازه بان ملوان را به دردسر انداخت. در نهایت در این دیدار، نساجی نتوانست به هر 
 سه امتیاز دست پیدا کند چرا که ملوانی ها توانستند گل خورده را جبران کنند و بازی

 را به تســاوی بکشند. اما تنها گل ملوان در حالی به ثمر رسید که الهامی، یامگا را 
بیرون کشــیده بود. در بازی هفته هشتم یامگا فقط 22 دقیقه در زمین بود و این 

بازی هم برای نساجی با تساوی به پایان رسید.
 دــر هفته نهم یامگا حضور نداشــت و ایــن دیدار هم نتیجه ای جز تســاوی 
نداشــت. امــا اوج کار یامگا در هفتــه یازدهم و برابر تیم مدعی پرســپولیس رقم 
خورد؛ جایی که در مصاف نســاجی مازندران و پرســپولیس و در دقیقه 2۵ بازی، 
کویــن یامــگا پاس ســهرابیان را به خوبی درون دروازه پرســپولیس فرســتاد تا 
تیمش در بازی حســاس بیرون از خانه به ســه امتیاز باارزش دســت پیدا کند. به 
این ترتیب می توان گفت که یامگا در شــش بازی توانســته به تنهایی چهار امتیاز 
 یعنی نیمی از امتیازات نســاجی را کســب کند و البته از تیم های مدعی استقلال و 

پرسپولیس این ۴ امتیاز را گرفته است.

یامـــــگا فرشته نجات شهر خسته

باشگاه استقلال همیشه ستاره های خوبی ساخته اما به خوبی از آنها 
اســتفاده نکرده است. در شرایطی که بسیاری از بازیکنان در استقلال 
ساخته و در ادامه ستاره شدند، مدیران باشگاه قادر به حفظ آنها نبوده و 
درست در بهترین زمان که می توانستند دست تیم را بگیرند، ستاره های 
خود را در طبق اخلاص راهی تیم های دیگر کردند تا به جای استقلال، 
سودش را باقی تیم ها ببرند. از این دست بازیکنان در استقلال کم نبوده و 
با سفری کوتاه به قبل به بازیکنانی مثل مجید حسینی، اللهیار صیادمنش، 
امید نورافکن و... می رسیم که در استقلال به پختگی فنی رسیدند و ستاره 
شدند اما درست زمان برداشت آنها که رسید، راهی تیم های دیگر شدند تا 
این وسط سر استقلال بدون کلاه بماند.مجید حسینی مدافع استقلالی ها 
که از ســال ۱۳۹۳ تا ۱۳۹۷ پیراهن این تیم را به تن کرد، در مجموع 
۴۸ بازی و ۴ ســال حضور در استقلال ۱ گل به ثمر رساند و نقش یک 
مهره کلیدی را در ترکیب این تیم داشت. نمایش نسبتاً خوب او در جام 
جهانی 2۰۱۸ روسیه باعث شد تا ارزش این بازیکن از ۸۰۰ هزار یورو به 

۵/۱ میلیون یورو رسیده و پیشنهادهای اروپایی به سمت او سرازیر شود.
در ادامه هم سودای لژیونری این بازیکن باعث شد تا او ساز ناکوک زده 
و درست در اوج آمادگی با جدایی از استقلال راهی تیم ترابزون اسپور 
ترکیه شود. همچنین مهدی قایدی که روزهای درخشانی در استقلال 
داشت شهریور ۱۴۰۰ در اوج آمادگی با جدایی از استقلال شوک بزرگی 
به هواداران این تیم داد و به شباب الاهلی امارات پیوست. البته که او2۱ 
مرداد ۱۴۰۱ دوباره به صورت قرضی به استقلال برگشت اما درست در 
زمانی که این بازیکن دوباره اوج گرفت الاهلی مجدداً باشو را به لیگ امارات 
برگرداند تا دست استقلال از ستاره اش کوتاه بماند.اللهیار صیادمنش هم 
یکی دیگر از این ستاره هایی بود که در استقلال ساخته شد اما عمر حضور 
او در میان آبی پوشان خیلی دوام نداشت. وینگر سابق آبی پوشان که در ۱۷ 
سالگی به یکی از بازیکنان کلیدی استقلال تبدیل شده بود و شفر روی او 
حساب ویژه ای باز می کرد، در حالی که با استقلال قرارداد داشت سودای 
لژیونری او را هم از این تیم فراری داد تا در نهایت راهی باشگاه فنرباغچه 

شود. جدایی این بازیکنان از استقلال فقط برای خودشان منفعت داشت 
و باعث شد تا پول خوبی به جیب بزنند اما هیچ سود فنی و مالی قابل 
توجهی برای استقلال نداشت و این موضوع باعث شده هنوز که هنوزاست 
هواداران باشگاه افسوس از دست رفتن ستاره هایشان را بخورند و حسرت به 
دل بمانند.حالا تمامی این اتفاقات و خروج بازیکنانی که در استقلال ساخته 
شده و در ادامه ستاره شدند می تواند درس عبرتی برای مدیران فعلی 
استقلال باشد تا به خوبی از گذشته درس گرفته و با قراردادهای طولانی 
مدت سعی در حفظ ستاره های خود کنند. برای مثال بازیکنی مثل محمد 
حسین اسلامی که اخیراً مهره ای تأثیرگذار در ترکیب استقلالی ها بوده 
و حتی در بازی حساس مقابل الاهلی عربستان در چهارچوب رقابت های 
لیگ نخبگان آســیا هم گلزنی کرد یکی از همین دست بازیکنان است 
که به مرور زمان در حال تکامل فیزیکی و روحی- روانی است و باشگاه 
باید با کنترل روند قرارداد او اجازه قاپیدن این بازیکن و دیگر بازیکنان 

جوانش را به تیم های دیگر ندهد.

اسلامی به سرنوشت اللهیار و قایدی دچار نشود

برگزاری انتخابات فدراسیون فوتبال در اواخر اسفند تکلیف هسته مدیریتی فوتبال ایران برای دوره چهار ساله پیش رو را 
روشن خواهد کرد. هرچند هنوز زمان برگزاری انتخابات اسفندماه و مجمع انتخاباتی فوتبال ایران روشن نشده اما از هم اکنون 

لابی ها و رایزنی های انتخاباتی آغاز شده و به نظر می رسد معادلات انتخاباتی فوتبال ایران به شکل پیچیده ای رقم بخورد.
در انتخابات اسفند ۱۴۰۳ بدون شک چهره های زیادی برای کاندیداتوری در مجمع انتخاباتی فوتبال وارد عرصه انتخابات 
خواهند شد که بی شک برخی از آنها در نقش کاندیدای پوششی و برخی به عنوان کاندیدای اصلی تا پایان رأی گیری برای 
موفقیت در انتخابات تلاش خواهند کرد. اما سؤال مهمی که برای افکار عمومی به وجود آمده این  است که چه نفراتی برای 

دستیابی به کرسی ریاست فدراسیون فوتبال اقدام به نام نویسی خواهند کرد.
بدون تردید مهدی تاج رئیس کنونی فدراســیون فوتبال یکی از کاندیداهای انتخابات آتی فوتبال خواهد بود، البته هنوز 
او در این خصوص به صورت قطعی و صریح اظهارنظر نکرده است اما به نظر می رسد مهدی تاج همانند دوره قبلی با قدرت 

وارد انتخابات شود تا همچنان سکان هدایت فوتبال ایران را در دست داشته باشد.

عیسی بازنده بزرگ روز غبارآلود به آقای گلی فکر نمی کنم

۷ میرشــاد ماجدی، رئیس فعلی هیأت فوتبال استان تهران و عضو هیأت رئیسه فدراسیون فوتبال 
یکی از کاندیداهای احتمالی فدراســیون فوتبال خواهد بود. او نیز هنوز به صورت قطعی حضور در 
انتخابات برای کاندیدای ریاســت فدراســیون فوتبال را تأیید نکرده اما از گوشه و کنار خبر می رسد 

میرشاد ماجدی همانند دوره قبل برای دستیابی به کرسی ریاست فوتبال نام نویسی خواهد کرد.
محمد آخوندی، عضو شورای اسلامی شهر تهران و رئیس هیأت مدیره باشگاه پرسپولیس یکی دیگر 
از افرادی است که گفته می شود به احتمال بسیار زیاد برای حضور در این سمت اقدام به نام نویسی 
خواهد کرد. درباره محمد آخوندی گمانه زنی بسیار زیادی صورت می گیرد؛ به نوعی که گفته می شود 
اگر مهدی تاج از حضور در انتخابات انصراف دهد و در دقیقه ۹۰ تصمیم به عدم حضور در انتخابات 
بگیرد، ممکن است از محمد آخوندی حمایت کند تا رئیس جوان هیأت مدیره سرخپوشان در چهار 

سال آینده مسئولیت مدیریت فوتبال را برعهده داشته باشد.
حبیب کاشانی دیگر نماینده مردم تهران در شورای اسلامی شهر تهران و عضو فعلی هیأت مدیره 
باشگاه سایپا یکی دیگر از کاندیداهای احتمالی این انتخابات خواهد بود. با وجود اینکه چندی پیش 
او گفت فعلًا برنامه ای برای شرکت در انتخابات ندارد اما پیش بینی می شود برای حضور در انتخابات 
نام نویسی کند تا در چرخه مدیریتی فوتبال ایران شانس خود را محک بزند. البته برخی نیز معتقدند 
او در ادامه مســیر به کارزار انتخاباتی تاج یا آخوندی ملحق خواهد شــد تا شانس کاندیداهای مورد 

وثوقش زیاد شود.
رضا درویش، مدیرعامل فعلی باشگاه پرسپولیس هم یکی دیگر از افرادی است که گفته می شود در 
دقیقه ۹۰ برای حضور در انتخابات نام نویسی خواهد کرد. گفته می شود اگر حضور محمد آخوندی در 
انتخابات اسفندماه جدی شود و مهدی تاج در انتخابات حضور پیدا نکند، درویش به عنوان کاندیدای 
پوششی رئیس هیأت مدیره پرسپولیس اقدام به نام نویسی خواهد کرد و در جریان مجمع انتخاباتی 
اســفند ماه به نفع آخوندی از گردونه رقابت خارج خواهد شــد تا به این ترتیب شــانس آخوندی را 

افزایش دهد.
علی فتح الله زاده خویی مدیرعامل اســبق اســتقلال، یکی دیگر از کاندیداهای احتمالی انتخابات 
فوتبال خواهد بود، که او نیز به عنوان کاندیدای پســت ریاســت فدراسیون فوتبال نام نویسی خواهد 
کرد، قطعاً فتح الله زاده هم یکی از کاندیداهای پوششی انتخابات فدراسیون فوتبال خواهد بود، گفته 
می شود فتح الله زاده به احتمال بسیار زیاد در کنار مهدی تاج قرار خواهد گرفت تا برای پیروزی او در 

انتخابات پیش رو به او کمک کند.
یکی از کاندیداهای جنجالی انتخابات اســفندماه ۱۴۰۳ شهاب عزیزی خادم خواهد بود که برای 
نام نویسی اقدام خواهد کرد اما او بر اساس تصمیم ارکان قضایی فوتبال حق فعالیت در فوتبال ایران 
را ندارد و به همین علت او در زمره کاندیداهای رد صلاحیت شده قرار خواهد گرفت تا یکی از حواشی 

جنجالی انتخابات به این ترتیب رقم بخورد.
از گوشه و کنار شنیده می شود دو کاندیدای ریاست فدراسیون فوتبال در دوره قبلی که فرصت 
رقابت با مهدی تاج را به دســت نیاوردند، به احتمال فراوان برای حضور در مجمع انتخاباتی فوتبال 
نام نویسی خواهند کرد، البته باید دید علیرضا اسدی و امیررضا واعظ آشتیانی می توانند مجوز حضور 
در انتخابات را به دســت آورند یا همانند دوره قبل کار برای آنها به مشــکل برخواهد خورد تا رؤیای 

ریاست بر فدراسیون فوتبال برای دومین دوره پیاپی برای آنها نقش بر آب شود.
بــا مرور معادــلات حاکم بر انتخابات فدراســیون فوتبال و بررســی گمانه زنی هــای فوتبال به 
نظــر می آیــد اگر مهدی تــاج وارد انتخابات شــود و تا روز آخر دــر حوزه انتخابــات باقی بماند، 
بازهم شــاهد انتخاب مجدد وی در ســمت ریاســت فدراســیون فوتبال خواهیم بود اما اگر او به 
 هــر دلیلی از کاندیداتوری در انتخابات ریاســت فدراســیون فوتبال کنار بــرود، معادلات جدیدی 

در انتخابات فوتبال رقم خواهد خورد.
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  محمد رضا کریمی  -آلودگی هوا بیش از 4 روز است که نفس کشیدن را برای اصفهانی ها دشوار کرده و کام پاییز را به تلخی کشانده است.

باید تسهیلات لازم 
به بیش از ۱۷۰ هزار 

خودروی فرسوده 
ارائه شده و با کمک 

دولت، خودروهای 
سنگین و اتوبوس ها 
نوسازی و استاندارد 
شوند. از طرفی باید 

سوخت پاک در همه 
جایگاه ها توزیع 

شده و خودروسازان 
خودروهایی 

استاندارد با قابلیت 
استفاده از سوخت 

یورو۵ را تولید کرده 
و به دست مصرف 
کننده ها برسانند.

نصـف جـهان هـوا ندارد

  
  عکس نوشتاینفوگرافیک 

  

آغاز فعالیت پردیس 
جدید مسافربری 

شرق تهران

  

پرواز بر فراز دریاچه 
مهارلو

پرفروش ترین 
فیلم های 
گیشه

دو فیلم سینمایی 
»صبحانه با زرافه ها« و 
»هفتاد سی« در طول 

زمان اکران رسمی 
فیلم های روی پرده 

سینماها، هر چند 
با اختلافی فاحش 

اما عنوان فیلم های 
میلیاردی را برای 
خود ثبت کردند. 
همچنین در طول 
یک هفته گذشته 

هفت فیلم سینمایی 
روی پرده نیز آمار 

پرفروش ترین های 
هشت هفته گذشته را 
از آن خود کردند. این 

جدول متعلق به 2۰ 
مهر تا ۱۷ آذر است.

از 

نشســت مطبوعاتی برنده نوبل ادبیات در محل آکادمی 
ســوئد برگزار شد و هان کانگ، نویسنده اهل کره جنوبی 

درباره مسائل مختلف از شرایط سیاسی در کشورش تا نقش 
ادبیات صحبت کرد.

نشست مطبوعاتی جایزه نوبل ادبیات در تاریخ ۶ دسامبر 
در طبقه دوم ســاختمان آکادمی سوئد برگزار شد و این 
نخستین حضور رســمی و عمومی هان کانگ، نویسنده 

برنده نوبل ادبیات 2۰2۴ بود.

این نویســنده ۵۴ ســاله در این نشست 
پاسخ های مرتبط به وضعیت سیاسی اخیر کره 
جنوبــی را به آرامی از روی متنی که از پیش 
نوشته بود، خواند. او آرامش خود را حفظ کرد 
و هنگام طرح پاسخ ها، لبخندهای کوتاهی را با 

خبرنگاران رد و بدل می کرد.

 از سیاست تا روزمرگی با 
برندۀ نوبل

 ترکیب مواد آلاینده صنعتی با دود ناشی از تردد خودروها و سیستم حمل و نقل فرسوده طی ۵ روز گذشته، آسمان بسیاری از شهرهای استان اصفهان را تیره و تار 
کرده و نفس کشــیدن را برای افراد حســاس، بیمار و ســالمند دشوار و گاه غیرممکن کرده است. استانی صنعتی که همانند سال های گذشته و در روزهای سرد سال با 
آلودگی هوا دست و پنجه نرم کرده و حل این معضل دیرینه را به دلیل ترکیب پدیده وارونگی با حجم بالای آلودگی بویژه آلایندگی ناشی از فعالیت کارخانجات، نیروگاه ها 

و شهرک صنعتی، به کلافی سردرگم تبدیل کرده است.
روز گذشته، شاخص آلودگی هوای کلانشهر اصفهان برای چهارمین روز متوالی در وضعیت ناسالم برای گروه های حساس قرار گرفت. طبق گزارش سامانه برخط کنترل 
کیفیت هوا، شاخص آلودگی در مناطق مختلف اصفهان از جمله خیابان احمدآباد )۱۵۸(، میدان انقلاب )۱۵۴( و کردآباد )۱۸۶( ثبت شده که نشان دهنده شرایط خطرناک 
برای سلامت عمومی است. طبق پیش بینی اداره کل هواشناسی اصفهان، تا روز دوشنبه )نوزدهم آذر( به دلیل تداوم پایداری جو و سکون نسبی هوا، غلظت آلاینده ها افزایش 
یافته و شاخص آلودگی هوا در حد ناسالم برای عموم شهروندان و در صورت مهار نشدن منابع آلاینده )ثابت و متحرک( تا وضعیت بنفش و بسیار ناسالم بالا خواهد رفت.

»منصور شیشه فروش«، مدیرکل مدیریت بحران استانداری اصفهان در تشریح علل آلودگی هوا به »ایران« گفت: بیابان زایی در اصفهان به دلیل قرارگیری در منطقه 
کم بارش پیشرفت زیادی داشته ودر ۶ ماهه اول سال متأثر از کانون های گردوغباردر داخل و خارج است. در حقیقت، بیش ازیک میلیون و ۵۰۰ هزار هکتار از اراضی 
استان را کانون های فرسایشی بادی تشکیل داده که در تابستان و نیمه اول سال به دلیل وزش تندبادها و خیزش کانون های گرد وغبار، شرایط را برای افزایش غلظت 

ناشی از آلایندگی ها تشدید می کند.

  ۱۰۰ روز ناسالم در اصفهان
وی افزود: نیمه دوم سال همزمان با شروع فصل پاییز و زمستان، به دلیل کاهش دما و پایداری جوی، آلاینده ها مانند چتری برسر شهرها قرار می گیرند. اصفهان چند 
سالی است که تحت تأثیر آلودگی هوا قرار گرفته است؛ آلایندگی هایی که از منابع ثابت مانند نیروگاه ها، صنایع و کارگاه ها و همچنین منابع متحرک مانند خودروها و 

موتورسیکلت ها و کامیون ها در هوا منتشر می شود.
طبق گفته این مقام مسئول، شرایط خاص اصفهان و استقرار صنایع بزرگ متعدد در آن نیز به انتشار آلایندگی ها در استان دامن زده است. از طرفی تردد خودروها 

به دلیل قرارگیری اصفهان در چهارراه ارتباطی زیاد بوده و همین امر نیز بر دامنه آلودگی هوا افزوده است.
»منصور شیشه فروش« تصریح کرد: در نیمه دوم سال آلایندگی ها شدت پیدا کرده و با قرارگیری روی شهر، این منطقه را به یکی از آلوده ترین شهرهای کشور تبدیل 
می کند. اصفهان در سال جاری بیش از ۱۰۰ روز ناسالم را تجربه کرده و تعداد روزهای پاک آن کمتر از ۱۰ روز بود. در این شرایط باید اقدامات جدی تری را اتخاذ کرد.

اخیراً مطالعات منشــأیابی استقرار آلاینده ها در اصفهان انجام شده و سند جامع کاهش 
آلودگی هوای اصفهان تدوین شده و به تصویب شورای برنامه ریزی رسیده است. مطابق این 
سند که مطابق با قانون هوای پاک تنظیم شده، وظایف ارگان های مختلف در کاهش آلودگی 

هوا دقیقاً مشخص شده است.

  پلمپ ۱۵ واحد آلاینده
طبق گفته مدیرکل مدیریت بحران استانداری اصفهان، از اول مهرماه سال جاری، جلسات 
کارگروه آلودگی هوا برگزار شده و اداره محیط زیست مسئولیت نظارت را به صورت شبانه روزی 
برعهده گرفته است. طی این مدت ۷۹۵ پایش شبانه از واحدهای تولیدی و یک هزار و ۷۴۶ 
مورد پایش روزانه انجام شده است. در همین راستا نیز ۸2 واحد آلاینده توسط محیط زیست 
به مراجع قضایی معرفی و ۱۵ واحد آلاینده پلمب شــده اســت. همچنین از مجموع 2۵۴۱ 

واحد تولیدی صنعتی و کارگاهی، برای ۵۷۰ واحد آلاینده استان اخطاریه صادر شده است.
وی خاطرنشــان می کند: باید توجه داشت که رفع مشکل آلودگی هوای اصفهان نیازمند 
توجه ملی بوده و در راستای کاهش آلودگی هوا مصوباتی مانند تبدیل ۵۰ هزار موتورسیکلت 
بنزینی به برقی، برقی و نوسازی شدن ۵ هزار تاکسی، نوسازی یک هزار دستگاه اتوبوس و... 
باید اجرایی شود؛ خواسته هایی که تاکنون محقق نشده و باید با تأمین اعتبارات و تسهیلات 
از سوی وزارت صنعت و معدن و سازمان برنامه و بودجه نوسازی حمل و نقل عمومی فرسوده 

در دستور کار قرار گیرد.
باید تســهیلات لازم به بیش از ۱۷۰ هزار خودروی فرســوده ارائه شده و با کمک دولت، 
خودروهای سنگین و اتوبوس ها نوسازی و استاندارد شوند. از طرفی باید سوخت پاک در همه 
جایگاه ها توزیع شده و خودروسازان خودروهایی استاندارد با قابلیت استفاده از سوخت یورو۵ 

را تولید کرده و به دست مصرف کننده ها برسانند.

 احیای زاینده رود
مدیرکل مدیریت بحران اســتانداری اصفهان خاطرنشان کرد: استفاده از سوخت پاک در 
نیروگاه ها، گوگردزادیی، توسعه نیروگاه های خورشیدی، استانداردسازی کارخانه های قدیمی 
مانند ذوب آهن با ارائه تســهیلات، ساماندهی کوره های آجر پزی و همچنین تبدیل نیروگاه 
شهید منتظری به سیکل تبدیلی می تواند در کاهش آلودگی هوا مؤثر باشد. احیای رودخانه 
زاینده رود و تأمین حقابه های آن نیز در کاهش آلودگی هوا مؤثر بوده و با تأمین آب و اجرای 
طرح های آبخیزداری می توان به کنترل گردوغبار در مناطق بیابانی کمک شایانی کرد. در این 

میان، استانداردسازی موتورخانه های ادارات و ساختمان ها نیز اهمیت بسیاری دارد.
تاکنــون بیش از ۱۴ هزار واحد مورتوخانه در اصفهان استانداردســازی شــده و دولت 
باید با ارائه تســهیلات جهت نوســازی و بهینه سازی موتورخانه  ساختمان ها، نقشی مؤثر در 
کاهش آلایندگی ها هوا ایفا کند. در حقیقت باید اعتبارات و تســهیلات لازم برای ساماندهی 
صنایــع آلاینده و کارگاه ها تأمین شــود؛ امیدواریم با اجرای برنامه عملیاتی تدوین شــده 
در اســتان و نگاه ویژه کشــور از جمله ســازمان محیط زیست در راســتای اجرای وظایف 
 ارگان هــا در اجــرای قانون هوای پاک و استاندارد ســازی خروجی صنایــع، مردم اصفهان 

هوای سالمی را تنفس کنند.

 چرا هوای اصفهان آلوده است؟
»حسین احمدی کیا« مدیرگروه پژوهشی آلودگی هوای دانشگاه اصفهان به »ایران« گفت: 
آلودگی شــهر اصفهان با شهرهای دیگر متفاوت است. چرا که تردد خودروها، وجود صنایع 
بزرگی مانند تولید آهن و فولاد، آجر و ســیمان و 2 نیروگاه نیز بر شــدت آلودگی این شهر 
افزوده است. طبق گفته این استاد دانشگاه، سالانه بیش از ۵۳ درصد آلودگی هوای اصفهان 
ناشی از تردد خودروها در سطوح مختلف شهراست و در زمستان این سهم البته بیشتر است. 
این در حالی اســت که بخش عمده ای از خودروهای دیزل شهر اصفهان فرسوده هستند و 
کمبود بخش حمل و نقل عمومی موجب تردد بیشــتر خودروهای سواری شده و این مسأله 

میزان ذرات معلق در هوای اصفهان را افزایش داده است.
مدیرگروه پژوهشی آلودگی هوای دانشگاه اصفهان تصریح کرد: مهم ترین نکته در آلودگی 
هوای اصفهان، کمبود وزش باد دراین شهر نسبت به دیگر کلانشهرهای ایران است؛ به طوری 

که میانگین سرعت باد در اصفهان حدود ۶۰ درصد کمتر از تهران است.

 پولسازی بهرام افشاری برای گیشه
»هفتاد ســی« اولین تجربه کارگردانی بهرام 
افشاری روز جمعه  ۱2میلیارد تومان فروش کرد 
تا خیلی زود وارد باشگاه ۵۰ میلیاردی ها شود. اگر 
این روند برای »هفتاد سی« ادامه داشته باشد بهرام 
افشاری دست بالا را در میان پولسازهای سینما در 
اختیار خواهد گرفت؛ »فسیل« با بازی او و »هفتاد 
ســی« با بازی و کارگردانی اش توانسته اند گوی 
ســبقت را از بقیه رقبا بربایند. در این میان البته 
افشاری »سال گربه« را هم روی پرده داشت که 

فروش اش به مرز ۶۵ میلیارد تومان رسید.

 نکوداشت 9۷ سالگی فتح الله مجتبایی
همزمــان با نکوداشــت ۹۷ ســالگی فتح الله 
مجتبایی، عضو پیوسته فرهنگستان زبان و ادب 
فارسی از کتاب های »صحبت آن مونس جان« و 
»النحوالهندی و النحوالعربی« رونمایی می شود. این 
مراسم روز دوشنبه ۱۹ آذر از ساعت ۱۱:۳۰ در تالار 
دکتر شهیدی فرهنگستان زبان و ادب فارسی برگزار 
می شود. از  فتح الله مجتبایی تاکنون بیش از 2۰۰ 
عنوان کتاب، مقاله و شــعر و نقد کتاب به صورت 
تألیف و ترجمه و تصحیح به زبان های فارســی و 
انگلیسی در ایران و خارج از ایران منتشر شده  است.

 پیــام کیمیایی برای ســالروز تولد 
مهرجویی

مسعود کیمیایی به مناسبت هشتاد و پنجمین 
زادروز داریوش مهرجویی، همزمان با انتشــار اثر 
موسیقایی »باخون« پیام ویدیویی منتشر کرد. در 
بخشی از پیام او آمده: »داریوش مهرجویی مرگ 
ندارد و همیشه و هر ساعت تولد اوست. این همه 
اثر پاک و دانسته مرگ ندارد. سعی براین شد علی 
جعفری پویان، احسان بیرق دار و سیاوش کامکار 
با هامون، باخ، مهرجویی اثری بسازند. فوق العاده 
است. این بزرگ دیدن و زیبا دیدن و هنرمندانه 
دیدن از طرف موسیقی و با زبان موسیقی است.«

 برترین فیلم های سال به انتخاب ۱۰۰ 
منتقد سینمایی

مجله معتبر ســینمایی »ســایت   اند ساوند« 
فهرست برترین فیلم های سال سینمای جهان را 
با رأی گیری بیش از ۱۰۰ منتقد سینمایی منتشر 
کرد. »همه آنچــه به عنوان نور تصور می کنیم« 
به کارگردانی »پایال کاپادیا« فیلمساز هندی در 
صدر برترین آثار سینمایی سال 2۰2۴ قرار گرفت.

 سرپرست جدید اداره  کل توسعه کتاب 
و کتابخوانی

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در حکمی، ناصر 
افشــارپور را به عنوان سرپرست اداره کل توسعه 
کتاب و کتابخوانی منصوب کرد. صالحی همچنین 
در متنی از خدمات و تلاش های محمدعلی مرادیان 

مدیرکل پیشین این اداره نیز تشکر کرده است.

 رئیس جدید اوج کیست؟
سیدمحمد هاشمی به عنوان مسئول سازمان 
هنری رسانه ای اوج منصوب شد.از جمله سوابق 
هاشــمی می توان به قائم مقــام وزیر فرهنگ و 
ارشاد اسلامی در دولت سیزدهم، معاون حقوقی، 
امور مجلــس و اســتان های وزارت فرهنگ در 
دولت سیزدهم اشــاره کرد. پیش از این احسان 
محمدحســنی مؤسس ســازمان اوج، ۱۵ سال 
مدیریت ســازمان هنری رسانه ای اوج را برعهده 
داشت و بعد از استعفای او ساسان زارع به عنوان 

سرپرست این مجموعه انتخاب شده بود.

 کارگردان »خانه پدری« در بیمارستان
کیانوش عیاری کارگردان سینما بر اثر ضربه ای 
که به سرش وارد شده بود، به بیمارستان منتقل 
شد. شــبنم عرفی نژاد دســتیار و برنامه ریز این 
کارگردان در گفت وگویی درباره وضعیت سلامت 
این سینماگر پیشکسوت گفت: به دلیل ضربه ای 
که بر اثر زمین خوردن به سر آقای عیاری وارد شده 
بود، ایشان دچار عارضه مغزی شد. شامگاه جمعه 
عمل جراحی روی ایشان انجام شد و روز شنبه به 
بخش عمومی بیمارستان منتقل شدند. به گفته او 
وضعیت سلامت عمومی این کارگردان پیشکسوت 
هم اکنون خوب است؛ اما هنوز مشخص نیست چه 

زمان از بیمارستان مرخص شوند.

  »سومری ها« یک کمدی هنری است
کاوه سجادی حسینی که این روزها مشغول 
آماده سازی »سومری ها« برای حضور در جشنواره 
فجر است، خود را یک فیلمساز اجتماعی می داند 
که این بار ســراغ ساخت یک کمدی رفته با این 
هدف که یک کمدی هنری بسازد.کاوه سجادی 
حسینی که در تدارک تولید »سومری ها« برای 
حضــور در جشــنواره فیلم فجر اســت، درباره 
تازه ترین اثر سینمایی اش به ایسنا گفت: این فیلم 
قصه گو و درژانر ملودرام - کمدی روایت می شود. 

 کتابی از نویسنده کرد ترکیه در ایران
مجموعه داستان »تفتان زرد« نوشته یاشار کمال نوشته عارف جمشیدی منتشر شد.

یاشــار کمال )۱۹2۳- 2۰۱۵(، نویسنده کرد اهل ترکیه که با نوشتن بیش از سی رمان، 
معروف ترین نویســنده ترکیه در جهان اســت. بسیاری از آثار او از جمله رمان »اینجه ممد« 
به بیش از چهل زبان دنیا ترجمه شده و همه جا با استقبال منتقدان ادبی و علاقه مندان به 

ادبیات مواجه شده اند.
کمال یکی از مخالفان جدی رفتار حکومت ترکیه با کردهای این کشور بود و بارها به خاطر 
نوشته ها و سخنرانی هایش دستگیر و زندانی شد. او اولین نویسنده ترکیه بود که نامزد جایزه نوبل 
ادبی شده و چندین جایزه ادبی ترکیه و کشورهای دیگر از جمله آلمان را به خود اختصاص داد.

»تفتان زرد« جزو اولین آثار نویسنده است. همه دوازده داستان این کتاب در اقلیم فلات 
آناتولی و در میانه قرن بیستم می گذرد. نویسنده، با قلمی ساده اما مؤثر به روایت داستان ناگفته انشان های ناشناخته آناتولی، 
سرزمین دلبسته محرومش می پردازد. مأوای »اینجه ممد«، نماد آزادی خواهی مردمان آناتولی. بن مایه واحد این داستان ها پرداختن 

به مصائب زندگی در اقلیمی است که یاشار، خود فرزند آنجاست.
»تفتان زرد« نوشــته یاشــار کمال نوشته عارف جمشیدی در ۱۰۶ صفحه با قیمت ۱۰۰ هزار تومان در نشر رایبد راهی بازار 

کتاب شد.

  نشان توان ایران
می خواهم درباره »شنگول و منگول« بگویم؛ انیمیشنی که این روزها در ایران روی پرده سینماها 
رفته است؛ ساخته کیانوش و فرزاد دالوند. فکر می کنم دیگر موقع آن باشد که خودمان را بیشتر از 
قبــل تحویل بگیریم. »خودمان« یعنی همه مان؛ همه ایران. اینکه بلدیم کارهای جهانی انجام دهیم 
و اســتانداردها را در عالی ترین ســطحش رعایت کنیم، اتفاق بزرگی است. زمان آن رسیده است که 

بگوییم: اگر بخواهیم، می شود.
ســاختن انیمیشن، کار خیلی سختی اســت؛ کاری زمانبر و حوصله گیر، چون جهان آن با جهانی 
که ما زندگی می کنیم متفاوت است و ابزارش هم خاص. وقتی فرآیند تولید یک انیمیشن حرفه ای و 
تمام عیار را نگاه می کنیم، می بینیم که می تواند شباهت زیادی با حوزه های اساسی و حیاتی یک مملکت 
داشته باشد. اول اینکه، نخبه ها باید در رأس کار باشند. دوم، تیم باید شکل بگیرد و کار گروهی در 
قالب چند تیم، از همان ابتدا، بود و نبود کار را تعیین می کند. در گام سوم، ساختار و استراتژی کار 

مشخص می شود. وظایف هر کس معلوم است. چهارم، عجله و شتاب بیهوده در کار نیست. حوصله و صبر، آرام آرام کار را می سازد. 
پنجم، خلاقیت به میدان می آید و کرانه آن ناپیداست. ذهن ها تا بی نهایت اجازه دارند تصویر بسازند و فکرها و اندیشه ها را به تصویر 
درآورند. بعد از اینها، استفاده درست از فناوری شرط رسیدن به هدف مطلوب است. گام بعدی، استفاده از تجربه و دستاوردهای 
قابل استحصال دیگران است. در آخر هم به نیت حال خوش برای همگان، مهم ترین دغدغه می شود. می بینید! همه این کارها را 
هم می شود در عرصه ها و حوزه های مختلف انجام داد و البته به نتیجه هم رسید. سال ها، ساختن انیمیشن نماد پیشرفتگی کشورها 
بود. ما اکنون، قاعده پیشرفت را یاد گرفته ایم. »شنگول و منگول« کاری جهانی و مقبول نزد همه حرفه ای هاست. نشان توان ایران 
و ایرانی اســت. ما از عقب افتادگی ها، خیلی جلو افتاده ایم و توانســته ایم سری در سرهای بزرگ درآوریم. قدر این لحظه را بدانیم. 
اســتعدادهای ما در حوزه های دیگر هم، چنین اســت. اگر چشم انداز درستی پیش  روی کارمان بسازیم، انجامش کاری سخت اما 
شدنی است؛ آن گاه می نشینیم و از شیرینی های بسیارش لذت می بریم و از افتخارش، مدت ها سرخوش می شویم. دیدن انیمیشن 
»شنگول و منگول« همین حس جذاب رسیدن را می دهد؛ رسیدن به جاهایی که قبلًا فکرش را نمی کردیم. فعلًا از دیدن این اثر 

حرفه ای لذت ببریم، نقدش هم بماند برای بعد.
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هفته نامه تخصصی صنایع پتروشیمی 
صاحب امتیاز و مدیر مسئول :

 دکتر مریم رباط 
قائم مقام مدیر مسئول : ابوالفضل حمیدی 

زیر نظر شورای سیاست گذاری 
سردبیر : عرفان حمیدی 

چاپ : انتشارات آمو 
گستره توزیع : سراسری 
تلفن : ۴۹۱۰۵۱۱۱-۰2۱

info@petrochemicalind.ir : ایمیل
نشانی : تهران ، بلوار مرزداران ، خیابان ایثار  

انتهای کوچه مالک، پلاک ۶۱


